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წიგნში განხილულია ილიასეულ „ივერიაში“ გამოქვეყნებული 

ინფორმაციები და წერილები, რომლებიც მკითხველებს აცნობდა იმდ- 

როინდელი მეცნიერებისა და ტექნიკის მიღწევებს, მათ მნიშვნელო- 

ბას საქართველოს სოციალურ-ეკონომიკურ განვითარებაში. ამასთან 

ერთად, ისტორიული ამბების ფონზე, მოყვანილია სამეცნიერო-ტექ- 

ნიკური აზროვნების დღევანდელი დონის მდგომარეობა და განვითა- 

რების პერსპექტივები. ნაშრომი მკითხველებს აცნობს იმ გზას,რაც 

„ივერიაში“ აღწერილმა ბევრმა სიახლემ განელო, გაუმჯობესდა და 

ჩვენი ყოველდღიური ცხოვრების კუთვნილება გახდა. 

დიდი მწერლისა და მოაზროვნის დაბადების 150-ე წლისთავზე 

წიგნი კარგი საჩუქარი იქნება მოსწავლე ახალგაზრდობისა და დაინ- 

ტერესებული ფართო მკითხველისათვის. 

რეცენზენტები მირონ ხერგიანი, 

თამაზ აფხაზავა 

ლე 7 ბმა 87 (6)გამომცემლობა „განათლება“, 1987 
– ( –- ,



„ვინ მოსთვლის ყოველს ამ სიკეთეს, 

რომელიც მეცხრამეტე საუკუნემ 
შესძინა კაცობრიობას“. 

ილია ჭავჭავაძე 

ახლა, როცა ალინიშნება დიდი ქართველი მწერლისა და მოაზროვ- 

ნის ილია ჭავჭავაძის დაბადების §50 წლისთავი, უფრო ახლობელი გა- 

ხდა მისი საზოგადოებრივი თუ შემოქმედებითი მოღვაწეობის ყოველი 

შტრიხი და აქცია. 

XIX საუკუნის შეორე ნახევრის თითქმის არც ერთი უმნიშვნ ელო- 

ვანესი სამეცნიერო თუ ტექნიკური მიღწევა, არც ერთი ადამიანის 

გენიის მონაპოვარი მხედველობიდან არ გამორჩენია ილიასეულ „ივე- 

რიას“. დიახ, „ივერია“ მანათობელი ლამპარივით აჩვენებდა ქართველ 

ერს მომავლის სურათებს, განსჭვრეტდა მეცნიერულ აღმოჩენათა მო- 

მავალ სიკეთეს, წინასწარმეტყველებდა, რას იხილავდნენ ადამიანები 

უახლოესი თუ ათეული წლების შემდეგ. 

ილიასეულ გაზეთს ხალხში შეჰქონდა სამეცნიერო განათლება,იყო 

ამ საქმის დიდი პოპულარიზატორი და ჰქონდა თავისებური დახვეწილი 

სისტემა, რომელიც მოწოდებული იყო მკითხველის ცოდნა აეყვანა თანა 

მეღროვეობის დონეზე,.: მიეცა მისთვის ფართო ჰორიზონტი, მსჯელობისა 

და ფანტაზიის უნარი. 
„ივერიის“ 1886 წლის პირველი ნომრის მოწინავე წერილში გა- 

მოთქმული იყო მოსაზრებები იმაზე თუ როგორი უნდა ყოფილიყო გაზე- 

თი. სხვათა შორის აქ ვკითხულობთ: „იგი საყოველთაო უნდა იყოს. 

რაკი საყოველთაო იქნება, ანბანიც უნდა იყოს შიგ და მეცნიერების 

უკანასკნელი დასკვნა და სიტყვაცა“. 

და აი, ამ მიმართულებას გაზეთი არასოდეს არ ღალატობდა. 

კითხულობ „ივერიის“ ფერგადასულ გვერდებზე სამეცნიერო-ტექ- 
ნიკურ თემაზე დაწერილ წერილებსა და ინფორმაციებს და გიკვირს,
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„საპოლიტიკო და სალიტერატურო“ გაზეთმა რა ფართოდ დაუთმო აღგილი 

მათ. 

ი.ჭავჭავაძის რედაქტორობით გამოსული გაზეთის განსაკუთრე- 

ბული ყურადღება მეცნიერებისა და ტექნიკისადმი შემთხვევითი არ : 

იყო. 

სწორედ XIX საუკუნის მეორე ნახევარმა კაცობრიობას მისცა 

არაერთი შესანიშნავი აღმოჩენა, გამოგონება და ტექნიკური სიახ- 

ლე. სწორედ მათ მოახდინეს დიდი ზეგავლენა ადამიანთა ყოფა-ცხო- 

ვრებაზე, ცალკეული ქალაქების, მხარეების, სახელმწიფოების სო- 

ციალურ-ეკონომიკურ განვითარებაზე და ხელი შეუწყვეს ხალხთა შო- 

რის ურთიერთობის გაუმჯობესებას. 

გასული საუკუნის მეორე ნახევარში დაიწყო პირველად ამბების 

შორ მანძილებზე გადაცემა ელექტრული ტელეგრაფით. 1855 წელს რუ- 

სეთში, ხოლო 1860 წელს საქართველოში დაიწყო სატელეგრაფო კავ- 

შირების სწრაფად განვითარება და ობობას ქსელივით მოედო პლანე- 

ტას ტელეგრაფის სახმელეთო თუ წყალქვეშა ხაზები. 

შეიძლება ითქვას, რომ მსოფლიოში არც ერთმა გამოგონებამ 

არ პოვა ისეთი გავრცელება, როგორც ტელეფონმა, რომელიც 1876 

წელს იქნა პირველად გამოცდილი. სადღეისოდ დედამიწის ზურგზე 

600 მილიონზე მეტი ტელეფონი მუშაობს. ყოველწლიურად მათი რაო- 

დენობა 25-30 მილიონით იზრდება. 

1881 წელს ქართველი ჟურნალისტი ი.წეროძე პარიზში მოწმე 

გახდა გამოჩენილი უნგრელი მეცნიერის ტ.პუშკაშის მიერ ჩატარე- 

ბული მსოფლიოში პირველი ტრანსლაციისა, რაც დღევანდელი სადენე- 

ბიანი რადიომაუწყებლობის წინამორბედი გახდა. დიახ, ქართველმა 

კაცმა საქართველოს მოაწვდინა უცნაური ამბავი, რომ, თურმე, შე- 

იძლებოდა შორ მანძილზე ადამიანებს მოესმინათ, თუნდაც, ოპერა. 

დიდი ქართველი საზოგადო მოღვაწე და განმანათლებელი ნ .ნი- 

კოლაძე საფრანგეთში დაესწრო ელექტროენერგიის შორ მანძილზე გა- 

დაცემის ექსპერიმენტს და' გვერდით ედგა მის ავტორს მ.დეპრესს, 

- შემდგომში საფრანგეთის მეცნიერებათა აკადემიის წევრს. ამის 

შემდეგ ოცნებობდა ნ.ნიკოლაძე საქართველოს ელექტროფიკაციაზე და 
ენგურჰესის მშენებლობაზე. 1893 წელს ნ.ნიკოლაძის ინციატივით 

პეტერბურგიდან საქართველოში ჩამოდის ცნობილი რუსი ინჟინერი · 

ე.გვოზდევი და თბილისში ატარებს მსოფლიოში და რუსეთში პირველ 

ექსპერიმენტს – ერთ სატელეგრაფო ხაზში დეპეშებისა და სატელე–- 

ფონო ლაპარაკის ერთდროულ გადაცემას.. 

XIX საუკუნის დასასრულს კაცობრიობა მავთულების გარეშე ჰა-



ერში სიგნალების გადაცემის მოწმე გახდა. დიახ, დაიწყო რადიოტე- 

ქნიკის „გარიჟრაჟი“. I897 წელს საქართველოში ჩატარდა რადიოდე- 

პეშების პირველი გადაცემის ექსპერიმენტი. 

თბილისში პირველი ელექტროგანათება შემოილეს, ღაიწყო საქა- 

რთველოში ხიდების მშენებლობა, საამშენებლო მასალების გამოკვლე- 

ვა. მუშაობას შეუდგა რუსეთის ტექნიკური საზოგადოების კავკასი- 

ის განყოფილება, რომელსაც სათავეში ჩაუდგა ცნობილი მეცნიერი და 

ინჟინერი მიხეილ გარსევანიშვილი. ქართველი საზოგადოება ოცნებას 

იწყებს ტრანსკავკასიის რკინიგზის მაგისტრალზე თბილისსა და ვლა- 

დიკავკაზს შორის. 

„ივერია“ კი სისტემატურად აშუქებს თავის ფურცლებზე ამ სა- 

კითხებს. მკითხველს გატაცებით უამბობს ახალ ტექნიკურ სიახლეებ- 

ზე კავკასიაში, რუსეთში, თუ უცხოეთში. 

ილიასეული გაზეთი ცდილობდა ყოველი სამეცნიერო-ტექნიკური 

საკითხი მკითხველისთვის გასაგებად განემარტა. ასეთი ხასიათის 

პუბლიცისტიკა კიდევ ერთხელ შეგვახსენებს, რომ დღეს ჯერ კიდევ 
ბევრი რამ გვმართებს, რათა მაღალ დონეზე ავიყვანოთ მეცნიერები- 

სა და ტექნიკის მიღწევათა პოპულარიზაცია, გამოვძებნოთ მისთვის 

ახალი ფორმები, რომლებიც ახალგაზრდობას უფრო მეტად გაუღვიძებს 

ინტერესს ტექნიკური პროგრესისადმი ღა შთაუნერგავს სურვილს უშუ- 

ალო მონაწილეობა მიიღოს მის დაჩქარებაში. 

ილიასეულ „ივერიაში“ სამეცნიერო-ტექნიკურ საკითხებზე გა- 

მოქვეყნ ებული მასალები საინტერესოა არა მარტო იმით, რომ თვალნა- 

თლივ გვიჩვენებს გაზეთის რედაქციის და თვით მისი რეღაქტორის და- 

მოკიდებულებას ამ თემისადმი, არამედ იმითაც, რომ დღევანდელ თა- 

ობას საშუალება ეძლევა კიდევ ერთხელ დარწმუნდეს, თუ როგორ გან- 

ვითარდა ყოველივე ის, რაც მაშინ ადამიანებს აკვირვებდა, აოცებდა 

და აფიქრებდა. 
დიახ, „ივერიის“ ფურცლები დამაჯერებლად გვარწმუნებს იმაში, 

რომ მეცნიერების განვითარებას და წინსვლას არა აქვს საზღვარი, 

რომ წინ არის ახალი ზღუდეები, ამოცანები, სამეცნიერო-ტექნიკური 

იდეები, რომელთა დაძლევა, გადაწყვეტა და განხორციელება მოუხდე- 
ბა დღევანდელ თაობას XXI საუკუნის მიჯნაზე. 

საუკუნე გავიდა მას შემდეგ, რაც გაზეთ „ივერიის“ პირველი 

ნომერი მიიღო ქართველმა საზოგადოებამ. ათეულმა წლებმა არა თუ 

წაშალა, არამედ უურო ახლობელი გახადა ჩვენთვის „ივერია“; დღეს 

მთელი რესპუბლიკა ზეიმით აღნიშნავს მისი რედაქტორის - ილია ჭაე- 

ჭავაძის - იუბილეს, იმ ადამიანისა, რომელმაც ფეხი აადგმევინა გა- 

ზეთ „ივერიას“,სული შთაბერა,დაავაჟკაცა და მთელი საქართველოს კუ- 

თვნილებად გაღააქცია,



ოცნება ელექტრიფიკაციაზე 

''დღეს საყოველთაოდ არის ცნობილი ელექტროენერგიის მნიშვნე- 

ლობა სახალხო მეურნეობის დარგებში და ყოველდღიურ ცხოვრებაში. 

გასული საუკუნის შეორე ნახევარში კი, განსაკუთრებით 80- 

იან წლებში, ელექტრობა რომ იტყვიან, პირველ გაუბედავ ნაბი- 

ჯებს დგამდა. 
ილიასეული „ივერია“ კი მომავალზე ოცნებობდა. 

აი, რას წერდა გაზეთი 1880 წლის M 53-ში: 

„ჩვენი ქვეყანაც ხომ მთიან-კლდიანია, და „მთიდგან მონაქა- 

ნი წყლებიც“ ბევრი მოიპოვება... გაუვლია ორას-სამას წელიწადს. 

მთელი ეს დიდი ხანი რაღაც უცნაურ სიზმარში გაგიტარებია. გამოჰ- 

ფხიზლდა, თვალებს იფშვნეტ, იხედები აქეთ-იქით, უყურებ და ვეღარ 
გიცვნია. აგერ სადღაც მივარდნილ ალაგას, სადმე არაგვის ხეობაში, 

კლდიდამ წყალი გადმოგრიალებს; აქვე ბორბალი ტრიალებს, „დინამოს“ 

„ელექტრონული მაშინა“ მუშაობს და ამუშავებს მაშინას, რომელიც 

ლუდსა ჰხდის, მაშინას, რომელიც ქერს ჰლეწავს, მაშინას, რომელიც 

ერბოს ჰდღვებავს; აგერ დალამდა და იმავე წყლისა და „დინამო“ 

„ელექტრონული მაშინის“ წყალობით მთელი სოფელი ელექტრონის ლამპე- 

ბით არის განათებული“. 

მაშინა ლუდს ჰხდისო, ქერს ჰლეწავსო, ერბოს ჰდღვებავსო,სო- 

ფლებში ელექტრონის ლამპები ანათებენო! 

დაიჯერებდა ამას „ივერიის“ მკითხველი? 

და რომ დაეჯერათ, ილიასეული გაზეთი განაგრძობდა ამ თემაზე 

მკითხველებთან საუბარს. 

„ამჟამად დაიბადა ახალი ძალა, ძალა ელექტრონისა, რომელიც 

უფრო დიდად შესცვლის კაცობრიობის ყოფა-ცხოვრებას. ელექტრონის 

ძალა ეხლაც მეტად სასარგებლოა ხალხისათვის და, გვგონია, რომ 

ოცდა და ოც-და-ხუთ წელს შემდეგ ისე შეცვლის ჩვენს ავ-კარგიანო- 
ბას, რომ ეხლა სიზმარშიაც ვერა ვნახავთ“ - წერდა გაზეთი ( M220) 

I892 წელს. 

გაზეთს საჭიროდ მიაჩნდა იმის განმარტებაც, თუ რას წარმო- 

ადგენდა ელექტრობა. დიახ, მაშინ, როცა ძნელად თუ მოიძებნებოდა 

წიგნები ფიზიკურ მოცლენებზე, მართლაც საჭირო იყო მკითხველისა- 

თვის მისი წარმოდგენა. ეს რასაკვირველია, ადვილი არ იყო და 

„ივერია“ შენიშნავს: 

„რა არის თვით ელექტრონის ძალა? ინგლისელი მეცნიერი ლოჯი
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ამბობს, რომ «ელექტრონი ეფირის ძალააო“,. შეორე ინგლისელივე მე- 

ცნიერი კრუკსი ამტკიცებს! „ელექტრონის ძალა სხვა-და-სხვა ნაწი- 

ლისაგან შესდგებაო“, ე.ი. ელექტრონის ძალას შეადგენს წყალ-მბა- 
დი, მჟავ-მბადი და სხვა. საფრანგეთის მეცნიერი ბადური გვარწმუ- 
ნებს, რომ ელექტრონის ძალა ისეთსავე სხივებისაგან შესდგება, 

როგორც მზის შუქიო და სხვ. ამ გვარი. სწორედ მოგახსენოთ, მეც- 

ნიერთ ჯერ-ჯერობით კარგად ვერ გამოუკვლევიათ, რისგან წარმოსდ- 

გება საკვირველი ძალა ელექტრონისა, მაგრამ იმედი უნდა ვიქონი- 

ოთ, რომ ადამიანის გონება ოდესმე ამ გამოცანასაც გამოიცნობს“. 

მკითხველს რომ ელექტროენერგიის პრაქტიკული გამოყენება ფუჭ 

ოცნებათ არ მიეჩნია, „იცერია“ იმედს იძლეოდა! „მეცნიერება ისე- 

თის აჩქარებული სიარულით მიდის დღეს წინა, რომ დღეს ცითომ ყოვ- 

ლად შეუძლებელი, ხვალ სრულიად შესაძლებელია. ტყუილად კი არა 
სთქვა ფილოსოფოსმა ბეკონმა, რომ პროგრესი კაცობრიობისა არაშე- 

საძლის მიჯნების განზე გაწევა და შორს გადადგმააო“. 

ილიასეულ გაზეთს მიაჩნდა ელექტროენერგიის რკინიგზის ტრან- 

სპორტზე გამოყენების შესაძლებლობა. 

1891 წლის „ივერიის“ M 20-ში დაბეჭდილი იყო წერილი ამ სა- 

კითხზე. როგორც გაზეთი იუწყებოდა, ინგლისელი პროფესორი ელი ტო- 
მსონი „ღრმად არის დარწმუნებული, რომ რკინის გზებზედ ყველგან 

ელექტრონს იხმარებენ სამოძრავებელ ძალად და მატარებელი მაშინ 

გაცილებით უფრო ჩქარა იცლის, ვიდრე ეხლა. როცა ორთქლს სრულიად 

განდევნის ელექტრონი, მაშინ, ეჭვი არ არის, ხარჯით ნაკლები მო- 

უნდება ამ საქმეს და მოგზაურებიც უფრო სწრაფად და მცირედის ფა- 

სით შეიძლებენ ერთისადგილიდგან მეორეში გადასვლას... ეხლა თუ 

60 ვერსამდე ძლივს გარბის რკინის გზის მატარებელი, რაც უნდა 

ჩქარი და სწრაფი იყოს, მაშინ 150-225 ვერსის გავლას შეიძლებს 

საათშივე და ამ მხრივაც საქმე განკარგდება და გაუკეთესდება“. 

მაგრამ ელექტრონის ძალა შეიძლებოდა სხვა დანიშნულებისთ- 

ვის გამოეყენებინა ადამიანს. 

“ინგლისელ მეცნიერ კრუკსის შესახებ გაზეთი წერდა, რომ 189! 
წელს ლონდონის ელექტროტექნიკოსთა საზოგადოების კრებაზე მან ასე- 

თი საინტერესო მოსაზრება გამოთქვა: „ელექტრონის ძალის გამოკ- 

„,ვლევამ დამარწმუნა, რომ შესაძლებელია დეპეშის გადაცემა უმავგ- 

“თულოდაც მოხერხდესო და, იმედია, ოდესმე ეს ჩემი აზრი განხორცი- 

„ელდება, მაგრამ რა საჭიროა ლაპარაკი იმ საქმის შესახებ, რომე- 

«ლიც, ჯერ ვინ იცის, როდის მოხერხდება და ამიტომ ცშიშობ, ჩემი 

«აზრი ბოდვად არ ჩამომართვათო“.
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ძალზე მნიშვნელოვანი მოსაზრება აუწყა მკითხველებს ჯერ კი- 

დევ 1892 წელს ილიასეულმა გაზეთმა - უმავთულოდ დეპეშების გადა- 

ცემა! დიახ, რადიოს შექმნის იდეა. 

„ივერიაში“ როცა ელექტრული ძალის გამოყენების პერსპექტი- 

ვებზეა საუბარი, არ შეიძლება არ გავიხსენოთ დიდი ქართველი სა- 

ზოგაღო მოღვაწე ნიკო ნიკოლაძე. ამ ადამიანმა ერთ-ერთმა პირველ- 

თაგანმა იწინასწარმეტყველა ელექტრიფიკაციის დიდი მომავალი... 
აი, რას წერდა ნიკო ნიკოლაძე გაზეთ „ნოვოე ობოზრენიაში“ 

1557 წელს. „... ვოცნებობ იმის თაობაზე, თუ რა ბედი მოელის 

ჩვენს მთიან ქვეყანას ახლო მომავალში, როცა რევოლუცია მოხდება... 

ნუ გეშინიანთ, სახეში მაქვს მშვიდი, აუცილებელი რევოლუცია ეკო- 

ნომიურ წესწყობაში, რევოლუცია ფინანსებში, მრეწველობაში, რომე- 

ლიც უკვე იწყება ჩვენს თვალწინ. ამ რევოლუციას არც აფეთქება, 

არც სისხლის ღვრა, არც ტახტების და საკურთხეველის ლეწვა მოს- 

დევს, მაინც მისი შედეგი ბევრათ გადააჭარბებს საფრანგეთის I789 

წლის „დიდ“ რევოლუციის ნაყოფს. 

მახსენდება მკრთალი, გატანჯული, დაშინებული პირისახე მარ- 

სელ დეპრეს, რომელმაც მოიაზრა და დააფუძნა „ელვისოს ( ელექტრო- 

ნის) გადაცემა“. მაშინ დავესწარი მის. ცდას, რომელიც მოხდა საფ- 

რანგეთის მეცნიერული აკადემიის თანდასწრებით. კრეილის ჩანჩქერ- 

მა, რომელიც 47 ვერსით დაშორებულია პარიჟზე, ამ უკანასკნელ ქა- 

ლაქში, ტელეგრაფის სადა. მავთულით აუარებელი ძალის და სიდიდის 

მანქანები დააბრუნა“. 

ქართველი განმანათლებელი განაგრძობდა გამოყენებაზე ყოველდ- 

ღიურ ცხოვრებაში. იგი აღფრთოვანებით წერდა: „აი, მაშინ გაუთენ- 

დება აღდგომა ჩვენს მთებს! რამდენი მთიული მდინარე, რამდენი 

ჩანჩქერი, რამდენი მოძრავი ძალა გვაბადია!“. 

ილიასეულ „ივერიასთან“ ერთად ნიკო ნიკოლაძე საქართველოს 

ელექტრიფიკაციაზე ოცნებობდა. 
სწორედ, 1887 წელს, როცა ნიკო ნიკოლაძის წერილი დაიბეჭდა 

„ნოვოე ობოზრენიაში“ თბილისში შენობებისა და ქუჩების განათე–- 

ბის საკითხი სულ უფრო აქტუალური გახდა. „ივერია“ (M I8) წერდა! 

„ამჟამად ტფილისში იმყოფება შვეიცარიელი ინჟინერი ბ-ნი ბლოშო. 

ბლოშოს შვეიცარიაში ჰქონია მინდობილი ელექტრონით განათება .ბლო- 

შოს განზრახვა აქვს შეაღგინოს პროექტი ტფილისის განათებისა 

ელექტრონით და ის საშუალებებიც დაასახელოს, რა საშუალებითაც 

შეიძლება მოხერხდეს ეს საქმე“. 

შემდგომ „ივერია“ (M I75) აღნიშნავდა: „ჩვენს მკითხველებს
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ეხსომებათ ამბავი ქართული თეატრის განათებაზე ელექტრონის სინა- 

თლით. ჩვენ დღეს შევიტყეთ, რომ ამ საქმის იჯარადმა, ბ-ნმა ბლო- 

შომ, დაიბარა მცოდნე მეხანიკოსი, რომელიც უკვე გამომგზავრებუ- 

ლია შვეიცარიიდამ ჩვენსკენა ხსენებულის საქმის დაწყებისათცის“. 

როგორც ირკვევა, იმავე წელს ქართულ თეატრში ადგილობრივი 

განათება მოეწყო. საინტერესოა განცხადება, რომელიც „ივერიაში“ 

დაიბეჭდა 1887 წლის 4 დეკემბერს. „სხვადასხვა ხიფათის ასაცი- 

ლებლად, თეატრის აღმინისტრაცია უმორჩილესად აუწყებს ტფილისის 

პატივცემულ საზოგადოებას, რომლის უმთავრეს ნაწილს არა ჰქონია 

შემთხვევა ელექტრონის სინათლის ნახვისა, რომ ელექტრო დენის სი- 

ნათლე შესაძლოა უცებ ჩაქრეს მცირე ხნობით და რამდენიმე წუთის 

შემდეგ გაცხოველდეს . ამას გარდა, თეატრის ადმინისტრაცია ცალად 

რაცხს დაუმატოს, რომ ელექტრონით განათების გამო არას გზით ცეც- 

ხლი არ გაჩნდება“. 

აი, ზოგიერთი საინტერესო ინფორმაცია ქალაქის განათებაზე 

შემდგომ პერიოდში! 

„პეტერბურგის ელექტრონით განათების ფირმის აგენტს ბ-ნს 

სვიატსკის ამას წინად ტფილისში მოლაპარაკება ჰქონდა ქალაქის მო- 

ურავთან ქუჩების ელექტრონით განათების შესახებ. ეხლა ბ-ნს სვი- 

ატსკის ტფილისში მოუწერია: შემატყობინეთ ყოველი თვეში რამდენის 

საათის განმავლობაში ანთია ქუჩებში ფარნები, რომ გამოვიანგარი- 

შო, შემიძლიან თუ არა იმ ფასად გავმართო ტფილისში ელექტრონით 

განათება, რაც ეხლა გეხარჯებათო“ ( ივერია“, 1892, M 23). 

„7 თებერვლიდგან ტფილისში, სასახლის ქუჩაზე, მაღაზიებს ელე- 

ქტრონით ანათებს ბლოშოსა და ამხ. ფირმა. მალაზიის განათებაში ფი- 

რმა იღებს მცირე ფასს, თვეში 3 მანეთს. ამბობენ, რომ ტფილისის 

სხვა ქუჩებზედაც სურთ მაღაზიების პატრონებს ელექტრონით გაანათინ6 

თავიანთი მაღაზიებიო“ ( „ივერია“, 1892, M 32). 

„ტფილისის სათავაღ-აზნაურო ბანკის თეატრის ელექტრონით გა- 

ნათება იჯარით მიეცა ინჟინერს ნ.აივაზოვს. ამავე აივაზოვს განზ- 

რახვა აქვს, ტფილისის სიბრანიისა და კრუჟოვის განათებაც იჯარით 

აიღოს“ ( „ივერია“, 1892, M 35). 

„როსტოველი ქარხნის პატრონს ა.კ. სტიროს შუამდგომლობა ალუ- 

ძრავს ტფილისის ქალაქის გამგეობის წინაშე იმის შესახებ, რომ მას 

დაეთმოს მიხეილისა და კირიჩნის ქუჩების განათების საქმე. სტი- 

როს აზრადა აქვს ეს ქუჩები „ვაშინგტონის“ სისტემის ლამპებით გა- 

ანათოს“. („ივერია“, 1900, M 120). 

ილიასეული გაზეთი სისტემატურად აქვეყნებდა ინფორმაციებს
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თბილისში მოწყობილ ელექტრულ განათებაზე. იგი ამ საქმის დიდი მო- 

ამაგე და მახარობელი იყო. ამასთან, „ივერიას“ შესანიშნავად ეს- 

მოდა, რომ ელექტროენერგიის გამოყენება მჭიდროდ იყო დაკავშირებუ- 

ლი სამეცნიერო საკითხების გადაწყვეტასთან. 

აკუმულატორით? დიახ, ძალის შენახვა 

+ 

1890 წლის M 58-ში გაზეთი წერდა! „მეცნიერებამ შესძლო და 

მოახერხა ძალის შეგროვება. შენახვა, ისე, როგორც ჩვენ, მაგალი- 

თად, ვინახავთ ხოლმე ზაფხულის ხილს საზამთროდ. ეს შენახული,თი- 

თქოს წნილად ჩადებული, ძალა შეგიძლიანთ გადაიტანოთ სადაც გინ- 

დათ, იხმაროთ, როდესაც გინდათ და რამდენიც გინდათ. იმ ნივთს, 

ჭურჭელს, იარაღს, - რაც გინდათ დაუძახეთ, სადაც შეგროვილი ძალა 

ინასება, ცოტა ძნელად გამოსათქმელი სახელი ჰქვიან, მაგრამ მა- 

ლე მთელ ქვეყანაზე მოიფინება ეს სახელი, და მაზინ არაცის გაუ– 

ჭირდება სიტყვა! აკკუმულატორი. მაგალითს მოვიყვან, რომ უურო 

კარგად შეციტყოთ, რა არის აკკუმულატორი. 

აკკუმულატორი, როგორც ვთქვით, ძალის შემკრები და შემნახ- 

ველია. ძალის შეკრება და შენახვა ახალი არ არის. აი თუნდ აცი- 

ღოთ საათი, უბისა და კედლის, –- სულ ერთია. საათიც ამავე შეკ- 

რებილ და შენახული ძალით მუშაობს. ასე რომ საათიც უბრალო, მარ- 

ტიც აკკუმულატორს წარმოადგენს“. 
როგორ ცდილობს „ივერია“ მკითხველს გაუადვილოს წარმოდგე- 

ნა ამ სიახლეზე! · 

გაზეთი განაგრძობს აკუმულატორის მუშაობის პრინციპის აღწე- 

რას, მერე კი წერს! · 

თიწაიღეთ ეხლა საცა გინდათ ეს აკკუმულატორი, ეს ტყვიის ნა- 

ჭრები და სადაც გინდათ იხმარეთ, როცა ხმარება გინდოდეთ, მხოლოდ 

თრიცე ნაჭერი უნდა შეაერთოთ ერთგვარ მავთულით) ტყვიის ნაჭრებ- 

ში დამალული, შენახული ძალა მაშინვე თაცს იჩენს, დაიწყებს მო- 

ძრაობას, და აი ელექტრონის ძალა მზადა გაქვთ, მოიხმარეთ როგორც 

და რაშიაც გინდათ“. 

ახლა აკუმულატორების პრაქტიკულ გამოყენებაზე. 

გაზეთს მიაჩნდა, რომ აკუმულატორების ძალით შესაძლებელი იქ- 

ნებოდა ემოძრავათ ეტლებსა და დილიჟნებს. „მალე ცხენის მაგივრო- , 

ბასაც გაგვიწევს აკკუმულატორი. კარგი იქნება ღმერთმანი! მე ცი- 

ცი სასმელსა და საჭმელს მოგვთხოვს, ან მოვლა მოუნდება !“... –
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აღტაცებით წერდა „ივერია“ (M 64) (890 წელს. 

ეს იყო მაშინდელი ოცნება, რომელმაც დღეს ფრთები შეისხა 

ელექტრომობილების სახით. ცნობილია, თუ რა დიდი სამეცნიერო- 

კვლევითი მუშაობა წარმოებს ამ უკანასკნელ წლებში სრულყოფილ 

და მძლავრ აკუმულატორების შესაქმნელად. მსოფლიოს მრავალ ქვე- 

ყანაში ფართო ექსპერიმენტები ტარდება ამ მიმართულებით. 

ჩვენს ქვეყანაში დიდი სამეცნიერო-კვლევითი მუშაობა წარ- 

მოებს ელექტრომობილების შესაქმნელად. „გლავმოსავტოტრანსის“ 

სისტემაში მოწყობილია ექსპერიმენტალური ბაზა ასეთი მანქანე- 

ბის გამოსაცდელად. I975 წლიდან ბაზაში ექსპლუატაციაშია ელე–- 

ქტრომობილები, რომელთა ტვირთამწეობა 500 კილოგრამია. 

ირკვევა, რომ ელექტრომობილის დამზადებაზე ფიქრობდა და 

ოცნებობდა ახალგაზრდა ქართველი გამომგონებელი ალექსანდრე ჯა–- 

ვახიშვილი. აი, რას წერდა I899 წელს მასზე „ივერია“! „პეტერ- 

ბურგში შედგა ცნობილი ელექტრო-ტექნიკოსის ალექსანდრე ჯავახი- 
შვილის მეთაურობით ახალი ამხანაგობა, რომელმაც უნდა გააკეთოს 

ახალი სისტემის ელექტრონული ეტლები და დილიუჟნები“. 

რა შორეული ოცნება გახლდათ ელექტრომობილების დამზადება | 

საამაყოა, რომ ეს იდეა ქართველ გამომგონებელს პქონია. 

„ივერიას“ მოჰყავდა აკუმულატორების შესაძლო გამოყენების 

მაგალითები და სხვათაშორის წერდა! 

„მეტადრე ძალიან სცდილობენ, აკკუმულიატორები გამოიყენონ 

წყლის ქვეშ მავალ ნავებისათვის. მართლა-და რომ შეუდარებელი 

იქნება აკკუმულიატორები ამ გვარ ნავებისათვის, რადგან აკკუმუ–- 

ლიატორს არც ბოლო არა აქვს და არც იმოდენა სიმძიმე, როგორც ამ 

მაშინებს, რომლის შემწეობითაც ეხლა დაჰყავთ ნავები წყლის ქვეშ“. 

დღეს წყალქვეშა ნავები წარმოუდგენელია აკუმულატორების გა- 
"რეშე. აკუმულატორები ყველა ჩვენგანისათვის ცნობილი დენის წყა- 

'როა და მათ გარეშე წარმოუდგენელია თუნდაც ავტომანქანების ძრა- 

:ვების ამუშავება. 

მზის ენერგიის ძალა 

არ შეიძლება განსაკუთრებით ყურადღება არ მიექცეს იმ გა- 

რემოებას, რომ „ივერიამ“ დიდი მნიშვნელობა მიანიჭა მზის ენერ- 

გიით აკუმულატორის დამუხტვის შესაძლებლობას. ეს ხომ დღეს გან- 

სააკუთრებით აქტუალური ტექნიკური საკითხია და პრაქტიკაში ამის 

მრავალი მაგალითი გვაქვს.
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საინტერესოდ წერს ამაზე გაზეთი! „აი მზის ძალის შეგროვე- 

ბა და შენახვა რომ შეიძლებოდეს აკკუმულიატორების შემწეობით,მა- 

შინ სხვა საქმე იქნებოდა. უსაფუძვლო ღა უნაყოფო ოცნებად არ ჩა- 

სთვალოთ ეს სიტყვები! თუკი ღღესაც მეცნიერებამ იმდენად ხელი 

ჩაჰკიდა მზეს, რომ ამის ძალას საქმეში ხმარობს და ბორბლებსაც 

ატრიალებენ, მაშ დიდი მანძილი ალარ დარჩენილა, რომ მზის ძალას 

ფერი ეუცვალოთ, სხვა გვარ ძალად გადავქმნათ, შევამწყცდიოთ და 
შევინახოთ აკკუმულატორებში ისე როგორც დღეს ელექტრონს ვუშვრე– 

ბით!“ | 
მზის ძალას ფერი ვუცვალოთ, სხვაგვარ ძალად გარდავქმნათო! 

მზის ენერგიის გამოყენებაზე ოცნებობდა ილიასეული გაზეთი. ეს 

იყო გასაოცარი წინასწარმეტყველება. 

დღეს კი ნობელის პრემიის ლაურეატი აკადემიკოსი ნიკოლოზ სი- 

მონოვი და სსრ კავშირის მეცნიერებათა აკადემიის წევრ-კორესპონ- 

დენტი კირილ ზამარაევი აცხადებენ, რომ მარტო კარაკუძის უდაბნო- 

ში მზის რადიაციას ერთი წლის განმავლობაში იმდენი ენერგია აქვს, 

რასაც შეიცავს 3,5 მილიარდი ტონა ნავთი. რომ შეიძლებოდეს ამ 

მზის სხივების მხოლოდ 20 პროცენტით გამოყენება, შეიძლებოდა ყო- 

ველი “5 ათასი კვადრატული კილომეტრი ფართობიდან მიგვეღო I 300 

მილიარდი კილოვატ-საათი, იმდენი, რამდენიც საბჭოთა კავშირის 

ელექტროსადგურებმა გამოიმუშავეს მარტო 1980 წელს. 

საქართველოში უკვე მიმდინარეობს კვლევა მზის ენერგიის გა- 

მოყენებისათვის. რესპუბლიკის მეცნიერები ჰქმნიან ჰელიოდანადგა- 

რებს, რომლებიც შეიძლება დაიდგას შენობის სახურაცებზე. შენდება 

ექსპერიმენტული სახლები, რომლებიც აღჭურვილია თბომომარაგების 

თხევადი კომბინირებული სისტემით. ეს სისტემა იყენებს მზის ენე- 

რგიას. მალე გადაწყდება საქართველოს პირობებში პელიოდანადგარე- 

ბის ეკონომიურობის საკითხი. სწორედ მზის ენერგიის გამოყენების 

ასეთ მიმართულებას მიექცევა განსაკუთრებული ყურადღება ჩვენს რე- 
სპუბლიკაში. 

გაგრაში შენობის სახურავზე მზის კოლექტორები განულაგები- 

ათ. საოცრად მარტივია! ეს გახლავთ ბრტყელი ლითონის რადიატორე- 

ბი, რომლებიც შავი მინანქრის საღებავით დაუფარავთ. ისინი მო- 

თაცსებულია ყუთებში, რომელთა ზემო ნაწილი მინისაა, ქვემო კი – 

სითბოს დაკარგვის შესამცირებლად - თერმოპლასტისა. მზის რადია- 

ციის ზემოქმედებით რადიატორებში გახურებული წყალი ცივს გამო– 

დევნის, აკუმულატორის ავზში გადადის, საიდანაც დანიშნულებისა- 

მებრ ნაწილდება. 

პელიოსისტემების ასაგებად რესპუბლიკაში სპეციალური სამონ-
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ტაჟო უბნები შეიქმნა. ახლა იმ ბატარეების საერთო ფართობი, რომ- 

ლებიც 35 ობიექტზე მოქმედებს, ხუთი ათას კვადრატულ მეტრს აღემა- 

ტება. ეს ათას ტონაზე მეტი პირობითი სათბობის, უპირატესად თხე- 

ვადი სათბობის დაზოგვის საშუალებას იძლევა. მალე მეტიც იქნება. 

ჰელიოდანადგარების გამოყენება შეიძლება იქ, სადაც საჭიროა ცეღლ- 

სიუსით 50-60-გრადუსიანი ცხელი წყალი: სამრეწველო საწარმოებში, 

კომუნალურ საყოფაცხოვრებო დაწესებულებებში, სასოფუფლო-სამეურნეო 

წარმოების ობიექტებში. 

როგორც გამოცდილებამ ცხადყო, საქართველოს პირობებში მზის 

დანადგარები აღმოსავლეთში წელიწადში ექვს-შვიდ თვეს მუშაობენ, 

დასავლეთ საქართველოში, კერძოდ, შავი ზღვის სანაპიროზე - 8 

თვეს. დავსძენთ, რომ მათი მომსახურება იოლია, სპეციალისტებს არ 

მოითხოვს და გაზაფხულ-ზაფხულის პერიოდში საქვაბეთა მუშაკებსაც 

ათავისუფლებს. 

აქ ჰელიოდანადგარების გამოყენება შეიძლება ენერგიის სხვა 

წყაროებთან შეხამებით. მაგალითად, ბიჭცინთაში ზამთარში მათი 

გამოყენება შეიძლება გასათბობად და წყლის გასაცხელებლად თბო- 

ტუმბოებთან ერთად, ზაფხულობით კი ცალ-ცალკე იმოქმედებენ. მზის 

კოლექტორები კურორტს ცხელი წყლით მოამარაგებენ, ხოლო თბოტუმბო- 

ები ჰაერის კონდიცირებაზე იმუშავებენ. ეს ნაკლებ საჭიროს ხდის 

თხევად სათბობზე საქვაბის გამოყენებას, რაც მნიშვნელოვნად გა- 

აუმჯო? ესებს საკურორტო ზონის ეკოლოგიურ ვითარებას. 

როგორც გაანგარიშებანი აჩვენებენ, შეთორმეტე ხუთწლედში 

შეიძლება მარგი ქმედების მცირე კოეფიციენტიანი სუსტი სიმძღავ- 

რის საქვაბეების უმრავლესობა ჰელიოდანადგარების სითბოს დამა- 

ტებითი წყაროს მუშაობის რეჟიმზე გადავიყვანოთ. ამისთვის საჭი- 

რო იქნება დაახლოებით 250 ათასი კვადრატული მეტრი საერთო ფართო- 

ბის დამონტაჟება, რაც საშუალებას მოგვცემს, მაგალითად, შავი 

ზღვის სანაპიროს კურორტებზე წელიწადში ოცდაათი ათას ტონამდე 

პირობითი სათბობი დავზოგოთ. 

ამ ცოტა ხნის წინათ დაიწყო ჰელიოდანადგარების გაყიდვა ინ- 

დივიდუალური სახლებისათვის. რაც უახლოეს ხანში საკმაოდ საგრძ- 

ნობლად შეამცირებს სათბობის დეფიციტს, აღკვეთავს ტყეების არა- 

რაციონალურ კაფვას. დაგეგმილია მოგვარდეს ასეთი დანადგარების 

გამოშვება ინდივიდუალური პროექტების მიხედვით, რომლებიც გაით- 

ვალისწინებენ სახლების კონკრეტულ სანიტარულ და პიგიენურ აღჭუ- 

რვას. 

ენერგიის ისეთ წყაროებთან ერთად, როგორიც არის ქარისა, გე-
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ოთურმული, ბიომასების ენერგია, ერთ-ერთია მზის ენერგია, რომელ- 

საც რამდენიმე უპირატესობა აქვს განახლებადობის გარდა, რაც თბო 

თუ ელექტროენერგიის დაზოგვის საშუალებას იძლევა. იგი უზრუნველ- 
ყოფს ჰაერისა და წყლის აუზის სისუფთავეს. ტყის მასივების დაც- 

ვას, სრულ უსაფრთხოებას, იოლ ექსპლოატაციას, დანადგარების ეს- 

თეტიკურ გარეგნობას. 

მაგრამ, განა მარტო ჰელიოდანადგარებით შეიძლება მზის ენე- 

რგიის ელექტრო, ან სითბურ ენერგიათ გარდაქმნა. მზის სხივები- 

დან პირდაპირ ელექტროენერგია შეიძლება მივიღოთ. დიახ, როგორც 

ამაზე ილიასეული ითივერია“ ოცნებობდა. 

ათობით წელია, რაც ტექნიკის სხცადასხვა დარგებში ვხვდებით 

ეგრეთწოდებულ სელენის ფოტოელემენტებს. ფოტოელემენტი მოთავსე- 
ბულია თუნდაც თქვენთვის ასე ნაცნობ ფოტოექსპონმეტრში. შეიძლე- 

ბა ისიც იცით, რომ ფოტოელემენტი ძალზე მარტივად არის მოწყობი- 

ლი. ლითონის ფირფიტა დაფარულია თხელი 0,I მილიმეტრი სისქის 

კრისტალური სელენის ფენით, ხოლო სელენის ზევიდან - ოქროს თხე- 

ლი ფენაა. და აი, როცა მზის სხივი მოხვდება ასეთ „სამფენიან 

ბუტერბროდს“, მის გამტარზე, რომელიც ოქროს ფენას ლითონის ფირ- 

ფიტასთან აერთებს, წარმოიქმნება ელექტროდენი. დიახ, სხივური 

ენერგია უშუალოდ გარდაიქმნება ელექტროენერგიად. მაგრამ ასეთი 
გარდაქმნის მარგი ქმედების კოეფიციენტი ძალზე მცირეა - მხოლოდ 

0,1 პროცენტი და მთელი რიგი ცდები კოეფიციენტის გაზრდისათვის 

უშედეგოდ მთავრდება. 
მარგი ქმედების გაცილებით დიდი კოეფიციენტი აქვს კრემი- 

ნის ფოტოელემენტებს. უკვე დღეს ასეთი ფოტოელემენტები საშუალე– 
ბას იძლევა მათზე მოხვედრილი სხივების 16 პროცენტი გარდაიქმ- 

ნას ელექტროენერგიად. ეს არც თუ ისე ცოტაა და საკმარისია იმი- 

სათვის, რომ ასეთი ბატარეები გამოვიყენოთ ენერგეტიკული მიზნე- 

ბისათვის. 

"სათანადო ძაბვის მისაღებად კრემინის ელემენტები ბატარე- 

ებად არიან გაერთიანებული და ელემენტების ზედაპირის გარე მხა- 

რეები ერთ სიბრტყეში განლაგდებიან. საინტერესოა, რომ ეს „მზის 

“ ბატარეები“ მაქსიმალურ სიმძლავრეს მაშინ იძლევიან, როცა მზის 
სხივები ბატარეას პერპენდიკულარილად ხვდება. 

დედამიწის ხელოვნურ თანამგზავრებზე დადგმული ურთულესი 

აპარატურისა და კავშირგაბმულობის მოწყობილობების მუშაობისთვის 

აუცილებელია საიმედო და საკმარისი სიმძლავრის დენის წყაროები. 

რასაკვირველია, ინჟინრებმა და კონსტრუქტორებმა, ამ მიზნით,პი-
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რველად გადაწყვიტეს აკუმულატორების გამოყენება, მაგრამ გაანგა- 

რიშებებმა აჩვენეს - დიდხანს ისინი ვერ გასძლებდნენ კოსმოსში, 

მალე განიმუხტებოდნენ. აი, რომ შეიძლებოდეს მათი პერითდული და- 

მუხტვა! და სპეციალისტებმა იმედის თვალით შეხედეს მზის სხი- 

ვებს. მართლაც, ხომ შეიძლება მზის სხივების ენერგია ელექტრო- 

დენად გარდაიქმნეს? მაშინ შესაძლებელი იქნება აკუმულატორების 

პერიოდული დამუხტვა. 

მზის სხივების ენერგიის უშუალოდ ელექტროენერგიად გარდასა- 

ქმნელად თანამგზავრებზე გამოიყენება ფოტოელექტრული გენერატორე- 
ბი, რომლებიც კრემინის ელემენტებისგან შედგება. გარდა იმისა, 

რომ ასეთი გენერატორების მარგი ქმედების კოეფიციენტი 22 პრო- . 

ცენტს აღწევს, კრემინის მზის „ელემენტების დიდი უპირატესობა ის 

არის, რომ დიდხანს შეუძლია იმუშაოს, რაც დედამიწის ხელოვნური 

თანამგზავრისთვის აუცილებელი პირობაა. კრემინის ელემენტი წარ- 

მოადგენს ფირფიტას ქიმიურად სუფთა კრემინისგან, რომელსაც დამა- 

ტებული აქვს ზუსტად განსაზღვრული რაოდენობით სხვა ნივთიერების 

მინარევები. ფირფიტის ზედაპირი დაფარულია ბორის თხელი ფენით. 

ასეთი სახის ელემენტების I კვადრატულ სანტიმეტრზე მოხვედრილი · 

მზის სხივები 0,5 ვოლტი ძაბვის მქონე 24 მიკროამპერ დენს იძ- 

ლევა... · 
თუ მზის სხივების მაქსიმალური ენერგია დედამიწის IL კვად- 

რატულ მეტრზე 1000 ვატს აღწეცს, დედამიწის ატმოსფეროს გარეთ ეს 

სიმძლავრე 1400 ვატს უდრის I კვადრატულ მეტრზე. ეს დიდ უპირა- 

ტესობას აძლევს კოსმოსურ ობიექტებზე მზის სხივების ელექტროენე- 

რგიად გარდაქმნის ხერხს. 

ამიტომ არის, რომ ახლა მეცნიერები, ინჟინრები და გამომგო- 

ნებლები უკვე შორს იყურებიან, ოცნებობენ, რათა მომავალში შეიქ- 

მნას დიდი სიმძლავრის კოსმოსური ელექტროსადგურები. 

წარმოვიდგინოთ, რომ დედამიწიდან 35800, კილომეტრის დაშორე- 

ბით მოწყობილია ასეთი ელექტროსადგური. სადგურის დედამიწის გარ- 

შემო ბრუნვის პერიოდი 24 საათი იქნება და იგი ჩვენი პლანეტის 

სინქრონულად იბრუნებს - დედამიწის ზედაპირის ერთ წერტილში აღმო- 

ჩნდება „დაკიდული“.( ასეთი სინქრონიული ორბიტები უკვე ათვისებუ- 

ლია კავშირგაბმულობის დედამიწის ხელოვნური თანამგზავრების მიერ) 

და ასეთი კოსმოსური სადგური შეიძლება დღე-ღამის 99 პროცე- 

ნტის განმავლობაში განათებული იყოს მზით. თუკი სადგურზე დადგ- 

მული იქნება ფოტოელექტრული ბატარეები, მაშინ მათ ყოველი კვად- 

რატული მეტრი ფართი მზისაგან მიიღებს I,5 კილოვატ ენერგიას და
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მისი დაახლოებით მეათედს ელექტროობად გარდაქმნის. ფოტოელექტრუ- 

ლი ბატარეები კოსმოსში შეიძლება კილომეტრებით მოეწყოს და ასე- 

თი „ჰიანტაციებიდან“ მართლაც დიდი „მოსავალი“ მიიღება თუკი კო- 

სმოსურ მზის ელექტროსადგურს ორი „ფრთა“ ექნება ზომით - 6 გამ- 

რავლებული 5 კილომეტრზე, მაშინ ყოველი მათგანი წარმოქმნის 5 

მილიონ კილოვატ ელექტროენერგიას, უფრო მეტს, ვიდრე მაგალითად 
ბრატსკის ელექტროსადგური და 4-ჯერ მეტს ვიდრე ენგურჰესი. 

დავუშვათ, მართლაც მოეწყო კოსმოსური სადგური, რომელიც მი- 

ლიონობით კილოვატ-საათ ელექტროენერგიას გამოიმუშავებს. მაშინ 

როგორ გადმოეცეს ეს ენერგია დედამიწაზე? სად არის ელექტროგადა- 

მცემი ხაზები? 

არსებობს სიმძლავრეების შორ მანძილებზე უმავთულოდ გადა- 

ცემის ორი ხერხი! ერთი ლაზერის სხივით და მეორე, ზემაღალისიხ- 

შირული გამოსხივებით. 

უკვე წარმოებს ზემალალსიხშირული გამოსხივებით სამრეწველო 

ელექტროენერგიის მანძილზე გადაცემების შესაძლებლობის გამოკვლე– 

ვები და საინტერესოა, რომ ასეთი ხერხით ენერგიის გადაცემის პი- 

რველი იდეა ეკუთვნის გამოჩენილ საბჭოთა ფიზიკოსს, ნობელის ვ§რე- 

მიის ლაურეატს აკადემიკოს პ.კაპიცას. 

დედამიწაზე დადგმული რამდენიმე კილომეტრი დიამეტრის მქო- 

ნე მიმღები ანტენა მიიღებს ზემაღალსიხშირულ გამოსხივებას, გარ- 

დაქმნის მას ჩვეულებრივ მუდმივ, ან ცვლად დენად და მიაწვდის 

მომხმარებლებს არსებული გადამცემი ხაზებით. 

კოსმოსიდან ელექტროენერგია! ფანტასტიკაა? სრულებითაც არა, 

მხოლოდ გრანდიოზული პროექტია, რომელსაც საფუძვლად უდევს რეალუ- 
რი გაანგარიშებები და კოსმიური ტექნიკის მიღწევები. 

ზოგიერთი სპეციალისტი ფიქრობს, რომ 2000 წლის ბოლოს შესა- 

ძლებელი გახდება ორბიტაზე აიწყოს ექსპერიმენტალური დედამიწის 

ხელოვნური თანამგზავრი ჩვენი პლანეტის ელექტრომომარაგებისთვის. 

ახლა კი კვლავ დედამიწას დავუბრუნდეთ. 
ამას წინათ ლოს-ანჟელესის ქუჩებში გამოჩნდა ერთი თითქოს 

ჩვეულებრივი ავტომობილი, რომელიც გარეგნულად თითქმის არაფრით 

განსხვავდებოდა ათასობით მანქანისგან. ეს იყო კომფორტული ავტო- 

მობილი „ხონდა“. საჭესთან მჯდომი ფილოსოფიის პროფესორი მური 

მშვიდად მართავდა მას. მაგრამ მაინც თუ კარგად დააკვირდებოდნენ, 

უსათუოდ შენიშნავდნენ მანქანის სახურავზე მოწყობილ ღამატებით 

სქელ ფენას. იგი მზის პანელებს შეიცავდა. 

ნუ გაიკვირვებს მკითხველი, თუ მზის პანელებზე მოხვედრილი
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მზის სხივების ენერგია ელექტროენერგიად გარდაიქმნებოდა. სწორედ 

ამ გარდაქმნის შედეგად მიღებული ელექტროენერგიით დასეირნობს 
ხშირად ლოს-ანჟელესის ქუჩებში პროფესორი მური თავისი ოჯახის წე- 

ვრებთან ერთად. 

ცხადია, ჟურნალისტები არ ასვენებენ პროფესორს. 

- საკმარისია თუ არა მზის სხივები, რომ აცტომობილმა მუდმი- 

ვად იმოძრაოს მზიან დღეს? 

- რასაკცირველია. ა 

- დავუშცათ, შორეულ ქალაქში გაემგზავრეთ და მზე კი ღრუბლე- 
ბში მიიმალა, მაშინ? 

- მანქანაში სათადარიგო ჩვეულებრიცი ძრაცი მაქვს დადგმული. 

- მიგაჩნიათ თუ არა ასეთი მზის ავტომობილი პერსპექტიულ მა- 

ნქანად? 

- დიახ. მომავალში, როცა უფრო მეტი მარგი ქმედების კოეფი- 

ციენტის მქონე მზის პანელები შეიქმნება, აკუმულატორების ტევა- 

დობა გაიზრდება და ზომები შემცირდება, მზის ენერგიით მოძრავი 

“ავტომობილები ძალზე მოხერხებული და ხელსაყრელი გახდებიან. 

ასეა თუ ისე, როგორც ვთქვით, პროფესორი ყოველ დღე დასე- 
ირნობს მზის სხივების დახმარებით ლოს-ანჟელესის ქუჩებში და ეს 

ერთი მაგალითია იმისა, თუ როგორ შეიძლება მზის სხიცების ენერ- 

გია უშუალოდ ელექტროენერგიად გარდაიქმნას, 
მზის სხივები და აკუმულატორები. 

ილიასეული იიცერია“ არ შემცდარა. 

ისევ ელექტრონებსა და რენტგენის სხივებზე 

დღეს კარგად არის ცნობილი მთელი რიგი ექსპერიმენტები, რომ- 

ლებიც სოფლის მეურნეობაში ტარდება მცენარეებზე სინათლის ზეგაც– 

ლენის საკითხებთან დაკავშირებით. . 

როგორც ირკვევა, ამას დიდი ხნის ისტორია აქვს, რაზეც და- 

მაჯერებლად ლაპარაკობენ გაზეთ „ივერიაში“ მოყვანილი მაგალითები. 

LI895 წლის M 120-ში გაზეთი იტყობინებოდა ელექტრობის გამო- 

ყენებაზე სოფლის მეურნეობაში: „ელექტრონს ხმარობენ აგრეთცე მე– 

ვენახეობასა და მებოსტნეობაში. სინათლე უთუოდ საჭიროა მცენარე–- 

თათვის ჰაერის ნახშირ-სიმჟავისაგან ნახშირბადის შესაძენად,რო- 

მელიც უმთავრეს ელემენტად ითვლება მცენარის ზრდისა და განვითა- 

რებაში. დღეს ეს ხსენებული პროცესი მხოლოდ დღისით მოქმელებს 

მზის სინათლეზედ და ლამე – კი შემწუდარია..მაჟგრამ, როღესაც ელე–
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ქტონს ვიხმართ, მაშინ პროცესი განვითარებისა და ზრდისა დღე 

და ღამ შეუწყვტელი იქნება (დღისით მზე და ღამით ელექტრონის სი- 

ნათლე) და ამნაირად მცენარენი უთუოდ ორჯერ ჩქარა დაიზრდებიან, 

როგორც ერვემაგონისა, სიმენსისა, ბელისა და სხვათა გამოკვლე- 

ვები ამტკიცებენ, ელექტრონი არავითარ ზარალს არ აძლევს მცენა- 

რეთ და თვისი ბუნებით თვისება უცვლელადა ჰრჩება ყოველს მცე– 

ნარეს. რამდენად იაფი თუ ძვირი იქნება ელექტრონის ხმარება მე- 

ურნეობაში, ეს ჯერ არ გამოუკვლევიათ; მხოლოდ ელექტრონს დღეს 

ბევრი შეძლებული ევროპიელი შემამულე ხმარობს მწვანილეულობის 

ადრე მოსაყვანად. 

აი, როგორ ხმარობენ ელექტრონს მეურნეობაში, როგორცა სჩანს 

ჯერ მხოლოდ ეხლა იწყებენ ელექტრონის მეურნეობაში გამოყენებას, 

და ამიტომ მისი სასარგებლოდ ხმარება მხოლოდ მომავლის საქმეა“. 

შემდეგ გაზეთი განაგრძობდა: „ელექტრონის ხმარება სამეურ- 

ნეო მრეწველობაში იმითია საადვილო და სასარგებლოც, რომ აქ ად- 

ვილად შეიძლება ენერგიის დანაწილება და მავთულების შემწეობით 

სამუშაო ადგილებში საჭირო ძალის დაგზავნა. საზოგადოდ ეს ოპე- 

რაცია შემდეგისაგან შესდგება: მეხანიკური მუშაობა (ორთქლით 

მმოძრავ მანქანისა, გიდრავლიკურ და ქარით მმოძრავისა) მაგნი- 

ტი-მანქანაში ელექტრონად იცვლება! ეს უკანასკნელი ძალა მავთუ- 

ლით გადადის სამუშაო ადგილას და აქ ელექტრონისაცე მმოძრავ მა- 

ნქანის შემწეობით მეხანიკურ ( სასარგებლო) სამუშაო ძალად გარ- 

დაიქმნება“. 

ახლა უფრო კონკრეტულად! 

„ამერიკაში ერთს მეცნიერს, გვარად კენეის, უცდია, რა მნი- 

შვნელობა აქვს ელექტრონის ძალას მცენარის ზრდაზედ და აღმოჩე- 

ნილია, რომ ელექტრონის ძალის შემწეობით მცენარე 30 პროცენტით 

უფრო სწრაფად იზრღება. ეჭვი არ არის, ამ ამბავს ძლიერ. დიდი 

მნიშვნელობა ექნება მეურნეობისათვის და მცოდნე მემამულენი სა- 

სარგებლოდ გამოიყენებენ ელექტრონის ძალას“ –- წერდა გაზეთი 1897 

წლის M II4-ში. 

„ივერიაში“ არაერთი წერილი გამოქვეყნდა მედიცინაში” მეცნი- 

ერების ღვაწლის შესახებ. 

ამ მხრივ ძაღლზე საყურადღებოა გაზეთის მიერ რენტგენის სხი- 

ვების ახსნა-განმარტება და მისი მნიშვნელობა მკურნალობის დროს. 

„ამ საუკუნის საოცარნი აღმოჩენანი ცოტას თუ ბევრს საბუთს 

გვაძლევენ ვთქვათ, რომ ადამიანის გონების გამჭრიახობა და ძალ- 
ღონე ადამიანის გონებას სად მიიყვანს? საკვირველი არ იქნება, 

რომ ზღაპრული უჩინ-მაჩინის ქუდი ამ სახით, თუ იმ სახით ოდესმე
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განხორციელდეს. განა ტელეგრაფი, ფონოგრაფი, ტელეფონი და სხვა 

ამისთანა უჩინ-მაჩინის ქუდზე ნაკლებ არის საკვირველი და საო- 

ცარი, მაგრამ მოვესწარით ხომ რენტგენის სხივებმა უჩინარი დაგ- 

ცანახვეს და განა ძნელია კაცმა იფიქროს, ახლა იმისთანა სხივე- 

ბი აღმოაჩინონ, რომ იმათმა შუქთა ფენამ ერთი უჩინარი პქმნას 
და მეორე საჩინარი?“ - წერდა გაზეთი 1897 წლის M 19-ში. 

მაგრამ საჭირო იყო რენტგენის სხივების დაწვრილებით აღწე- 

რა და მისი გამოყენების მაგალითები. 

ილიასეული გაზეთი იმავე წლის M 37-ში მკითხველებს ასე გა- 

ნუმარტავს! : 

„ჩვენმა მკითხველებმა იციან, - რა არის ეგრეთ წოდებული 

რენტგენის ნათელი, ანუ სხივები. ამ ნათელის შემწეობით შესაძლოა 

ფოტოგრაფიით გადაიღოთ რაც, ვთქვათ, ყუთშია ჩაკეტილი, რასაც იმი- 

სთანა რამ აცვია, ან აფარია, რომ კაცის თვალი ვერ ატანს არც 

საცმელს, არც საფარველს და ჩვეულებრივი ნათელი არა სწვდება, გა- 

დმოსაღებად არ ანათებს. დღეს ეს ნათელი დიდს სამსახურს უწე>ვს 

მკურნალობას. ამ ნათელის წყალობით შიგნეულება ადამიანის აგე- 

ბულებისაც კი თვალით დასანახავი გახდა, რადგანაც რაც ეხლა თვა- 

ლისათვის მოფარებულია, იგი რენტგენის ნათელით შესაძლოა გადა- 

ღებულ იქმნას ფოტოგრაფიით, თუ ყველა ასო არა, ძვლიანი ადგილე- 

ბი მაინცა ნამეტნავად და თითქმის ზედ მიწევნით. ფოტოგრაფიას ამ 

ნათელის შემწეობით გადმოაქვს შიგნეულ აგებულებაში როგორმე შე- 

სული ტყვია, რკინის, ფოლადის, ნემსისა და ქინძისთავისათვის რამ 

წვრილი ნაჭერი. ხშირად მოხდება ხოლმე, რომ კაცს ან ნემსის ნა– 

ტეხი, ან ქინძისთავისა გაებნევა როგორმე, ტანში დაუწყებს სია- 

რულს, საშინელს ტკივილს აუტეხს და თუნდა რომ მიზეზი ამისი იცო- 

დეს, ვერ მიუგნია სად არის გაბნეული, რა ადგილას დაღის, რო8 

ამოიღოს და მორჩეს, ხშირად თვით ამოღებაც უძნელდება, რაჯგანაც 

გაბნეული ნემსის წვერის ნატეხია, თუ სხვა ამისთანისა, ისეთი ჰა- 

ტარაა და წვრილი, რომ ვერც ხელი და ვერც რაიმე იარალი ვერ მოე- 

კიდება, რომ კაცმა ამოიღოს. 

რენტგენის ნათელი ფოტოგრაფიით გადაიღებს ხოლმე ამისთანა 

წვრილმანს ბეწვსაც-კი და მით ღონისძიებას აძლევს შკურნალს იცო- 

დინოს რა ადგილას არის მიზეზი ტკივილისა. ხოლო, რა თქპა უნდა, 

სნეულისათვის საკმაო არ არის, რომ იცოდეს სად ბაა. იპისი წყუ- 

რვილი ის არის, რომ ამოღებულ იქმნას და პიო პოღჩენილ ტკივილი- 

საგან. როგორ უნდა მისწვდნენ ან ხელით, ან იალაღით ბაწკის ოდე- 

ნა ნაჭერს? ამისათვის ჰხმარობენ ეგრეთწოდებულ აღაქტოონ -მაჯნიტს.
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მეცნიერი ტომსონი ამბობს, რომ ამ ელექტრონ-მაგნიტით თვალის გუ- 

გადან გამომიცლია ნაქლიბი ფოლადისაო, როცა რენტგენის ნათლით 

ფოტოგრაფიამ დამანახვა, რომ იგი ნაქლიბი თვალში როგორღაც სცე- 

მოდა სნეულს და თვალის გუგის ერთს ადგილას დარჩენოდა და აწუხე- 
ბდაო“. 

ნათლად ჩანს, რომ „ივერია“ ძალზე პოპულარული ენით უხსნი- 

და მკითხველებს მეცნიერების ამ მიღწევას. 

და აი, „ივერია“ განაგრძობს! 

„ელექტრო-მა გნიტი იზიდავს ნაკვთს ყოველ გვარ ლითონისას, 

რკინაა, ფოლადია, თუ სხვა რამ ამისთანა. ხომ გენახებათ, რომ ქა. 

რვა ცოტა ხეხით მოთბება თუ არა, ფრთის ცალკე ბეწვს იქით გამო- 

გაყოლებთ, საიდანაც ქარვას წაიღებთ, თუ ქარვა ზემოდამ შორი-ახ- 

ლო გეჭირებათ ხელში და ისე ატარებთ. ელექტრო-მაგნიტიც სწორედ 

ეგრე მოქმედობს ლითონზე: ლითონი ისე მიეზიდება ელექტრო-მაგ- 

ნიტისაკენ, თითქო განგებ ეწევა ვინმეო, თუმცა-კი მიკარებითაც 

არავინ ეკარება. ხოლო, როგორც ვთქვით, კაცმა უნდა იცოდეს აგე- 
ბულების რა ადგილში აქვს ადამიანს გაბნეული ლითონის რაიმე ნა- 

კვეთი, ნაჭერი, რომ ელექტრო-მაგნიტი სწორედ იმ ადგილას დაადონ. 

აი აქ რენტგენის ნათელი ჰშველის საქმეს. იგი ფოტოგრაფიით გადა- 

ღებულ სურათზე აჩვენებს ადგილ-მდებარეობას ამოსაღებ ნაკვეთისას 

და ელექტრო-მაგნიტიც პირდაპირ შეუდგება ხოლმე თავისს საქმეს. 

ეხლახან ალბერტ ლონდს გადაულია რენტგენის ნათლით ხელი ბავშვისა 

რომელსაც ძალიან ღრმად შესვლია ხელში ნატეხი ნემსისა. ამ გადა- 

ღებულს სურათს დაუნახვებია სად არის იგი ნატეხი და ისიც-კი რო- 

გორ უვლია ხორცში ამ ნატეხს. 

მკურნალს რადიგეს ეს ამისთანა თვისება და შეძლება რენტგე- 

ნის ნათელისა ჭკუაში ღასჯღომია ელექტრო-მა გნიტის მოქმედების გა 

მოსაყენებლად. ერთი კაცი შეჰხვეწნია, გამომაცალე ფეხიდან ნემსი 

ნატეხი, რომელიც ჩემღა უნებლიედ ამ ორის თვის წინად ხორცში გა- 

მებნა ღა რომელიც ძალიან მაწუხებსო. მოდით და იპოვეთ სად რა 

არის, როზ რენტგენის ნათელი არ იყოს. რადიგეს აეღო და ორჯერ ზე 

ღი-ზედ გადაევლო რენტგენის ნათელით სნეული ფეხი და ნამდვილად შე 
ეტყო სად იყო გაჩერებული ნატეხი ნემსისა. მერე ზედ იმ ადგილას 

დაუდვია გაძლიერებული მაგნიტი. ცდაშ მთელი ერთი საათი გასტანა. 

ზერე ვეხი ხელახლად გაღაულია და დაუნახავს, რომ ნემსის ნატეხი 

თავისის აღგილიღამ ღაძრულა და მაგნიტისაკენ წამოსულა. მეორეს 

ღღეს ისევ ამ რიგად მოეკიღა საქმეს, შეიტყო სად არის ნატეხი ნე 

მსისა, დააღო ძღიერი მაგნიტი და ნატეხი ნემსისა გამოვიღა ხორ- 

ციღამ მაკნიტის მიზიდულობით და მერე ისე უტკივრად და სუბუქად,
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რომ სნეულს არაფერი ტკივილი არ უგრძვნია. თვით იმ ადგილას,საი- 

დანაც გამოძვრა ნატეხი ნემსისა, სიახლის ნიშანწყალიც არ გამოჩ- 

ნდა თურმე. 

აქ ჯერ პაწია ნემსის წვერის პოვნაა აგებულებაში საკვირვე- 
ლი და მერე გამოღება მისი ხორცის შიგნიდამ ხელის თუ სხვა იარა- 
ღის მიუკარებლად და ყოვლად უმტკივრადაც. ღმერთმა გზა უკურთხოს 

მეცნიერებას, ამ დაუღალავს მსახურს კაცობრიობისას! აქ საკვირ- 

ველი მარტო მისი მხნეობაა და ძიება“. 

დიახ, ილიასეულმა „ივერიამ“ მეცნიერებას უწოდა „დაუღალა- 

ვი მსახური კაცობრიობისა“! 

მაგრამ მეცნიერება ხომ არ შეიძლება ყოფილიყო მეცნიერების 

გარეშე. ამიტომ გაზეთი ხშირად ბეჭდავდა მასალებს მსოფლიოს ცნო- 

ბილი მეცნიერების შესახებ. 

მაგალითად გვინდა დავასახელოთ ლუი პასტერი. 

1886 წელი. „კავკასიის საექიმო საზოგადოებას მიუღია წიგნი 

გამოჩენილის საფრანგეთის პროფესორის პასტერისაგან. ამ წერილით 
პასტერო მადლობას უხდის საზოგადოებას წევრად ამორჩევისათვის“ 

(M 275) · ამავე წელს „ივერიის“ M 162-ში გამოქვეყნდა წერილი ღუი 

პასტერის დიდ დამსახურებაზე და თბილისში პასტერის სადგურის მო- 

წყობის აუცილებლობაზე. „საჭიროა, ერთის სიტყვით, რონ თვითონ ქა- 

ლაქმა იზრუნვოს თავის თავზედ და მოიპოვოს რაიმე ღონისძიება პა- 

სტერის სამკურნალოს გახსნისათვის. ამას მოითხოვს არა თუ ტფუილი- 

სის მცხოვრებლების ინტერესი, არამედ მთელის ამიერ-კავკასიის,სა- 

დაც რასაკვირველია, ყოველ წლობით არა-ერთი ადამიანი ჰკვდება ცო- 

ფისაგან... ვიქონიოთ, მაშასადამე იმედი რომ ტფილისის საქალაქო 

საბჭო არ დააგდებს ამ საქმეს უყურადღებოდ და ეს ჩვენი წინადა- 

დება არ დარჩება „ხმად მღაღადებლისა უდაბნოსა შინა“ - აღნიშნავ- 

და გაზეთი. , 

1892 წელი. „პასტერმა ფრიად დიდი სარგებლობა მოუტანა მთელს 

კაცობრიობას. პასტერის წყალობით ეხლა ძლიერ ბევრი ავადმყოფობა 

საშიში აღარ არის, როგორც წინად იყო. პასტერმა გამოიგონა ციმ- 

ბირის ჭირის წამლობა, ცოფის აცრა. ხოლერის წინააღმდეგაც ბრძოლა 

კაცობრიობას ძლიერ გაუადვილა პასტერმა ხოლერის ბაცილების აღმო- 

ჩენით. ვაზის ავადმყოფობას, მილდიუსა და ფილოქსერის წინააღმდეგ, 

იმავე პასტერმა გამოუგონა წამალი. 

ღიდებული მეცნიერის იუბილეი, როგორც ვსთქვით, „უშინ მთელმა 

განათლებულმა ქვეყნებმა იდლესასწაულეს. გუშიზვე ჩვენს ტფილისში 

სამკურნალო საზოგადოებათ ღაჩიშნული ჰქონღათ სადღესასწაულო კრე- 

ბა პასტერის პატივცსაცემალ“ (MM 2067).
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დეკემბერს პარიზში საექიმო საზოგადოებამ დეპეშა გაგზავნა და 

სთხოვა ურანგ მეცნიერს დათანხმებულიყო საზოგადოების საპატიო 

წევრად არჩეეაზე. 
1895 წელი. „დეპეშამ შეგვატყობინა, რომ გარდაიცვალა შესა- 

ნიშნავი საფრანგეთის მეცნიერი ლუი პასტერი. ძნელად მოიპოვება 

ახლა ისეთი შეგნებული კაცი, რომ არ გაეგოს სახელი ამ გენიოსი- 

სა, რაღგანაც ლუი პასტერს მეტად დიდი ღვაწლი მიუძღვის კაცობრი- 

ობის წინაშე. პასტერი არის მაჯა იმ მეცნიერებისა, რომელსაც სა- 

ხელად ეწოდება ბაკტეროლოგია და რომელმაც სრულიად ახალისა და 
ფრიად ნაყოფიერ გზაზედ დააყენა საექიმო მეცნიერება... გამოჩე- 

ნილ მეცნიერთან - პუშესთან - კამათის დროს პასტერმა დაამტკიცა, 

რომ დახურულს ჭურჭელში პატარა ორგანიზმები თვით კი არ ჩნდები- 

ან, არამედ ჰაერიდან შემოდიან) თუ მიღებული იქმნა ისეთი საშუა- 

ლება, რომ ჭურპელში მხოლოდ წმინდა ჰაერი შედიოდეს, პაერი, რო- 

მელშიაც მიკროორგანიზმები არ არის, მაშინ ჭურჭელში ბაკტერიები 

არა ჩნდებიან და აღარც დუღილის პროცესს ექნება მაშინ ადგილიო. 

... მესამოცე წლებშივე პასტერმა გამოიკვლია აბრეშუმის ჭიის 

ავადმყოფობის მიზეზი, გადაარჩინა აბრეშუმის მოყვანა სამუდამო 

განადგურებისაგან. მანვე შემოიღო ღცინის, ლუდის და სხვა პრო- 

დუქტთა შენახვის საშუალება ( პასტერიზაცია). შემდეგ ამისა პა- 

სტერი შეუდგა გამოკვლევას იმ მიზეზისა, რომელიც იწვეცს ეგრედ 
წოდებულს ქათმის ხოლერას და შავ ჭირს და დაამტკიცა, რომ სენთა 

გამჩენი ყოფილა ბაქტერიები. რა-კი პასტერმა აღმოაჩინა მიზეზი 

ამ ორის საშინელი სენისა, მან მალე აღმოაჩინა საშუალებაც მათ 

წინააღმდეგ: ეს საშუალება არის - აცრა. ამავე გზით და მეთოდით 

პასტერმა მეოთხმოცე წლებში აღმოაჩინა შესანიშნაცი საშუალება 

ცოფის წინააღმდეგ, რითაც კაცობრიობას დაუფასებელი ღცაწლი დას- 

დო. ყცელას კარგად გვახსოვს, რა აღტაცება გამოიწვია განათლე- 

ბულ ქვეყნებში პასტერის ახალმა გამოკცლეცამ, რა მოწიწებითა და 

სიყვარულით იხსენიებოდა სახელი ამ დაუღაღაცისა და საკვირცელის 

მეცნიერისა!“ (M 2001. 

ილიასეული „ივერია“ თვალყურს ადიცნებს საქართველოში უცხო- 

ელი მეცნიერების ჩამოსვლას. 

1888 წელს „ივერია“ (M 77) მკითხცელებს აუწყებდა! „ეხლა 

ტფილისში იმყოვება ინგლისელი ოქსფორდის უნივერსიტეტის პროფე- 

სორი, ბ-ნი ფრიდრიკოს კონებიარი“. 

1894 წელს გაზეთი (M I28) იუწყებოდა შვედი მეცნიერის და 

არქეოლოგის მარტენის მომავალ ჩამოსელაზე.
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„ამ ჟამად ტფილისში იმყოფება დანიის ახალგაზრდა მეცნიერი 

აკე ბენედიქტსენი, რომელიც კოპენჰაგენიდან ჩამოვიდა“ –- წერდა 

თივერია“ I897 წლის M I85-ში. 

ამავე წელს თბილისს ესტუმრენ მეცნიერები და გეოლოგები 

სხვადასხვა ქვეყნებიდან. 

და აი, როგორ მიიღეს ისინი თბილისშია „II სექტემბერს, ნა- 

შუადღევის 2 საათზე, ქალაქის გამგეობამ სადილი გაჰმართა ტფილი- 

სის საკრებულოს დარბაზში ტფილისში მყოფ უცხო ქვეყნელ გეოლოგთა 

პატივსაცემად. სადილზედ მოიყარეს თავი თითქმის ყველა დაპატი- 

ჟებულთ, სახელდობრ 240 კაცმა გეოლოგმა“ (M 189). 

ამ გეოლოგთა შორის იყო პარიზელი პროფესორი ბერტრანი და 

ცნობილი გერმანელი მეცნიერი რეირგოფი. 

და როგორც იივერია“ (M 190) წერდა, გეოლოგებმა გულისყურიი 

დაათვალიერეს „ნავთლუხის ნავთის წყაროები“ და რეკომენდაციები 

მისცეს თბილისელებს მათი შემდგომი დამუშავების შესახებ. 

არ იყო მეცნიერების არც ერთი დარგის თვალსაჩინო წარმომად- 

გენელი, რომლის შესახებ არ წერდა ილიასეული გაზეთი. 

ფოსტის „სტანციებიდან“ ელექტრონულ 
ფოსტამდე 

უძველეს დროიდან არის ცნობილი საქართველოში ამბების სწრა– 

ფად გადაცემა. ასეთ კავშირს „შიკრიკები“ და „მალემსრბოლები“ 

ახორციელებდნენ, როგორც მშვიდობიან, ისევე მტრის შემოსევის დროს 

და საკმაოდ კარგად იყო ორგანიზებული. ეს საშუალებას იძლეთდა ლა- 

შქრის სრული მობილიზაცია მცირე დროში მომხდარიყო. „შიკრიკები“ 

და „მალემსრბოლები“ ხშირად არის ნახსენები უძველეს ლიტერატურა- 

ში და სხვადასხვა ისტორიულ დოკუმენტებში, მაგალითად, ისინი 

არაერთხელ მოიხსენიება, თუნდაც, „ქართლის ცხოვრებაში“. 

ჯერ კიდევ XVIII საუკუნის დამლევს იოანე ბატონიშვილი, რო- 

მელმაც შეადგინა სახელმწიფო წეს-წყობილების რეფორმის კანონპრო- 

ექტი, რომელშიც იგი ვაჭრობის განვითარების საკითხებს იხილავდა, 

განსაკუთრებით ყურადღებას უთმობდა ამ საქმეში საფოსტო მიმოსვ- 

ლის ორგანიზაცია, აღნიშნულზე პროფ. ს.ბერიძე წერდა! „იოანე ბა- 

ტონიშვილს კარგად ესმოდა, რომ აღებ-მიცემობის განვითარება შეუ- 

ძლებელი იყო კავშირგაბმულობის გარეშე, ამიტომ მოითხოვდა ფოს- 

ტის დაწყებას და საფოსტო დაწესებულებათა ქსელის გაშლას. ი.ბა-
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ტონიშვილი წერს! „ფოჩტები ანუ ჩაფარხანა რაოდენ შეიძლებოდეს გა- 

ნწესდეს სამ ადგილას ქართლსა, კახეთსა და თათრებშია“. 

იოანე ბატონიშვილი მიიჩნევდა, რომ ფოსტის სადგურების მოწ- 

ყობა ფრიად სასარგებლო იქნებოდა ხალხისათვის და შემოსაცალს მი- 

სცემდა ხაზინას. 

საქართველოში პირველი ფოსტის გადაზიდვასთანაა დაკავშირებუ- 
ლი ქართული ურმის სახელი. 

ა.ს. პოპოვის სახელობის კავშირგაბმულობის ცენტრალურ მუზე- 

უმში (ლენინგრადი) გამოფენილია უძველესი ფოსტის გადაზიდვის სა- 

შუალებები. მათ შორის არის ქართული ურემი. ურემში შებმული ხა- 

რები მძიმედ ეწევიან ფოსტის დიდ ყუთს. ურემს წინ ორი ქართველი 

მიუძღვის. 

ქართული ურმებით ფოსტის გადაზიდვას, როგორც სჩანს, ბევრ 

ქვეყანაში მიუქცევია თავის დროზე ყურადღება. 1900 წელს პეტერ- 
ბურგში გერმანულიდან რუსულ ენაზე თარგმნილ წიგნში „ტექნიკა და 

მრეწველობა“ (ტომი X) აღწერილია ბერლინის საფოსტო მუზეუმის ზო- 

გიერთი უნიკალური ექსპონატი და ნათქვამია, რომ ამ მუზეუმში რუ- 

სეთის ექსპონატებიდან განსაკუთრებით საინტერესოა „ორთვლიანი 

ქართული ურმით ფოსტის გადაზიდვის სურათები“. არის თუ არა ამჟა- 

მად ბერლინის მუზეუმში ეს უნიკალური სურათი, არ ვიცით, მაგრამ 

ერთი რამ ცხადია, ქართულმა ურემმა თავისი ადგილი დაიკავა მსო- 

ფლიო ფოსტის გადაზიდვის პირველი საშუალებათა შორის. 

როგორც ა.ს. პოპოვის სახელობის ცენტრალური მუზეუმის ერთ- 

ერთი კატალოგი გვამცნობს, ჩიკაგოში 1893 წელს მოწყობილ მსოფ–- 

ლიო საფოსტო გამოფენაზე რუსეთის საფოსტო განყოფილებაში აჩვე- 

ნებდნენ ქართული საფოსტო ურმის მოდელს და კავკასიონზე ფოსტის 

"გადატანის ნახატს. 

საქართველოში საფოსტო კავშირების განვითარებასთან განუხ- 

რელად იყო დაკავშირებული საფოსტო მიმოსვლის გაუმჯობესება კავ- 

კასიონზე გავლით - საქართველოდან რუსეთში. 

1804 წელი. ვლადიკავკაზსა და თბილისს შორის ფოსტა მხოლოდ 

ცხენიანი ესტაფეტით გადაჰქონდათ. 1826 წელი. გადაწყდა ფოსტის 

გადასატანად გზაზე დამატებით I20 ცხენი გამოეყოთ. 

1862 წელი. დაიწყო თბილისსა დღა ვლადიკავკაზს შორის II 

ახალი საფოსტო სადგურის აგება. შეკვეთილ იქნა 2 ოთხადგილიანი 

კარეტა და ექვსადგილიანი ომნიბუსი. 

1870 წელი. თბილისის, მცხეთის, დუშეთის, ფასანაურის, მლე- 

თის, გუდაურის, ყაზბეგის, ლარსის, ბალთასა და ვლადიკავკაზის სა–
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დღგურებში ცხენების რაოღენობა 652-მლე გაიზარუა. ცხენებს სპეცი- 

ალური კომისია არჩევდა. 

ქართველი მოწინავე საზოგადოება ყოველთვის განსაკუთრებული 

ყურადღებით ადევნებდა თვალყურს საფოსტო მიმოსვლას საქართველოს 

სამხედრო გზაზე. ამ მხრივ, ძალზე საგულისხმოა რუსეთის ტექნი- 

კური საზოგადოების კავკასიის განყოფილების მოღვაწეობა საქართ- 

ველოს სამხედრო გზაზე ფოსტის მიმოსვლის გაუმჯობესებისათვის.ამ 

განყოფილების თავმჯდომარემ, რუსეთში და საქართველოში კარგაღლ 

ცნობილმა მეცნიერმა და ინჟინერმა მ.გარსევანიშვილმა I876 წლის 

14 დეკემბერს გამართულ სხდომაზე მოიყვანა კავკასიის საფოსტო 

ოლქის სტატისტიკური მონაცემები პეტერბურგიღან მომავალი ფოსტის 

დაგვიანებებზე. ასეთი შემთხვევები ბევრი იყო განსაკუთრებით 

ქვეშეთსა და ყაზბეგს შორის თოვლისა და ზღვავების გამო. გზათა 

მიმოსვლის VIII ოლქის მმართველობამ წინადადებით მიმართა პეტე- 

რბურგს, თუ ვლადიკავკაზიდან 5 დღით შეფერხდებოდა თბილისში ფო- 

სტის გამოგზავნა, მაშინ იგი თემურ-ხანშურაზე, დერბენტზე, ბა- 

ქოზე, ელიზავეტოპოლზე გავლით უნდა გამოეგზავნათ 200 ვერსის 

ნაცვლად 1211 ვერსის შემოვლით. მმართველობამ ამაზე უარი მიილო. 

მ.გარსევანიშვილმა სხდომაზე ·მოიყვანა ასეთი ფაქტები!I870 

წელს რუსეთის ერთმა ფოსტამ თბილისში 9 დღე-ღამით და 6 საათით 

დაიგვიანა, მეორემ 8 დღე-ღამით და 18 საათით. 1874 წელს საფო- 

სტო მიმოსვლა კავკასიონზე შეწყდა 22 იანვრიდან 5 თებერვლამდე. 

ბევრი მსგავსი შემთხვევები მოხდა L876 წელსაც, და მ.გარსევა- 

ნიშვილმა განმარტა, რომ საჭირო იყო რუსეთის ტექნიკური საზოგა- 

დოების კავკასიის განყოფილებას დაესახა ტექნიკური ღონისძიებე- 

ბი საქართველოს სამხედრო გზაზე საფოსტო მიმოსვლის გაუმჯობესე- 

ბისათვის. ეს, ბატონებო, - დასძინა მან, - დიდი სახელმწიფოე- 

ბრივი მნიშვნელობის საქმეა. 

გამოჩენილი მეცნიერისა და ინჟინრის ინიციატივით და განყო- 

ფილების წევრების მხარდაჭერით მომდევნო წლებში საქართველოს სა- 

მხედრო გზაზე არაერთი მნიშვნელოვანი რეკონსტრუქცია ჩატარდა. 

დიდად აფიქრებდა საქართველოში საფოსტო კავშირების მდგო- 

მარეობა ცნობილ ქართველ მოღვაწესა და განმანათლებელს, გაზეთ 

ოდროების“ რედაქტორს ს.მესხსაც. 

„დროება“ I877 წლის ერთ-ერთ ნომერში აღნიშნავდა! „თელა- 

ვში ორჯერ მოდის კვირაში ფოსტა და ძრიელ გვივგიანდება ხოლმე 

'ომის ამბები: დაგნატრით ახლა გორელებო, თუილისელებო და ქუთა- 

“თურებო, რომლებსაც თითქმის ყოველ-დღე ფოჩტა მოგდით და ტელე–-
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გრაფიული ცნობები ხომ სხცაა“. 

_. 1879 წლის I ივლისს გაზეთ „დროებაში“ დაიბეჭდა წერილი სათა- 

ურით „უფოჩტობა“, რომლის ავტორი ს.მესხი იყო. 

აი, რას წერდა გულისტკივილით ქართველი საზოგადო მოღვაწე! 

„მომეტებულ ნაწილს საქართველოს ადგილებში, გარდა იმ ქალაქ–-და- 

ბებისა, რომელნიც რკინის გზაზე მდებარეობენ, კვირაში მხოლოდ 

ორჯერ და სამჯერ მოდის ფოჩტა. მაგალითად, მთელ კახეთში და გუ- 

რიაში ფოჩტა კვირაში ორჯერ მოდის) თუმცა ახალ-სენაკის რკინის 

გზის სტანციიდამ შუა სამეგრელოსკენ - ზუგდიდისკენ მუდამ დღე 

დაიარება დილიჟანები, მაგრამ ფოჩტას კი კვირაში მხოლოდ ორჯერ 

გზავნიან. მთელი რაჭის უეზდი, სადაც იმყოფება მომრიგებელი სა- 

სამართლო, უეზზის უპრავლენიე, ორკლასიანი შკოლა და რამდენიმე 

სოფლის შკოლა, სრულებით მოკლებულია ფოჩტას, სრულებით მოწყვეტი- 

ლია დანარჩენ ქვეყანასთან; უეზდის უპრავლენიეს ჰყავს ერთი ჩა- 

ფარი, რომელიც კვირაში ერთხელ მოდის ქუთაისის ფოჩტის კანტორა- 

ში მხოლოდ იმ ქაღალდების წასაღებად, რომელიც უპრავლენიის სახე- 

ლობაზედ არის გაგზავნილი. რაჭის დანარჩენ მაცხოვრებლების სახე-, 

ლობაზედ მიღებულ გაზეთებს, ჟურნალებსა და წიგნებს თუ უნდა, თუ 
რამ აჩუქეს, წაიღებს და თუ არა, თავს არ შეიწუხებს. მგონია დრო 

არის, რომ ფოჩტის გამგეობამ და ჩვენმა უმაღლესმა მთავრობამ ამ 

გარემოებას ჯეროცანი ყურადღება მიაქციონ, რაც ამ ოცი წლის წინათ 

იყო, ის აღარ არის დღეს ჩვენი ცხოვრება: მუდამ დღე მატულობს ჩცენს 

ქვეყანაში ვაჭრობა და წარმოება, მუდამ დღე მრავლდებიან შკოლები, 

მრავლდება წერა-კითხვის მცოდნე ხალხი,რომელთაც პსურთ ქვეყნის ამ- 

“რები შეიტყონ, ერთი-ორად უფრო ხშირია ახლა სხვა და სხვა მაზრე- 

ბის ხალხების ერთმანეთში მიმოსვლა და კავშირი. ამას გარდა თვით 

მმართველობისთვისაც აუცილებლად საჭიროა გამართული ფოჩტის გზა და 

კორესპონდენცია“, · 
და ს.მესხს მიაჩნდა, რომ სჯობდა გაძვირებულიყო ფოსტის გა- 

გზავნა, სამაგიეროდ გაუმჯობესებულიყო მისი ორგანიზაცია. »...ოღონდ 

კი იყოს ფოჩტა, ოლონდ კი შეიძლებოდეს ფოჩტის დროზე და რიგიანად 
წიგნებისა და გაზეთების მიღება და მომეტებულ ხარჯს, უეჭველია, 

არავინ არ დაზოგავს“ –- აღნიშნავდა იგი. 

ასევე დიდ ყურადღებას უთმობდა ილიასეული „ივერია“ საფოსტო 
მიმოსვლის ორგანიზაციას საქართველოს სხვადასხვა კუთხეებში. გა- 

ზეთი. სისტემატურად აქვეყნებდა ინფორმაციებს იმაზე, თუ როგორ მუ- 

შაობდნენ ფოსტის მუშაკები წერილების და გაზეთების დატარებაზე, 

მათ დროულად მიტანაზე ადრესატებთან და სხვა საკითხებზე. 

უპირველესად, „ივერია“ სისტემატურად აქვეყნებდა ცნობებს
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საქართველოში საფოსტო განყოფილებების დაარსების შესახებ. 
1886 წლის 23 დეკემბერს გაზეთი წერდა! „ცხინვალელებს თხო- 

ვნა გაუგზავნიათ, რაცა ჯერ არს, რომ ფოსტის განყოფილება დაგვი- 

არსონო“. იმავე წლის 26 ნოემბერს „ივერია“ აღნიშნავდა! „ტფილი- 

სის საფოსტო მმართველობას მცხეთაში დაუარსებია ცალკე განყოფი- 
ლება ფოსტისა“. 

ძალზე ხშირად იბეჭდებოდა გაზეთში ასეთი ხასიათის ცნობები. 

როგორც ჩანს, „ივერიას“ მიაჩნდა, რომ მოსახლეობის მომსახურეო- 
ბის საქმეში საფოსტო განყოფილებების გახსნას საქართველოს სხვა- 

დასხვა კუთხეებში და განსაკუთრებით სასოფლო ადგილებში დიდი 

მნიშვნელობა ჰქონდა. რაც მეტი საფოსტო განყოფილება იქნებოდა, 

მით უფრო ადვილად შეეძლოთ ესარგებლათ ადამიანებს საფოსტო კავ- 

შირის სიკეთით. 

„ივერია“ ძალზე მნიშვნელოვნად სთვლიდა ფოსტის დროულ გაც- 
ვლას თბილისსა და საქართველოს ქალაქებს შორის. 

1887 წელი. „ამ ოთხ-ხუთს დღეში შეკრული იყო გზა ღიხის, 
მთაზე და ამის გამო ფოსტაც არ მიგვილია იმერეთიდან. მხოლოდ გუ- 

შინ გაიხსნა გზა და გუშინ დილით მივიღეთ იმერეთის ამბებიცა 

(M 16). 
1897 წელი. „ქუთაისსა და ტფილისს შუა ამ თვის 25-დგან 

დღეში ორჯელ მიდის და მოდის ფოსტა. აქამდე – კი ფოსტას დღეში 

მარტო ერთხელ ჰგზავნიდნენ და ერთხელ მოდიოდა ქუთაისიდგანაც. 

სასურველია, რომ ფოსტა ტუილისსა, ბათუმს და ფოთს შუა დღეში ორ- 

ჯერ მიდი-მოდიოდეს (M 233). 

მაშ ასე, გაზეთი აყენებს საკითხს თბილისილან ბათუმთან და 

ფოთთან საფოსტო კავშირის გაუმჯობესებაზე. გაზეთი მკითხველებს 

სისტემატურად აწვდიდა ცნობებს თბილისში რუსეთის ქალაქებიდან 

ფოსტის მიღების შესახებ.. 

აი, ზოგიერთი დამახასიათებელი ცნობა ამის შესახებ. 
1886 წელი. „გუშინ, რუსეთის ფოსტა აღარ მოსულა, ამბობენ 

მთებში თოვლიაო და ზვავებისაგან საფოსტო გზები იყო შეკრულიო! 

დღეს გზა გახსნილია“ (M 68). 

1888 წელი. „ეს მეექვსე დღეა, რაც რუსეთის ფოსტა არ მო- 
სულა ტუილისში და არც გაზეთები და არც წერილები აღარა მიგვი- 

ღია-რა თითქმის ერთი კვირა სრულდება. გუღლაურში ისე გაფუჭებუ- 

ლია გზები, რომ ჯერაც არ ვიცით, როდის მოვა უოსტა“ (IM 45). 

„რუსეთის ფოსტა არც დღეს მოსულა. ამის მიზეზი ის არის, 
რომ ძლიერისა და ხშირის წვიმების გამო საქართველოს სამხედრო 

გზა ძალიან გაფუჭებულია. გაზეთ „ივერიას“ აცნობებენ ლეპეშით
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მცხეთიდან, ფასანაურიდგან, კობიდგან და დუშეთიღგან, რომ წვიმას 

ალაგ-ალაგ ხიღები გაუუუჭებია, - გზაზე ზვავი ჩამოწოლილა გუდა- 

ურსა და კობ შუა - მიწისა და ფასანაურსა და მლეთს შუა - თოვლი- 

სა. მცხეთაში რკინის გზის ხიღი და ფოსტისა ორი დაზიანებულა“ 

(M II0). , 

1893 წელი. „ერთ კვირაზედ მეტია, რაც კავკავის გზით ტფუი- 

ლისში რუსეთიდგან ფოსტა არ მოსულა, კობსა და გუდაურს შუა .ზვა–- 

ვებია და ყაზბეგისაკენ ძლიერ დიდი თოვლი მოსულა“ (M 48). 
„ეს შესამე დღეა ტფილისში რუსეთის ფოსტა არ მოსულა“ (M280). 

გაზეთისთვის ღა მისი მკითხველებისთვის სავსებით ცხადი იყო, 

რომ პეტერბურგიდან და რუსეთის ქალაქებიდან ფოსტის დაგვიანება, 

ძირითადად, გამოწვეული იყო საქართველოს სამხედრო გზაზე თოვლის 

და მიწის ზვავების გამო. მაგრამ საქართველოს სხვა ადგილებში ფო- 

სტის მიმოსვლას ხშირად ხელს უშლიდა უგზოობა. ამიტომ იყო, რომ 

„ივერია“ თავის ფურცლებზე არაერთხელ აყენებდა საკითხს საქართ- 

ველოში საგზაო მშენებლობების საჭიროებაზე და გულმოდგინეთ ადე- 

ვნებდა თვალყურს ყოველივე წვრილმანსაც კი ამ მიმართულებით. 

“ 1886 წლის 22 მარტს „ივერია“ (M 65) აღნიშნავდა! თ»... ფო- 

სტის გზა, როგორც ისმის მალე უნდა გაიხსნას რაჭა-ლეჩხუმს. რო- 

გორც მოგეხსენებათ, ამ გზამ უნდა გაიაროს რიონის მარცხენა ნა- 

პირის აყოლებაზე. ინჟინრებმა უკვე ნახეს ეს გზა, და დასხეს კი–- 

დეც თავიანთი ნიშნები. ფოსტის გზას დიდი მხიარულებით ეგებება 

ჩვენი ხალხი. არც ერთი მხარე ჩვენის ქვეყნისა არ არის ისე შე- 

ვიწროებული უგზოუკვლობით, როგორც რაჭა-ლეჩხუმის მაზრა, და მით 

უფრო სანატრელია,. რამდენადაც კი შესაძლოა დაჩქარდეს ამ. საქმის 

სისრულეში მოყვანა! შეკეთდეს გზები, საცა საჭიროა, გაიმართოს 

ფოსტის სტანციები და გაიხსნას ფოსტით მოგზაურობა“. : 

ასეთი იყო ილიასეული გაზეთის დამოკიდებულება საქართველო- 
ში საფოსტო კავშირის შემდგომი განვითარებისადმი. „ფოსტის გზას 

დიდი მხიარულებით ეგებება ჩვენი ხალხიო“, - რამდენის მთქმელია 

ეს სიტყვები. დიახ, საქართველოში შესანიშნავად ესმოდათ კავშირ- 

გაბმულობის ამ დარგის მნიშვნელობა. 

თიცერიის“ დიდი ყურადღებას საფოსტო კავშირისადმი თავისე- 

ბურად გამოეხმაურა I890 წელს „საქართველოს კალენდარი“. აი, რა 

საინტერესოდ წერდა ჟურნალი კავშირგაბმულობაზე! 

„ყოველს ქვეყანაში, თუ ცოტაოდენად მაინც დასტყობია წარმა- 
ტება, გამართულია ფოსტა, ტელეგრაფი და სხვა და სხვა გვარი გზა- 
ნი მისვლა-მოსვლისა და მიწერ-მოწერის გასაადვილებლად, ვაჭრობი-
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სა და აღებ-მიცემობის საწარმოებლად. საცა გზები არ არის, ფოსტა 

და ტელეგრაფი არ არსებობს, იქ არც კეთილდღეობაა, არც წარმატება, 

არც აღებ-მიცემა და არც მრეწველობა. სულ განადირებული, მოოხრე- 

ბული და გავერანებული უნდა იყოს ქვეყანა, რომ ეს საჭირო დაწესე- 

ბულებანი არა ჰქონდეს შემოღებული. საცა მიხვიდეთ, ფოსტა-ტელებჭ- 

რაფისა და გზების ვითარება უნდა იკითხოთ. თუ გზები კარგია და 

ხეირიანი, ადვილაღ და სწრაფად სავალია, თუ ფოსტა რიგიანად მოწ- 

ყობილია ღა ტელეგრაფი ბევრსა მუშაობს, შეგიძლიანთ სთქვათ, რომ 

კეთილ-მოწყობილ ქვეყანაში მივსულვართო“... 

· ალბათ კომენტარები ზედმეტია. 

ილიასეული გაზეთის ფურცლებზე ხშირად იბეჭდებოდა მოსახლეო- 

ბისთვის საინტერესო ცნობები საფოსტო მომსახურებაში რაიმე ახალი 

ცვლილების შესახებ. · 
„გაზრახვა აქვთ 1894 წლიდგან სრულიად შესცვალონ წესრიგი 

ფოსტით ფულის გაგზავნისა. ფული აწინდელივით აღარ გაიგზავნება 
ერთის ადგილიდგან მეორეში. საკმარისი იქმნება კაცმა ფული მიი-. 

ტანოს ფოსტაში. ფოსტა ფულის მიღების კვიტანციას აძლევს გამგზ- 

ავნელს და შემდეგ ადრესატს უგზავნის ტალონს, რომლითაც ეს ფოს- 

ტიდგან ფულს მიიღებს. ჯერ-ჯერობით, ამ წესით, ფულის გაგზავნა 

შეიძლება არა უმეტეს 1000 მანეთისა“ - იუწყებოდა „ივერია“ 

(M 229) 1893 წელს. 

გაზეთი „ივერია“ განსაკუთრებულ ყურადღებას უთმობდა სასოფლო 

ადგილებში ფოსტისა და გადატანის ორგანიზაციას. 

1891 წელს გაზეთ „ივერიის“ რედაქციამ მიმართა „ტფილისის 

ფოსტა-დეპეშების ოლქის უფროსს“ იმის თაობაზე, რომ თბილისსა და 

სიღნაღს შორის ცუდად მუშაობდა ფოსტა. რედაქციას ოლქის უფროსმა 

აცნობა. „მე მოველაპარაკე კერძო ეტლების პატრონს წყალობა ოჰა- 

ნეზოვს და დავითანხმე, რომ მუქთად ატაროს ხოლმე აქედგან გასა- 

გზავნი წერილები და გაზეთები ორ დღეში ერთხელ და ამ გვარადაც 

ივლის ეს ქაღალდები, მომავალი თებერვლის პირველ რიცხვიდგან“. 

მაგრამ ვაი, რომ ილიასეულ გაზეთს ამის იმედი არ ჰქონდა! 

ი... მუქთად გაკეთებული საქმე დაუდერგაობას აცილებული იქ- 

ნება, თუ არა, ამისი - კი რა მოგახსენოთ“. - ირონიულად შენიშ- 

ნავდა გაზეთი. 

იმავე წლის M 168-ში „ივერია“ წერდა! „მთავრობამ ნება და- 
რთო ბათუმსა და აბასთუმანს შორის ფოსტის ეტლების მიმოსვლისა“. 

I893 წლის 15 ივნისს „ივერია“ (M I24) წერდა! 

„ტფილისის ფოსტა-ტელეგრაფის მმართველობას მოლაპარაკება 

ჰქონდა თიანეთის გზით იჯარადართან, რომ მან იკისროს უბრალო და
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ფულიანი წერილების გადატან-გადმოტანა დუშეთიდგან თიანეთამდე. 

იჯარადარი თანახმაა, ხოლო დუშეთიდგან - კი ვერ ვატარებ რადგან 
ცუდი გზებია, არამედ თელავიდგანაო. თელავიდან თიანეთამდე ერთი 

სადგურის გამართვა დასჭირდება“. 

როგორც სჩანს, თელავიდან თიანეთამდე საფოსტო კავშირის. და- 

მყარება დროზე ვერ გადაწყდა და ამას თითქმის 8 წელიწადი დასჭი- 

რდა. 

„შინაგან საქმეთა სამინისტროს ნება დაურთავს ტფილისის ფო- 

სტა-ტელეგრაფის გამგეობისათვის გაიყვანოს ახალი საფოსტო გზა თი- 

ანეთსა და თელავს შორის და სოფლებს ახმეტასა და იყალთოში სადგ- 

ურები გამართოს“, - იუწყებოდა გაზეთი 1901 წლის 9 მარტს. 

ამგვარად, ახმეტაში და იყალთოში 1901 წელს საფოსტო განყო- 

ფილებები გაიხსნა. 

ძნელია იმ მრავალრიცხოვანი ინფორმაციებისა და ცნობების, 

ანალიზი, რომლებსაც „ივერიის“ ფურცლებზე ვხვდებით საფოსტო კავ– 

შირის შესახებ. მთავარი ის არის, რომ გაზეთის მუშაობას წითელ 

ზოლად გასდევდა ფოსტის არსებული მდგომარეობის სურათები და გულ- 

წრფელი სურცილი, რათა საქართველოში სულ უფრო გამართულად ემუშა- 

ცა ფოსტას. დიახ, ილიასეული გაზეთი ყურადღებას ამახცილებდა იმა- 

ზე, რომ ფოსტა აახლოვებდა ადამიანებს, აცხოცელებდა ვავჭრობას,ხა- 

ლხში შეჰქონდა განათლება. | 
ახლახან საქართველოს ცენტრალურ სახელმწიფო ისტორიულ არქი- 

ვში აღმოჩენილი დოკუმენტები გვამცნობენ, რომ საქართველოში დიდ 

ყურადღებას იჩენდნენ არამარტო შიდა საფოსტო კავშირების გაუმჯო- 

ბესებაზე, არამედ ცდილობდნენ საქართველოდან მოხერხებულად. -გაეც– , 

ვალათ ფოსტა 17 მეზობელ ქვეყნებთან, ე.ი. ხელი შეეწყოთ საერთა-“ 
შორისო საფოსტო კავშირის განვითარებისთცის. სწორედ, ამიტომ იყო, 

რომ პეტერბურგიდან თბილისში ღებულობდნენ ყცელა იმ დეკლარაციას, 

ან ხელშეკრულებას, რომლებიც რუსეთსა და უცხოეთის ქცეყნებს შორის 
იდებოდა. 

საქართველოს ცენტრალურ სახელმწიფო ისტორიულ არქივში განსა- 

კუთრებით ყურადღებას იქცევს მასალები კავკასიისა და სპარსეთს 

შორის საფოსტო კაცშირის დამყარების შესახებ. როგორც ირკცევა,:ამ 

საქმეს ხელს უწყობდა გრ.ორბელიანი. 1861 წელს გემთმიმოსვლის სა- 

ზოგადოებამ კასპიის ზღვაზე „კავკაზი მერკურიმ“ კაცკასიის ადგი–- 

ლობრიც ხელისუფლებს მიმართა წინადადებით, მოეწყო ფოსტის გადა- 

ზიდვა კასპიის ზღვის სანაპირო პორტებში. გარდა ასტრახანიდან გე- 

მების შესვლისა პეტროვსკში, დერბენტში, ბაქოსა და ლენქორანში,- 

საზოგადოება შესაძლოდ თვლიდა რეისები მოეწყო სპარსეთის პორტში –
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ენზელში და მეშტდესერში. დოკუმენტებიდან ჩანს, რომ ეს წინადადე- 

ბა განიხილა „გენერალ-ადიუტანტმა, თავადმა ორბელიანმა“- (ამ პე- 

რიოდში იგი კავკასიის მეფის ნაცვლის მოვალეობას ასრულებდა). გრ. 

ორბელიანმა განკარგულება გასცა დამუშავებულიყო საზოგადოება „კავ- 

კაზი მერკურის“ გემებ.სთვის კონკრეტული საფოსტო მარშრუტები და 

თბილისის, ბაქოს და ასტრახანის საფოსტო კანტორებში განხორციე- 

ლებულიყო სათანადო ღონისძიებები საერთაშორისო საფოსტო კავშირის 

ორგანიზაციისთვის. ამასთან ერთად, გრ.ორბელიანმა დაამტკიცა სა- 

ერთაშორისო საფოსტო კავშირის წესები, რომლებმაც შემდგომ აღიარე- 

ბა პოვა არა მარტო კასპიის ზღვაზე, არამედ სხვა მიმართულებებით 

საერთაშორისო ფოსტის გაცვლის დროს. 

საინტერესოა, რომ რუსეთის გემებით საერთაშორისო ფოსტის 

გადატანა კასპიის ზღვაზე მომდევნო წლებშიც გაგრძელდა. როგორც 

გაზეთი „კავკაზი“ (I899, M 218) იუწყებოდა, 15 წლით გაგრძელდა 

საკონტრაქტო პირობები კასპიის ზღვაზე გემებით ფოსტის გადაზიდ- 

ვაზე. ისე რომ, გრ.ორბელიანის მიერ წამოწყებულმა საქმემ სათა- 

ნადო აღიარება პოვა, რასაც დიდი მნიშვნელობა ჰქონდა სავაჭრო- 

ეკონომიკური ურთიერთობის განვითარებაში მეზობელ ქვეყანასთან. 

მიუხედავად იმისა, რომ ქართველ საზოგადოებას კარგად ესმოდა 

საფოსტო კავშირის დიდი მნიშვნელობა ხალხთა შორის ურთიერთდაახ- 

ლოვების საქმეში და ყოველდღიურ ცხოვრებაში, ხოლო პრესის ფურც- 

ლებზე არაერთხელ იბეჭდებოდა გულისტკივილით საცსე წერილები ფო- 
სტის გაუმართავ მუშაობაზე, გასული საუკუნის დასასრულსა და მი- 

მდინარე საუკუნის დასაწყისში ფოსტის დაწესებულებათა მუშაობა 

ისევ და ისევ საყვედურებს იწვევდა მოსახლეობის ფართო ფენებში. 
I92I წელს საბჭოთა ხელისუფლების დამყარებისას საქართველო- 

ში მოქმედებდა 40 ფოსტა-ტელეგრაფის კანტორა, 125 ფოსტა-ტელებ- 
გაფის განყოფილება და II ფოსტა-ტელეგრაფის დაწესებულება. საქა- 
რთცელოში საფოსტო ყუთების რაოდენობა 239 იყო, საფოსტო გზების 

სიგრძე (კმ) ასე გამოიყურებოდა: რკინის გზებით 888, წყლის სა- 

მიმოსვლო 358 და შარა-გზებით 2042 კილომეტრი. შარა-გზებით ფო- 

სტის გადაზიდვა მთლიანად ცხენებით ხდებოდა და ავტომობილები ამ 

საქმეში არ გამოიყენებოდა. 

I924 წელს საქართველოს საფოსტო დაწესებულებებით გაგზავნი- 

ლი წერილების და ბარათების რიცხვი შეადგენდა 7,2 მილიონს, ხოლო 
მიღებულის 6,9 მილიონს, ამანათები გაიგზავნა 156,0 ათასი, ხოლო 

მიღებულ იქნა - 375,0 ათასი. გაიგზავნა I,8 მილიონი, ხოლო მი- 
ღებულღ იქნა L,7 მილიონი ბანდეროლი. რაც შეეხება პერიოდულ გა- 

მოცემებს, ფოსტით გაიგზავნა 3,0 მილიონი და მიღებული იქნა 7,5
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მილიონი გაზეთი და ჟურნალი. 

ამ ციფრების შედარება დღევანდელ ფოსტის სტატისტიკასთან შე- 

იძლება საკვირველად მოგვეჩვენოს. 

ბევრი რამ შეიცვალა საფოსტო კავშირგაბმულობაში და კიდევ ბე. 

ვრი შეიცცლება. 

დღევანდელი საქალაქთაშორისო სატელეფონო-სატელეგრაფო კავში- 

რების სწრაფი განვითარებისა და ამ დარგებში მიღწეული სერიოზული 

წარმატებების მიუხედავად, სავსებით ცხადია, რომ ფოსტა-კავშირგა- 

ბმულობის ეს უძველესი სახეობა, სრულებით არ კარგავს თავის 8მნი- 

შვნელობას და მის გარეშე წარმოუდგენელია ყოველდღიური ცხოვრება. 

ხომ არ „დაიჩაგრება“ ფოსტა ახლო და შორეულ მომავალში ელექ- 
ტროკავშირგაბმულობის დარგებში ახალი ტექნიკის გამოყენების შე- 

დეგად? დიახ, როცა სატელეფონო და სატელეგრაფო კავშირები იმუშა- 

ცებენ კავშირგაბმულობის თანამგზავრების გამოყენებით, ფართოდ 

დაინერგება ოპტიკური კაბელები, ტელევიზორის ეკრანებზე უფრო მე- 

ტი პროგრამების მიღება გახდება შესაძლებელი და თანდათან ბინებ- 

ში გამოჩნდებიან ვიდეოტელეფონები. 

დიდხანს დარჩება ფოსტა თანაშემწედ ჩვენს საქმიანობაში?. 

რასაკვირველია, დიდხანს. 

ერთ დროს ფიქრობდნენ, რომ ტელევიზიის სწრაფი განვითარება 

შეამცირებდა გაზეთებზე და ჟურნალებზე მოთხოვნილებას. მოხდა პი- 

რიქით - ტელეგადაცემები უფრო მეტ ინტერესს იწვევენ მოვლენები- 
სადმი და გვებადება სურვილი გავეცნოთ მათ პრესის ფურცლებზე. 

ხელით დაწერილი ბარათი კი არც დროით და არც მოცულობით არ არის 

შეზღუდული. უფრო მეტიც, არის ცხოვრების ისეთი მომენტები, როცა 

წერილს ვანდობთ იმას, რასაც სიტყვიერად ვერ ან არ გამოვთქვამთ. 

საფოსტო საქმეს ბევრი განსაკუთრებულება აქვს და იგი, ამ მხრივ, 

შეუცვლელია. – 
განსაკუთრებულ ყურადღებას იქცევს მეცნიერთა, ინჟინერთა და 

კონსტრუქტორთა სამეცნიერო-კვლევითი სამუშაოები ეგრეთწოდებული 

„ელექტრონული ფოსტის“ შესაქმნელად, მოღით წარმოვიდგინოთ თუ 

როგორ მოხდება წერილის გაგზავნა თბილისიღან მოსკოვში, როცა მო- 

მავალში ექსპლეატაციაში გადაეცემა „ელექტრონული ფოსტა“? 
თქვენ სახლში სპეციალურ ქაღალდზე წერილი დაწერეთ, მერე კო- 

ნვერტში ჩადეთ ღა კავშირგაბმულობის განყოფილების შენობაზე დამა- 

გრებულ საფოსტო ყუთში ჩაუშვით. როცა ყუთიდან წერილს ამოიღებენ 

და მისამართის მიხედვით ღაახარისხებენ, კონვერტს სპეციალურ მო- 

წყობილობაში ჩასდებენ. ეს მოწყობილობა “ავტომატურაღ გახსნის კო– 

ნვერტს, წერილს ამოიღებს ღა ჩადებს აპარატურაში, რომელიც სატე-
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ლევიზიო კამერის მსგავსად მოქმედობს. აპარატურა სტრიქონ-სტრი- 

ქონ „აღიქცამს“ თქვენს მიერ დაწერილ ტექსტს და უმალვე მოსკო–- 
ვის იმ კაცშირგაბმულობის განყოფილებას გადასცემს, რომელიც 

ემსახურება თქვენს ადრესატს. თბილისიდან მოსკოვამდე წერილის 

გადაცემას რამდენიმე წამი დასჭირდება. მერე მოსკოვის კაცშირგა- 

ბმულობის განყოფილებაში ტექსტი ავტომატურად ჩაიდება კონვერტში, 
მასზე მისამართი დაიბეჭდება და კონვერტს ფოსტალიონი თავისი მი- 

სამართით მიიტანს, ასეთი ხერხით წერილის გაგზაცნის დრთს ტექს- 

ტის შინაარსი არაცის ეცოდინება. ასე, რომ წამები იქნება საჭი- 

რო თქვენი წერილის მოსკოვში მოხვედრამდე. 

ტრადიციული სახმელეთო-საქალაქთაშორისო არხების გარდა „ელე- 

ქტრონული ფოსტის“ მუშაობა შეიძლება განხორციელდეს დედამიწის კა- 

ვშირგაბმულობის თანამგზავრის გამოყენებით. როგორც ფიქრობენ,ასეთ 

შემთხვევაში ტექსტის გადაცემა 100-ჯერ უფრო სწრაფად მოხდება, 

ვიდრე ჩვეულებრივი ტელეგრაფის აპარატით დეპეშის შინაარსის გა- 

დაცემა. ამერიკელ სპეციალისტებს მიაჩნიათ, რომ I0 წლის შემდეგ 

ყოველწლიურად დაახლოებით 35 მილიონი საფოსტო გზავნილები „ელე- 
ქტრონული ფოსტით“ გადაიცემა და მნიშცნელოვნად შემცირდება წერი- 
ლების გაგზავნის ღირებულება. 

ილიასეული „ივცრია“ განსაკუთრებულ ყურადღებას უთმობდა 

მკითხველებისათვის გაზეთების დროულად მიტანას. 

დღესაც ცდილობენ, რაც შეიძლება დროზე მიიტანონ ჯიხურებში 

გაზეთი, ფოსტალიონებმა კი ტრანსპორტით სწრაფად დაარიგონ სახლე- 

ბში. ახლა ყველამ იცის, რომ I6 ცენტრალური გაზეთი სსრ კაცშირის 

40-ზე მეტ ქალაქში იბეჭდება. სხვადასხვა ქალაქებში მოსკოვიდან 

თვითმფრინავებით იგზავნება „პრავდის“ მატრიცები და ადგილობრივ 

სტამბებში. იბეჭდება. ასეთი ხერხი, რასაკვირველია, ძალზე ეფექ- 

ტიანია, თუმცა უნაკლოც არ არის) 100-დან 23-35 შემთხვევაში მა- 

ტრიცების ადგილზე მიტანა გვიანდება არასაფრენი ამინდის გამო. 

იქნებ სხვაგვარი ხერხით შეიძლება მოსკოვიდან გაზეთის ტე- 

ქსტი სხვადასხვა ქალაქში გადაეცეს? – დაფიქრდნენ ინჟინრები და 

„იმედის თვალით“ შეხედეს კავშირგაბმულობის ხაზებს. დაიწყო „პრა- 

ვდის“ საცდელი გადაცემები მოსკოვიდან ლენინგრადში. გაციდა დრო. 

ახლა სხვა ქალაქებშიც მოეწყო ასეთი გადაცემები. ამჟამად მოსკო- 
ვიდან კავშირგაბმულობის ხაზებით ჩვენი ქვეყნის მრავალ ქალაქში 
იგზავნება ცენტრალური გაზეთების ტექსტების გამოსახულება და ამ 

ხაზების საერთო სიგრძემ 389-ათას კილომეტრს გადაამეტა, 10 მილი- 

ონზე მეტი ხელისმომწერი კითხულობს ფოტოტელეგრაფის მეთოდით მი- 

ღებულ გაზეთებს. მოსკოვიდან გაზეთების ტექსტის კავშირგაბმულო-
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ბის ხაზებით გადაცემის მიმართულების რაოდენობა 4-6-ჯერ მეტია, 
ვიდრე ამერიკის შეერთებულ შტატებში, იაპონიაში, შვეციაში.ზო- 

გიერთი მიმართულებების ხაზების სიგრძე 10-15-ჯერ მეტია,ციდრე 

უცხოეთში. ' , 

„ კავშირგაბმულობის არხებით ცენტრალური გაზეთების შორ მა- 

ნძილზე გადაცემა მასობრივი ინფორმაციის საშუალებათა განვითარე- 

ბის მნიშვნელოვანი სამეცნიერო-ტექნიკური ღონისძიებაა. საინტე- 

რესოა ისიც, რომ ეს თანამედროვე ტექნიკური მოწყობილობა საშუა–- 

ლებას იძლევა გაზეთების ტექსტის გამოსახულება გადაიცეს მეკავ- 

შირე თანამგზავრისა და სისტემა „ორბიტის“ გამოყენებითაც. მაგა- 

ლითად, ცნობილია, რომ გაზეთ „პრავდის“ ტექსტი მოსკოვიდან ხაბა- 

როვსკში კავშირგაბმულობის თანამგზავრის გამოყენებით გადაიცემა. 

წარმოიშვა გაზეთების შინ მიტანის ერთი საინტერესო იდეაც. 

ზოგიერთი ინჟინრის და კონსტრუქტორის აზრით, შესაძლებელია, _რომ 

გაზეთი მკითხველმა რედაქციიდან პირდაპირ შინ მიიღოს, უფრო სწო- 

რად, წინასწარ მომზადებულ ქალალდზე გამოისახოს. გაზეთის ტექსტი 

რადიოს დახმარებით გადაიცემა. თვით რედაქციაში კი საჭიროა გა- 

ზეთის მხოლოდ ერთად-ერთი ეგზემპლარი დაიბეჭდოს. 

საინტერესოა, რომ ელექტრული სიგნალების გადაცემა მოხერხ- 

და იმ ჩვეულებრივი სატელევიზიო არხით, რომლის დახმარებითაც ტე- 

ლევიზორში გამოსახულებები მოჩანს. და აი, უკანასკნელი ცნობა –- 

მსოფლიოში პირველი „სატელევიზიო. გაზეთის“ გადაცემა დაიწყო ერთ- 

ერთი უდიდესი იაპონური გაზეთის „ასახის“ რედაქციის მთავარი შე- 

ნობიდან. 

ტოკიოს სასტუმრო „იმპერიალის“ მთავარ ჰოლში, სადაც ექსპე–- 

რიმენტული მიმღები აპარატურა დგას, გადაიცა გაზეთ „ასახი იკნინგ 

ნიუსის“ ნომერი, რომელიც ინგლისურად გამოდის. გაზეთის ერთ გვე- 

რდს გადასცემენ და მიიღებენ ხუთ წუთში. ასეთი წესით ყოველდღე 
გადაიცემა გაზეთის 70-მდე პირი, რათა დაჩქარდეს სასტუმროს მცხო- 

ვრებთა მომარაგება ახალი პრესით. ექსპერიმენტი მოაწყვეს გაზე- 

თმა „ასახიმ“ და ტოკიოს „სიბაურა დენკის“ ფირმამ. 

როგორც ფუტოროლოგები ამტკიცებდნენ, საინფორმაციო ცნობები 

ტელევიზორების ეკრანებზე რამდენიმე წლის შემდეგ გამოჩნდებოდა, 

მაგრამ ბულგარეთის ელექტრონულმა მრეწველობამ დროს გაუსწრო.უკვე 

მოქმედებაშია ექსპერიმენტული სისტემა „ბულგარტექსტი“, რომელ- 

საც შეუძლია ბინიდან შეკვეთით ჩვეულებრივი ტელევიზორის ეკრან- 

ზე აჩვენოს 999 გვერდი საინფორმაციო ტექსტი ილუსტრაციებით.სა- 

კმარისია თითი დააჭიროთ პატარა ღილაკს ტელევიზორის გვერდით,რომ 
ეკრანზე დაინახოთ საღამოს გაზეთის გვერდი, სანამ ფოსტალიონი მას
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სახლში მოგიტანთ. გარდა ამისა, დღის ნებისმიერ დროს ეკრანზე 

შეიძლება დაინახოთ ამინდის მდგომარეობა, თეატრების რეპერტუარი, 
სპორტული მატჩების შედეგები. ისიც შეიძლება, რომ შეუკვეთოთ და 

ეკრანზე დაინახოთ ცნობები ახალგამოცემული ლიტერატურის შესახებ, 

„გადაფურცლოთ“ სამედიცინო და ტექნიკური ცნობარები. ერთი სიტყ- 
ვით, ტელევიზორის ეკრანზე დაინახოთ საჭირო ინფორმაციის დიდი 

რაოდენობა. 

ასეთი საინტერესო სისტემის მოწყობა შესაძლებელი გახდა მას 

შემდეგ, რაც მოეწყო სპეციალური სტუდია და აქ დაიდგა ელექტრო- 
ნულ-გამომთვლელი მანქანა „მახსოვრობის“ ბლოკებით. აღსანიშნავია, 

რომ სისტემა „ბულგარტექსტი“ არ იკავებს სატელეციზიო არხს. სა- 

ხლში დადგმული ტელევიზორის დამატებითი მოწყობილობა საშუალებას 

იძლევა ეკრანს მოსცილდეს ჩვეულებრივი პროგრამა და მასზე გამოი- 

სახოს საჭირო ტექსტი. 
_ როგორც ბულგარელი სპეციალისტები ფიქრობენ, ახლო მომავაღ- 

ში შესაძლებელი გახდება შეკვეთების ფურცლების რაოდენობა 16 

ათასი გახდეს მაშინ ენციკლოპედიის ფურცლებიც კი შეიძლება გადა- 

ფურცლოს ტელევიზორის ეკრანზე ისე, რომ კაცი ბიბლიოთეკაში აღარ 

წავიდეს. 
აი, რას გცპირდება მომავალში კავშირგაბმულობის ტექნიკა. 

მეცნიერებიხა და ტექნიკის განვითარებას არა აქვს საზღვარი და 

ამიტომ არის, რომ ახლო თუ შორეულ მომავალში ბევრი სია- 

ხლე გამოჩნდება საფოსტო მომსახურების დარგში. ამასთან; უფრო 

სრულყოფილი გახდება საფოსტო კავშირების ორგანიზაცია. სწორედ 

აქეთკენ არის გამიზნული ის მზრუნველობა, რასაც ჩვენი სახელმ- 

წიფო იჩენს ფოსტის შემდგომი განვითარებისთვის. 

ილიასეული „ივერიის“ საფოსტო კავშირისადმი განსაკუთრებუ- 

ლი ყურადღების ტრადიცია დღესაც გრძელდება. 

ამბავი პირველი დეპეშებისა 

დღეს საქართველოს მძლავრი სატელეგრაფო ქსელი აქეს, რომე- 

ლიც საშუალებას იძლევა დეპეშები გაიცვალოს არა მარტო რესპუბლი- 

კის, არაშედ ქვეყნის ნებისმიერ კუთხესთან. თბილისის ტელეგრაფის 

პირდაპირი შეერთებების ავტომატური სატელეგრაფო სადგური რესპუბ- 
ლიკის ნებისმიერ კავშირგაბმულობის განყოფილებაში დაღგმულ აპა- 

რატს ავტომატურად აკავშირებს ჩვენი ქვეყნის მრავალ ტელეგრაფის 

აპარატთან და პირიქით. სააბონენტო ტელეგრაფის გამოყენებით რეს- 
პუბლიკის წარმოებებიდან, ორგანიზაციებიდან და დაწესებულებები- 

დან ყოველდღიურად ათასობით დეპეშები გადაეცემა უწყებებს და ორ-
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განიზაციებს - ქვეყნის უზარმაზარ ტერიტორიაზე. „გენტექსის“ სი- 
სტემის სატელეგრაფო სისტემა უზრუნველყოფს საქართველოდან ავტო- 

მატურად დეპეშების გაცვლას საზღვარგარეთის კავშირგაბმულობის 

დაწესებულებებთან. : 

ჯერ კიდევ 1863 წელს, როცა ი.ჭავჭავაძე „საქართველოს მო- 

ამბეს“ რედაქტორობდა, ამ გაზეთმა დიდი ყურადღება მიაქცია თბი- 

ლისსა და სტავროპოლს შორის სატელეგრაფო ხაზის ამუშავებას. მა- 

შინ „საქართცელოს მოამბე“ (1863, M 3, გვ. II0-1II) წერდა: „ამ 

წლის იანვრის თვეში გაათავეს გაბმა ტელეგრაფის ხაზისა თბილის- 

სა და სტავროპოლს შუა. ამბობენ, რომ წელსვე მიიტანენ ამ მავთულს 

როსტოვის ქალაქამდე, რომელიც შეერთებულია პეტერბურბურგთან ტე- 
ლეგრაფით. ამნაირად ჩვენი ქალაქი შეერთებული იქნება ტელეგრა- 

ფით ევროპის ყველა დედაქალაქებთან. ამას, რასაკვირველია, ჩვენი 

ქცეყნის სარგებლობაზე მოქმედება ექნება, რადგან ტელეგრაფი გა- 
აადვილებს ამბების გადაცემას, რომელსაც მნიშვნელობა აქვს ნამე- 

ტნავად სავაჭრო საქმეებისათვის“. 

თმართლაც, კაპიტალიზმის განვითარების იმდროინდელ პირობებ- . 

ში სატელეგრაფო კავშირი გადამწყვეტ როლს ასრულებდა ამბების სწრა- 

ფად გაცვლაში და ხელს უწყობდა მწარმოებლებსა და მომხმარებლებს 

საქონლის გასაღება-შესყიდვაში. ტელეგრაფის დახმარებით მწარმოე- 

ბლები ეძებდნენ ბაზრებს, სადაც საქონელი მეტ ფასებში შეიძლებო- 

და გაყიდულიყო, პირიქით, მომხმარებლები ცდილობდნენ, ტელეგრაფით 

შეეტყოთ, სად შეიძლებოდა მაღალი ხარისხის საქონლის იაფად შეძე- 

ნა. სატელეგრაფო კავშირი ხელს უწყობდა სავაჭრო ურთიერთობის გა- 

ფართოებას, ზეგავლენას ახდენდა საქონლის ბრუნვაზე და ფასებზე, 

ერთიადგილიდან მეორეში საქონლის ტრანსპორტირების ღირებულებაზე. 

როგორც ცნობილია ეკონომისტი ე.ზავსი წერდა, სავაჭრო ურთი- 

ერთობის წარმატება ბევრად იყო დამოკიდებული სატელეგრაფო კავ- 

შირის გაუმჯობესებაზე და მისი დახმარებით ვაჭრობა უფრო სოლი- 

დურ საფუძველს ღებულობდა. 
„საქართველოს მოამბის“ რედაქტორ ი.ჭავჭავაძეს, რომელიც 

შესანიშნავად იცნობდა საქართველოს როგორც პოლიტიკურ, ისე ეკო–- 

ნომიურ მდგომარეობას, მხედველობიდან არ გამორჩა ისეთი საყურა- 

დღებო მოვლენა,, როგორიც იყო თბილისის სტავროპოლთან ტელეგრაფით 

დაკავშირება. როგორც გაზეთი ფიქრობდა, იმავე წელს სტავროპოლის
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ტელეგრაფის სადგური ჩაირთო რუსეთის სატელეგრაფო ქსელში და თბი- 

ლისმა და პეტერბურგმა პირველი დეპეშები გაცვალა ერთმანეთთან, 

რასაც მოწინავე ქართველი საზოგადოება დიდი მოწონებით შეხცდა. 

სატელეგრაფო კავშირის მდგომარეობა საქართველოში ფართოდ 

აისახა გაზეთ „ივერიაში“. წლების მანძილზე გაზეთის ფურცლებზე 

დაბეჭდილი ინფორმაციები თუ წერილები დღეს საშუალებას იძლევა 

წარმოვიდგინოთ არამარტო თვით რედაქციის და მისი რედაქტორის და- 

მოკიდებულება კავშირგაბმულობის ამ დარგისადმი, არამედ შეციტყოთ 

ბევრი ისეთი ისტორიული ფაქტი, რომელსაც გარკვეული შტრიხი შე- 

აქვს საქართველოში ტელეგრაფის განვითარების ისტორიაში. 

1885 წელი. 
გაზეთი 22 მარტს იტყობინებოდა! „როგორც გვიამბეს ხონიდან 

ჩამოსულებმა, ხონის საზოგადოებას გადაუწყვეტია მართებლობას და- 

ეხმაროს ტელეგრაფის გაყვანაში და ხვედრი ფული უკვე შეუწერიათ 
კიდეც“ “ 

ამგვარად, მოსახლეობა იმდენად იყო დაინტერესებული ტელებ- 

რაფით, რომ ცდილობდა საკუთარი სახსრების გაღებით დაეჩქარებინა 

სატელეგრაფო ხაზის გაყვანა ხონში. 

„გორიდამ გცწერენ! გორიდამ ცხინვალამდის ტელეგრაფის გამა- 

რთვას უკვე შეუდგნენ. სვეტები დასხმულია და მავთულებს აბამე- 

ნო“, - წერდა გაზეთი 25 აპრილს. · 

საქართველოს სახელმწიფო ცენტრალურ ისტორიულ არქივში ად- 

მოჩენილი დოკუმენტები ადასტურებს ილიასეული „ივერიის“ ცნობას, 

რომ IL188#+ წელს მართლაც მიმდინარეობდა ტელეგრაფის გაყვანა ცხინ- 

ვალსა და გორს შორის. 

იმ მიზნით, რომ ხელისუულებისთვის ხელი შეეწყოთ სატელეგ- 

რაფო სადგურის მოწყობაში, სასოფლო საზოგადოების წარმომადგენ- 

ლები დათანხმდნენ ტელეგრაფის სადგურისთვის 3 წლის ვადით უფა- 

სოდ გამოეყოთ ოთხოთახიანი შენობა. გარდა ამისა, თავადმა ფა- 

ლავანდოვმა (ფალავანდიშვილმა), თავის მხრივ, ხელისუფალთ ალუ–- 

თქვა თუნდაც უფასოდ დაემზადებინა მუხის ბოძები, რამდენიც სა- 

ჭირო იქნებოდა ცხინვალიდან გორამდე ტელეგრაფის ხაზის გასაყვა- 

ნად. ცხინვალი–გორის ტელეგრაფი ექსპლუატაციაში გადაეცა I886 

წლის 16 მაისს. ' 

„ერთი რუსული გაზეთი ამბობს, რომ უმაღლესს მთავრობას გან- 

ზრახვა აქვს, ერთი სატელეგრაფო მავთული კიდევ გააბას ტფილისსა 
და სიღნაღს შუა მერმისსაო“ (M 234) | 

„სოფ.კაკითგან გვატყობინებს ჩვენი კორესპონდენტი, რომ 16 

ლვინობისთვეს იმავე სოფ.კაკში გაუმართავთ ტელეგრაფის სადგური“ 
(M 241))



„გაზ. „ნოვ ობზორ“ ამბობს, რომ კავკასიის ტეხნიკურის სა- 

ზოგადოების კრებაზე ერთი მისი წევრი აპირობს წაიკითხოს მოხსე- 

ნება რკინეული მადნების შემუშავებასა და რკინის საკეთებლის ქა- 

რხნის დაარსების თაობაზე კავკასიაშიო. სხვათაშორის, ამ წევრის 

აზრით, ქარხანას შეეძლება აკეთოს რკინის სვეტები ტელეგრაფისა- 

თვისაო. ტელეგრაფისთვის ეხლა ვხმარობთ რელსებსა, რომელთაც ხის 

ნაჭრებით ვაკოწიწებთ თაცზეო, როდესაც შეიძლებოდა ამის მაგიერ 

ერთიანი რკინის სვეტები გვეკეთებინა ისე, როგორც ინდოეთისა და 

ევროპის ტელეგრაფსა აქვსო“ (M 276). , 

„ივერიის“ მიერ ნახსენები „ინდოეთის და ევროპის“ ტელეგრა- 

ფის ხაზი ყველაზე გრძელი სახმელეთო ხაზი იყო მთელ მსოფლიოში და 

იგი ასეთი ტრასით გადიოდა! ლონდონი-ბერლინი-ვარშავა-ოდესა, ქე- 

რჩის სრუტე-სოხუმი-თბილისი-თეირანი-კარაჩი-კალკუტა. ეს ხაზი 

1870 წელს გადაეცა ექსპლუატაციაში და უახლესი აპარატურით იყო 

აღჭურვილი. ხის საყრდენების ნაცვლად მავთულები ჩამოკიდებული 

იყო რკინის ბოძებზე, რომლებსაც „ივერიამ“ უწოდა „რკინის სვე- 

ტები“. სწორედ რკინის ბოძების სიმტკიცის შედეგად მოხდა, რომ 

დღესაც, მრავალი წლის შემდეგ საქართველოს ცალკეული რაიონებში 

ისევ დგას ეს ბოძები, თუმცა უკვე სხვა მოვალეობას ასრულებს. 

დიახ, მნიშვნელოვან ტექნიკურ მხარეს მიაქცია მაშინ ყურა- 

დღება ილიასეულმა გაზეთმა. „ხის ნაჭრებით“ დამზადებული ბოძები, 

ცხადია, მალე გამოდიოდნენ წყობილებიდან და პერიოდულად შეცვლას 
მოითხოვდნენ. 

თივერია“ არც ერთ ცნობას არ სტოვებს უყურადღებოდ, რაც კი 

დაკავშირებულია საქართველოში ახალი ტელეგრაფის სადგურების მო- 

წყობასთან. დიახ, ყოველი ახალი ტელეგრაფის ხაზის გაყვანა გა– 

ზეთს დიდ საზოგადოებრივ საქმედ მიაჩნდა. 

გაზეთმა 1887 წლის 25 აპრილს ასეთი ინფორმაცია დაბემჭდა! 

„ონიდან სწერენ გაზ. „კავკაზს“. ამ დღეებში აქ მოვიდა ამბავი 

ტფილისიდან, რომ უმაღლესი საფოსტო და სატელეგრაფო მთავრობა თა- 

ნახმაა გაიმართოს თქცენს დაბაში სატელეგრაფო სადგურით. მხოლოდ 

პირობა ასეთი დაუდვია! მანდაურმა მცხოვრებლებმა უნდა თავისი 

ხარჯით დასხან ბოძები, იქირაცოთ სახლი სადგომისათვის და იყი- 

დონ სადგომისათვის საჭირო ავეჯიო“. : 

საინტერესოა, რომ საქართველოს სახელმწიფო ცენტრალურ ის- 

ტორიულ არქივში მდიდარი მასალებია თავმოყრილი ონში ტელეგრაფის 

სადგურის მოწყობასა და აქ ტელეგრაფის ხაზის მშენებლობის შესი- 

ხებ. დოკუმენტები კიდევ ერთხელ თვალნათლივ ადასტურებენ თუ რა 
დიდი იყო მოთხოვნილება იმ პერიოდში დეპეშების სწრაფად გადაცე-
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მის საჭიროებაზე და. რომ ადგილობრივი მოსახლეობა ყოველმხრივ უწ- 

ყობდა ხელს ხელისუფალთ ამ საქმეში. 

1892 წლის I თებერვალს „ივერია“ იტყობინებოდა! „ამ უკანა- 

სკნელ დღეებში ჩვენის ფოსტა-ტელეგრაფის განკარგულებით დეპეშე- 
ბი და წერილები ეძლევათ ფოსტალიონებს დასატარებლად,; ამის გამო 

დეპეშები ძალიან გვიან მოსდით ადრესატებს. უმჯობესი იქნებოდა, 

რომ დეპეშები წინანდელსაცით ცალკე კაცებმა დაატარონ და არა 

ფოსტალიონ ებმა წერილებთან ერთად“. 

დიახ, ილიასეული „ივერია“ ამ შემთხვევაში საკუთარ მოსაზ- 

რებას გამოსთქვამს დეპეშების დატარების ორგანიზაციაზე და დღე–- 
საც დეპეშების მიტანა კავშირგაბმულობის განყოფილებიდან ადრე- 

სატებამდე სპეციალურად გამოყოფილი თანამშრომლების საშუალებით 

ხდება. 
რა სწორად შენიშნავდა გაზეთი დეპეშების დაგვიანებით მი- 

ტანაზე! 

„საფოსტო და სატელეგრაფო უწყება მომავალ წლიდგან შემოი- 

ღებს ახალ წესს იმ კერძო დეპეშების შესახებ, რომელსაც კერძო 

პირები ჰგზავნიან რკინის გზის სადგურიდგან, ამ ახალი წესით 

დეპეშა შეიძლება დაწერილი იყოს კარანდაშით და არა მელნით. თუ 

ადრესი რამდენისამე სიტყვით არის გამოცხადებული, უნდა ჩაითვა- 

ლოს ერთ სიტყვად და ამის კცალად იქმნას ფასი გადახდილი. დე- 

პეშის გამგზავნთ შეუძლიანთ რამდენისამე პასუხის ფასი შეიტა- 

ნონ დეპეშის გაგზავნის დროს და სხვა“ - წერდა „ივერია“ 1893 

წლის 4 ნოემბერს. 

გამომდინარეობდა რა სატელეგრაფო კავშირების გამართული 

მუშაობის აუცილებლობაზე, ილიასეული გაზეთი სისტემატურად აქ- 

ვეყნებდა ცნობებს ტელეგრაფის შეფერხებებზე. 
1895 წელს „ივერია“ (M 235) წერდა: ი„ჩცენ გვატყობინებ- 

დნენ, რომ მრავალ ადგილას ბათუმსა და ტფილისს შუა ტელეგრა- 

ფის ბოძები დაუგლეჯია ნიაღვრებს, ასე რომ ჯერჯერობით დეპეშე- , 

ბი არ შოდის ბათუმიდან. ფოსტა-ტელეგრაფის გამგეობა დიდად მე- 

ცადინეობს, რაც შეიძლება მალე შეაკეთონ ტელეგრაფის ქსელი, თუ 

სადმე გაფუჭებულია“. 
თავის 1895 წლის საახალწლო ნომერში „ივერიამ“ (MI) ფე– 

ლეტონი გამოაქვეყნა ტელეგრაფებსა და ტელეფონებზე. 
აი, როგორი იყო ამ ფელეტონის ის ნაწილი, რომელიც ტელებ– 

რაფს შეეხებოდა! „ტელეგრაფი რომ შემოიღეს, შე ცთქვი, ეს არის 
- მეორედ მოსვლის ნიშნები დადგა-მეთქი, მაგრამ მაინც კაცი ცარ, 

ვიფიქრე, ვიფიქრე და გავიგე, ძალა რაშიაც იყო. რა არის ტელე–-
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გრაფი! ერთი ქალაქიდგან შეორე ქალაქში ძაფია გაბმული, ამ ქალა- 

ქში პაწია ნაგლეჯს ქაღალდზედ დასწერენ, - „ოჰანეზას უთხარ, ხუ- 

თასი თოფი მაუდი იყიდოს და ორასი თოფი ყაიანოზის ჩითიო“, მააბა- 

მენ მავთულს, ის იქიდგან ხელად გასწევს და ეს ქაღალდი მეორე 
ქალაქში ამოჰყოფს თავს. თუ აქვთ ქალაქში ჰგზავნიან, თუ «აბა, 

კირაკოზ, ტავარი მომყკავს და შეშულდი ბლომად არის“, აქედგან გა- 

დმოსწევენ მავთულს და მანამ ის გზაში მტვრით იხრჩვება, ჩვენ 

აქ ციცით კიდეც, რომ ოჰანეზა მოდის და თან ტავარი მოჰყავდესო. 

აკი გეუბნებით, ამ ტელეგრამას ზაჰრუმალა გაუგეთ, ჰამა რას იზამ, 

როცა თითო წელიწადს თითო ზახრუმალა მოსდევს. ყცელაფერი იცცლება, 

წესიც, რჯულიც, ხალხიც, ჯანდაბაც და დოზანაც“. 
ილიასეული „ივერია“ არა მარტო ყურადღებას უთმობდა ომდრო- 

ინდელი ტელეგრაფის მდგომარეობას და საქართველოში ახალი სატე- 

ლეგრაფო სადგურების მოწყობას, არამედ გარკვეულ ადგილს უთმობდა 

ტელეგრაფის ისტორიას. ამ მხრივ, ძალზე საინტერესოა I897 წელს 

„ივერიაში“ (M 108) გამოქვეყნებული წერილი წყალქვეშა ტელეგრა- 
ფის კაბელების გაყვანის შესახებ. 

ეს წერილი იმდენად საინტერესოა დღესაც, რომ გვინდა მისი 

მნიშვნელოვანი ნაწილი გავაცნოთ მკითხველებს. 

აი, რას წერდა მაშინ „ივერია“! „წელს შესრულდა 60 წელი- 

წადი მას აქეთ, რაც ზღვაში ტელეგრაფის მაცთულის გაბმა დაიწყეს. 

და ამ ამბის გამო პროფესორმა ვ.აირტონმა მოხსენება წაიკითხა 

ლონდონის სამეფო ინსტიტუტში. ამ მოხსენებიდგან სჩანს, რომ 1837 

წელს, ე.ი. 60 წლის წინად ბ-ნი ვილიამ კუკი სცდილობდა ზღცაში 

ტელეგრაფი გაემართა, მაგრამ მისმა ცდამ ამაოდ ჩაიარა. ამ მეც- 

ნიერზედ ადრე წყალში ტელეგრაფი გამართა რუსეთის ქვეშევრდომმა 

ბარონმა შილინგმა, მაგრამ მისს გამოგონებას ყურადღება არაცინ 

მიაქცია რუსეთში. ბარონ შილინგის გამოგონებით ისარგებლეს ინგ- 

ლისელებმა და გამართეს ზღვებში ტელეგრაფი. თვით ბარონს შილინ- 

გსა-კი სიღარიბეში ამოუვიდა სული. ზღვაში ტელეგრაფის გამართვის 

საქმემ მხოლოდ მაშინ მოიკიდა მაგრად ფეხი, როდესაც შემოიღეს 

ეგრედ წოდებულ გუტაპერჩისა ანუ რეზინის მილის გაკეთება. I848 

წელს სიმენსისა და გალსკეს ქარხანამ გამართეს პირველი ტელეგ- 

რაფი კილის ნავთსადგურში. ამავე დროს ტელეგრაფი გაჰმართა ჰუდ- 

ზონის ყურეში ბ-ნმა არმსტროვმა. 

16 ივნისს, I845 წელს იაკობმა ბრეტმა და მისმა ძმამ ჯონ- 

მა დააარსეს საზოგადოება, რომელსაც საგნადა ჰქონდა გაემართა 
ტელეგრაფი ბრიტანიის კუნძულთა შორის და აგრეთვე ინგლისსა და 

ამერიკის შუა, მაგრამ ამათი პროექტი მთავრობამ არ შეიწყნარა.
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ორი წლის შემდეგ ისევ ამ ორმა ძმამ მთავრობასა სთხოვეს, ნება 

მოგვეცით ტელეგრაფი გავმართოთ დუვრსა და კალეს შორის. 10 აგვი- 

სტოს, 1849 წელს მოუვიდათ ამის ნებართვა, ხელმოწერილი ლუი ნა- 

პოლეონის ბონაპარტის მიერ. მოამზადეს 25 მილის სიგრძე მაცთული, 

გუტაპერჩში გახვეული, ანუ როგორც ეხლა ეძახიან, კაბელი, ჩაუშ- 
ვეს ზღვაში, მაგრამ კლდეს მოედო და გაწყდა. I850 წელს 19 დე- 

კემბერს საურანგეთის მთაცრობამ ზღვაში ტელეგრაფის გამართვის 

უფლება მისცა ძმებს ბრეტტებს, ამათ დაეხმარნენ ფულის პატრონე- 

ბი და შეუდგნენ საქმეს. ტელეგრაფის კაბელი დაუდეს გემს და ზღვა- 
ში ჩაუშვეს, მაგრამ ერთის მილის სიგრძე დააკლდათ და ეს ამბავი 

გემიდგანვე ტელეგრაფით შეატყობინეს ხმელეთზედ. ეს ამბავი მოხდა 

1851 წელს 15 ნოემბერს. მას აქეთ ტელეგრაფის გამართვის საქმე 

ძლიერ გაადვილდა. 
ერთი წლის შემდეგ ძმებმა ბრეტტებმა გამართეს ტელეგრაფი 

ინგლისსა და ირლანდიას შუა, მაგრამ კაბელი მაინც ორჯელ გაფუჭ- 

და, ბოლოს როგორც იყო, მკვიდრი ტელეგრაფი გამართა ინჟინერმა 

ჩარლზ ბრაიტმა. 

I857 წელი სწორედ რომ შესანიშნავი წელია ტელეგრაფის ის- 

ტორიაში. ამ წელს დაიწყეს ტელეგრაფის გამართვა ამერიკასა და 

ევროპას შუა, გააკეთეს ტელეგრაფის კაბელი, 2600 მილის სიგრძე 

და დააწყეს ორს გემზედ –- ერთი ამერიკიდგან წამოციდა და მეორე 

ევროპიდგან წავიდა. ოთხის მილის სიგრძე კაბელი რომ ჩაუშვეს ! 

ზღვაში, კაბელი გაწყდა, ხელმეორედ შეუდგნენ საქმეს და ჩაუშვეს 
ზღვაში. 226 მილის სიგრძე კაბელი და კიდევ გაწყდა. ამით გათა- 

ვდა საქმე ამ წელს. 1858 წელს ისევ დაიწყეს ეს საქმე და, რო- 

გორც იყო ამერიკისა და ევროპას შუა ტელეგრაფი გაიმართა. უნდა 
მოვიხსენიოთ, რომ ეხლაც ორჯერ გაწყდა კაბელი და მხოლოდ შესა- 

მედ, როგორც იყო გაიმართა ტელეგრაფი. 5 მარიამობისთვეს, 1858 

წელს პირველად გაგზავნილ იქმნა დეპეშა ინგლისიდგან ამერიკაში. 

ინგლისის დედოფალმა ვიქტორიამ გაუგზავნა პირველი დეპეშა ამე- 

რიკის შეერთებულ შტატების პრეზიდენტს და მისწერა, იმედი მაქვს, 

რომ ეს ტელეგრაფი ჩვენს მეგობრობას განაძლიერებსო. პრეზიდენტ- 

მა უპასუხა! „დაე, ეს ტელეგრაფი ნიშანი იყოს ჩვენი სამუდამო 

კავშირისა და ერთგულ მეგობრობისაო“, შემდეგ კიდევ რამდენიმე 

დეპეშა გაიგზავნა ევროპიდგან ამერიკაში, ამერიკიდგან ევროპაში, 

მაგრამ ტელეგრაფს თან და თან სუსტად გადაჰქონდა დეპეშა და მერე 
სრულიად გაფუჭდა. 

ფულმა და შრომამ მაინც ამაოდ არ ჩაიარა და 1866 წელს გაი- 

მართა ტელეგრაფი ამერიკასა და ევროპას შუა. ეს ტელეგრაფი ეხლაც
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მუშაობს“. ' · 

ამ წერილის ღასაწყისში „ივერიამ“ სიმენსი მოიხსენა, რომელ- 

მაც I848 წელს პირველი ტელეგრაფი მოაწყო ვილის ნავსადგურში. 

აღსანიშნავია, რომ შემდგომ, ბერლინის მეცნიერებათა აკადემიის 

წევრი, ცნობილი გერმანელი მეცნიერი და გამომგონებელი ვერნერ 

სიმენსი საქართველოში სამჯერ ჩამოვიდა და აღფრთოვანებული იყო 

საქართველოს ისტორიული ძეგლებით. მის ავტობიოგრაფიული ხასია- 

თის სქელტანიან წიგნში აღწერილია ბათუმი, სოხუმი, ქუთაისი, 

თბილისი, კახეთი. როგორც ვერნერ სიმენსი წერს, მან თავისი ცხო- 

ვრების საუკეთესო დღეები სწორედ საქართველოში გაატარა. გასული 

საუკუნის 60-იან წლებში თბილისში-ცხოვრობდა ვ.სიმენსის ორი ძმა 

- ვალტერი და ოტო. ისინი თბილისში გარდაიცვალნენ (1868 და I872 

წწ.) და როგორც ვ.სიმენსი შენიშნავდა თავის წიგნში, ერთ საფლა- 

ვში არიან დასაფლავებული. 

ვ.სიმენსის უმცროსი ძმა - ვალტერი - უშუალოდ ხელმძღვანე- 
ლობდა თბილისი-ქუთაისი-ფოთის, თბილისი-ერევანის, თბილისი-ბაქოს, 

თბილისი-სტავროპოლის ტელეგრაფის ხაზების მშენებლობას და საქჭმი- 

ანი ურთიერთობა ჰქონდა დამყარებული კაცკასიის ჯარების სარდალ- 

თან გრ.ორბელიანთან. 

ილიასეულ „ივერიაში“ ხშირად იბეჭდებოდა წერილები, რომლე- 

ბსაც შემეცნებითი ხასიათი ჰქონდა. გაზეთი მკითხველებს განუმა- 

რტავდა, თუ რა მიზეზით ხდებოდა დეპეშების დაგვიანება, ანდა რა- 

ტომ იყო, რომ ზოგჯერ დეპეშის ტექსტი დამახინჯებით გადაიცემოდა 

ერთი ქალაქიდან მეორეში. 

ამ მხრივ, განსაკუთრებით საინტერესოა 1898 წლის I2 ნოე- 

მბგერს გაზეთში დაბეჭდილი წერილი «დეპეშების დამახინჯება“ 

გვინდა ამ წერილის ცალკეული ადგილები მოვიყვანოთ! „არა 

ერთხელ და ორჯელ გაგვიგონია ხალხის საყვედური ტელეგრაფის მი- 

მართ, რომ დეპეშა გადაურევიათ, შეუშლიათ და სრულებით ის არა 

სწერია, რაც საჭიროა, რასაც ველოდით, ან არა და, ისე დაუმახი-, 

ნჯებიათ, რომ სულ არა გაიგება-რაო და ვინ იცის, კიდეც რამდენ 

საყვედურს არ იტყვიან ხოლმე....ვინც ამ საქმეს ახლოს არ უდგას, 

ის ყოველთვის ტელეგრაფის მოხელეს გაამტყუნებს და ადვილად ვერ 
წარმოიდგენს მოხელის შრომა-ტანჯვას, უდიერ ჯაფას და ბრძოლას 

ბუნების წინააღმდეგ არა რომელიმე მანქანით, არამედ თავისი ჯა- 

ნითა და ლონით. ნათქვამია! „ერთი ალილუია დიაკვანსაც შესცდე–- 

ბაო“. და განა რა დიდს ცოდვათ უნდა ჩაითვალოს, რომ მოხელეს დე– 

პეშა შესცდეს არა ერთის შინაარსისა და სხვა და სხვა გაურკვევ-. 

ლის ხელით დაწერილები?!
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ზოგნი დეპეშას რომ დასწერენ გასაგზავნად, თავიანთ ნაწერს 

თვითვე ვერ არჩევენ ხოლმე. რა მიზეზია? ისა, რომ უხეიროდა სწე- 

რენ და გაურკვევლადა სჯღაბნიან. ჯერ ერთი ასო ასოს არა ჰგავს 

და თუ ღმერთმა გიშველათ და ასოები გაარჩიეთ, ახლა სიტყვა სიტ- 

ყვას აღარ ეკვრის, ერთმანეთს არ ეთანხმება და აზრი არა გამო– 

დის-რა; ძალიან შეამოკლებენ რომ ფასი ნაკლები გადავიხადოთო“. 

მაგრამ ამის გარდა, თურმე, დეპეშები შეიძლება ჭექა-ქუხი- 

ლის შედეგადაც დღამახინჯებულიყო. 

"ელვის ნაპერწკლები ეტანებიან ტელეგრაუის მავთუუებს“ და 

ტელეგრაფის ელექტრომა გნიტები თვითნებურად მუშაობენო –- განმარ- 

ტავდა გაზეთი. ასეთი კონკრეტული მაგალითი იყო მოყვანილი! 

ივთქვათ ეხლა, რომ ტფილისი აძლევს ქუთაისს ამ გვარ დეპეშას! 

გამოგზავნეთ სამი მეწისქვილე. როდესაც მოხელე იძლეოდა სიტყვას 

„სამი“, უცბათ ამ წუთში ელექტრო მაგნიტში გაირბინა ელვის ძალამ, 

რომელმაც არშიაზედ ერთი მეტი წერტილი დაამჩნია და ღეპეშა ასე 

შეცვალა: გამოგზავნეთ „ხამი“ მეწისქვილე. ეს იმიტომ რომ ასო 

„ს“ აღინიშნება სამი წერტიღით, მხოლოდ უცბათ ელვისგან მომატე- 

ბულმა წერტილმა გახადა ოთხი წერტილი, რომელიც ნიშნავს ასოს 

„ხ“. იმ დეპეშის მიმღებიც სამის გამოცდილის მეწისქვილის მა- 

გივრად, დეპეშის თხოვნისამებრ ერთს გაგზავნის და იმასაც ხამს“ 

„ივერია“ ასე ამთავრებდა ამ წერილს! „მიზეზი ღეპეშების 

დამახინჯებისა შეიძლება რომ კიდევ გამოიძებნოს. მხოლოდ ჩვენა 

გვგონია, რომ აქ მოყვანილი მაგალითები საკმარისია იმ ჟყვედრე- 

ბის ასაცილებლად, რომელსაც იტანს ტანჯული ტელეგრაფის მოხელე“. 
: როგორ ესმოდა ილიასეულ „ივერიას“ კონკრეტულად სატელეგრა- 

ფო კავშირების მნიშვნელობა? 

აი, რას წერდა ამის შესახებ გაზეთი 1900 წლის 15 ივლისს! 

„ყოველს ეჭვს გარეშეა, რომ ახალ დროის გამოგონებათა შორის დე- 

დამიწის სხვა-და-სხვა კუთხის ერთმანეთთან დაახლოვების, ერთმა- 

ნეთის გაცნობის და შესწავლის საქმეში ერთი უმთავრესი სამსა- 

ხური ტელეგრაფს მიუძღვის. ტელეგრაფის წყალობით კაცი იმდენად 
ასცდა ვიწრო ფარგალს კერძო ინტერესებისას, რომ დღეს ცხრა მთას 

იქით მდებარე კუთხის თავ-გადასავალიც-კი ისეთსავე საინტერესო 

მოვლენას შეადგენს იმისთვის, როგორც თვით იმ კუთხის მცხოვრე- 

ბთათვის. უწინდელს დროში ისეთი მოვლენა, როგორიც სამხრეთ აფ- 

რიკის ომია, მარტო სამხრეთ-აფრიკის, საზღვრებსაც არ გასცდებო- 
და, დღეს კი ტელეგრაფმა იგი მთელს დედამიწას შოსდო და იმდენად 

დააინტერესა ყველანი, რომ იქ მომხდარ ამბებს საკუთარ საქმეებ– 
ზედ უფრო გაფაციცებით ადევნებენ თვალ-ყურს. სხვაგანაც ასევეა.
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ამ ჟამად თითქმის მეორე დღეს ვიტყობთ იმას, რომ რამდენისამე 

ათასის ვერსით ჩვენგან დაშორებულ ჩინეთში პხდება. რა სამსა- 

ხურს უწევს იგივე ტელეგრაფი ვაჭრობას, მრეწველობას, დისპლო- 
მატიას და სხვას, ვგონებთ ეს ყველასათვის აშკარაა“. 

რა შესანიშნავად არის დაწერილი! ... 
გაზეთმა დიდი ადგილი დაუთმო ამ წერილში ტელეგრაფის როლს 

ამბების სწრაფად გადაცემაში, რაც უმთავრესი პირობა იყო სხვა- 

დასხვა ქვეყნების სააგენტოების მუშაობისთვის. 

„აი დეპეშათა უმთავრესი სააგენტოები. ევროპაში! პარიჟშო-- 

„ჰავასის სააგენტო“, „ფურნიეს სააგ“. „ნაციონალის“; ლონდონში - 

„რეიტერის სააგ.“; „დალციელის“ და „ცენტრალ ნეე“; ბერლინში - 

„ვოლფის სააგ“. ვენაში - „კორესპონდანს-ბიურო“, იტალიაში -– 

„სტეფანის სააგ.“ ბერნში - „სატელეგრაფო სააგენტო“) და პეტე- “ 

რბურგში - „რუსეთის დეპეშათა სააგენტო“. ბევრს ამათგანს საკუ- 

თარი ტელეგრაფიც კი აქვს გამართული. 
სხვათა შორის „ცენტრალ ნევი“ ყოველდღე თავისს აბონენტე- 

ბისათვის 80 სვეტს დეპეშებსა ჰბეჭდავს. ამ სააგენტოს კორესპო- 

ნდენტები ინგლისის ყველა ქალაქსა და ლონდონის ყველა უბანში 

ჰყავს. მარტო პარლამენტის კრებებზედ სააგენტოს I2 რეპორტიორი 

დადის. დედა-მიწის სხვა-და-სხვა კუთხეში „ცენტრალ ნევს“ 1200 

კაცი ჰყავს. · 

საყურადღებოა აგრეთვე - „ჰავასის სააგენტოც“. ყოველ დღე 

ეს სააგენტო თავისს აბონენტებისათვის 8 დიდ სვეტსა ჰბეჭდავს, 

რომლებშიაც ჩამოთვლილია 24 საათის განმავლობაში მთელ დედამი- 

წის ზურგზედ მომხდარი ამბები. სააგენტოს თითქმის ყველა კუთხეში 

ჰყავს საკუთარი კორესპონდენტი. 

რაღა ლაპარაკი უნლა, რომ ამ სააგენტოებს „რუსეთის“ დეპე- 

შათა სააგენტო“ გვერდში ვერ ამოუდგება. „რუსეთის სააგენტო“ 

იმათთან შედარებით მეტად უხეიროდ არის მოწყობილი; დეპეშებს _· 

მეორე დღეს ჰგზავნის, ხშირად მნიშვნელოვან დეპეშებს სტოვებს და 
უმნიშვნელოთი ჰკვებავს გაზეთებს. თვით დეპეშის შინაარსიც ბევრ- 

ჯელ უხეიროდ არის შედგენილი და სხვა. რუსულს გაზეთებში ძალიან 

ბევრსა სწერენ ამ სააგენტოს შესახებ, მაგრამ იმის გაუმჯობესე- 

ბას არაფერი ეღირსა“, –- წერდა გაზეთი. 

1901 წლის ღასაწყისში ილიასეულმა გაზეთმა ასეთი ცნობები 

გამოაქვეყნა! 

„განზრახვა აქვთ ტფილისსა ლა პეტერბურგს შორის სატელეგ- 

რაფო სადგურების რიცხვი შეამცირონ, რომ უფრო ჩქარა გარდაეცე 

ხოლმე დეპეშები ამ ორ ქალაქს შორის“ (MM 151) ,
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„შეუდგენიათ პროექტი ტფილისის ფოსტა-ტელეგრაფის კანტორის 

შტატის გადიდებისა. პროექტით კანტორაში დაწესებული იქნება 52. 
მოხელეს ახალი თანამდებობა“ (M 2534) 

ოთილაპარაკია აღძრული იმის შესახებ, რომ სატელეგრაფო ზედა- 

მხედველების მრსამზადებლად პროფესიონალური სკოლები იქმნას და- 

არსებული“ (M 45) | 

„25 მარტიდგან დაიწყო ტფილისის ფოსტა- –ტელეგრაფის კანტო–- 

რაში სააღდგომო მისალოც დეპეშების მიღება“ (M 71). 

დღეს, როცა ჩვენს რესპუბლიკაში დაინერგა და ინერგება მე– 

ცნიერებისა და ტექნიკის უკანასკნელ მიღწეცათა საფუძცელზე დამ– 

ზადებული სატელეგრაფო აპარატურა, როცა თბილისის ნებისმიერ კა- 

ვშირგაბმულობის განყოფილებაში დადგმული ტელეგრაფის აპარატიდან 

აცტომატურად გადაიცემა დეპეშები რესპუბლიკისა და ჩვენი ქვეყ–- 
ნის ქალაქებში, როცა თბილისში დიდი ტევადობის პირდაპირი შეერ- 

თებების აცტომატური ტელეგრაფის სადგური მუშაობს „ივერიას“ ფურ- 

ცლებზე გამოქვეყნებული ინფორმაციები და წერილები ტილიგრაფის 
შესახებ კიდევ უფრო საინტერესოა. 

«„შაბაშ ადამიანის ყოცლად ძლიერებას“ 

სკკპ ცენტრალურმა კომიტეტმა და სსრ კავშირის მინისტრთა 
საბჭომ .1985 წლის 23 იანვარს მიიღეს დადგენილება „I986-1990 

წლებში და 2000 წლამდე პერიოდისათვის სატელეფონო კავშირის მა– 

ტერიალურ-ტექნიკური ბაზის განმტკიცებისა და ასეთი კავშირით 

მოსახლეობის მომსახურების განვითარების ღონისძიებათა შესახებ“., 

ამ დადგენილების თანახმად I986-1990 წლებში ჩვენი ქვეყნის ქა- 

ლაქებში 10 მილიონი ნომრის საერთო ტევადობის ავტომატური ტელე- 

ფონის სადგურები გადაეცემა ექსპლოატაციაში. 

რესპუბლიკის დედაქალაქ-თბილისში მე-I2 ხუთწლედში მწყობრ- 

ში შევა ახალი ავტომატური ტელეფონის სადგურები, რომელთა საერ- 

თო ტევადობა 300 ათასი ნომერი იქნება. 

როცა I876 წელს ინგლისის ფოსტისა და ტელეგრაფის მთავარ- 

მა ინჟინერმა სერმა ცილიამ პრისმა ტელეფონის გამოგონების ამბა–- 

ვი შეიტყო, ავტორიტეტულად განაცხადა! „შეიძლება ამერიკელებს სჭი-



რდებათ კიდეც ტელეფონი, მაგრამ, ჩვენდა საბედნიეროდ, არ ვსაჭი- 

როებთ მას, რადგან საკმარისი რაოდენობით გვყავს წერილების დამ- 

ტარებლები“. 

ილიასეული „იცერია“ (M I4) 1877 წელს წერდაას 

„ვითომ პროფესორს გრეგამს - ბელლს სალემში ( მასაჩუსეტის . 

შტატია) მოუგონია ტელეგრაფისათვის მსგაცსი რალაც, რომლისთვისაც 

ტელეფონი უწოდებია და რომელსაც ძალიან დიდ მანძილზედ გადააქვს 

თცითეული ხმა, სიტყვა, მთელი მოთხრობა ვისიმე და გალობაცა. ამ 

ახლო ხანში თურმე უცდიათ მრავალთა დამსწრეთა წინაშე ის ტელეფო- 

ნი და ყველა განცციფრებულა. სალემსა და ბოსტონს შუა ოცდაშვიდი:. 

ვერსტი მეტია. ბოსტონში დაკრული საკრავზედ ხალხური სიმღერა ამ 

ტელეფონის შემწეობით სალემში ლიცვის ზალაში ისმოდა თურმე კარ- 

გად და გარჩევით და აქ მოგროვილი ხალხი ცხარეთ ტაშსა პსცემდა. 

უფ. უატსონმა, ვექილმა პროფესორის ბელდისა სალემში, მადლობა 

უთხრა აქ მდგომარე საზოგადოებას თანაგრძნობისათვის, და ზედ და- 

ატანა! მე მოხარული ვარ, რომ დღეს მე შეძლება. მომეცა აქედამ 

ოცდა შვიდს ვერსტზედ საზოგადოებას ველაპარაკო ისე თითქოს მის 

შუა ვიდგეო. ეს სიტყცები გარჩევით გაიგონეს თურმე ბოსტონში,სი- 

მღერა სალემში ნათქცამი გარდაცემულ იქნა ტელეფონით ბოსტონში და 

სალემში კიდევ მოისმა, რომ ბოსტონის საზოგადოება იქიდან ქების 

ტაშს უკრავდა, ამ სახითვე ამ ორ ქალაქთა შორის ლაპარაკი გაიმა- 

რთა და რასაც ბოსტონიდან ჰკითხავდნენ სალემიდან მასზედ პასუხს 

აძლეცდნენ. 

ვინ იცის მართალია თუ არა ეს ამბავი და თუ მართალია შაბაშ 

ადამიანის ყოვლად ძლიერებას...“ 

როგორ შეცდა თავის წინასწარმეტყველებაში სერ ცილიამ პრი- 

სი! დღეს მარტო ლონდონში ტელეფონების რაოდენობამ 5 მილიონს გა- 

დააჭარბა, ხოლო ინგლისში 27 მილიონზე მეტი ტელეფონის აპარატია. 

და როგორ სწორად შეაფასა გაზეთმა „ივერიამ“ ადამიანის აზროვნე- 

ბის ეს შესანიშნავი მიღწევა-ტელეფონი, შაბაშ ადამიანის ძლიერე- 

ბასთ. 

თბილისში პირველი ტელეფონის გაყვანა გაზეთ „კავკაზის“ რე- 

დაქციამ მოინდომა 1882 წელს. მოდით, ტელეფონის ხაზი რედაქცია- 

სა და სტამბას შორის გავაბათო„ - გადაწყვიტეს ჟურნალისტებმა. 

ტელეფონის დადგმას ალბათ ნებართვა სჭირდებოდა. ვისგან ზუ- 

სტად არ იცოდნენ და სამხედრო გუბერნატორთან მივიდნენ. 

გუბერნატორმა დიდი პატივისცემით მიიღო რედაქციის მუშაკე–- 

ბი. · 

- რატომ შეწუხებულხართ? - ბოლოს ჰკითხა თავაზიანად. 

- თქვენო ბრწყინვალებავ, გადავწყვიტეთ ტელეფონი მოვაწყოთ
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რედაქციასა და სტამბას შორის. ეს ძალზე მოხერხებული იქნება ოპე- 

რატიული მუშაობისათვის და გაზეთის დროულად გამოშვებისათვის. 

გუბერნატორი ცერ მიხვდა. გაიკვირვა. 
- ტელეფონი გვინდა გავიყვანოთ, –- გაუმეორეს ჟურნალისტებმა. 

– ტელეფონი? 

–- აი, ისეთი მანქანა, ამას წინათ რომ პეტერბურგში დადგეს – 

ერთი ლაპარაკობს და მეორეს ყურში ესმის. 

- აა, ახლა გასაგებია. მეც მოვკარი ყური რომ ასეთი სასწაუ- 
ლი სინამდვილე ყოფილა. როგორ სთქვით? ტელეფონი 'არა? გასაგებია. 

ყველაფერს მიგიხვდით. 

ძალზე კარგ ხასიათზე დადგა გუბერნატორი. მხოლოდ მალე შუ- 

ბლი შეიკრა და ჟურნალისტებს მწყრალად შეხედა. 
- მე ნებას ვერ დაგრთავთ ქალაქში გააბათ მაცთულები. 
– რატომ? 

- ტელეფონის გაყცანაზე საჭირო ნებართვა პეტერბურგიდან უნდა 
მიიღოთ, - თავი დაიზღვია გუბერნატორმა. 

რამდენი არ სცადეს დაერწმუნებინათ ჟურნალისტებს გუბერნა- 

ტორი, რომ ტელეფონის მოწყობა არ იყო რაიმე საშიშ მოვლენასთან 

დაკავშირებული, მაინც ვერაფერს გახდნენ. 

- ბოლოს და ბოლოს ეს საკითხი სამოქალაქოა და შეგიძლიანთ 

მიმართოთ ქალაქის თავს, - უცბად გუბერნატორმა მტკიცე გადაწყვე- 
ტილება მიიღო. 

მეტი რა გზა ჰქონდათ ჟურნალისტებს. მხოლოდ ის იყო, როცა 

ქალაქის თავს საუბარი ჩამოუგდეს ტელეფონზე, იგი დაფიქრდა და 

დამარცვლა. · 
- ტე-ლე-ფო-ნი. მხოლოდ კარგი იქნება თუ ამ საკითხზე მიმა- 

რთავთ ფოსტა-ტელეგრაფის ოლქის უფროსს. დიახ, ასე მოიქეცით. 

- ტელეფონი გინდათ? - გაიკვირვა და ხელები გაშალა ფოსტა- 
ტელეგრაფის უფროსმა, - კი მაგრამ განა ნებართვა აიღეთ? 

- ვისგან უნდა ავიღოთ ნებართვა? 

- ფოსტისა და ტელეგრაფების მინისტრ ლღ.მაკოვისაგან. 

- ისე რომ, პეტერბურგში უნდა მივწეროთ?  . 
- დიახ, თბილისში ტელეფონის დადგმა შეიძლება მხოლოდ მინი- 

სტრის თანხმობით. 

მართლაც, ეს ასე “იყო. და „კავკაზის“ რედაქციამ პეტერბურ- 

გში წერილი გაგზავნა მინისტრთან, ტელეფონის დადგმის ნებართვას 

თხოულობდა. 

თხოვნა დააკმაყოფილეს პეტერბურგში. 

1882 წელს თბილისში ამუშავდა პირველი ტელეფონი თკავკასიის“



რედაქციასა და სტამბას შორის. 
2 წლის შემდეგ ტელეფონის ხაზი გაიყვანეს თბილისსა და კო- 

ჯორს შორის. „ტფილისსა და კოჯორს შუა გაუმართავთ ტელეფონი ად- 

მინისტრაციული საჭიროებისათვის. სტანციები არიან ტფილისში და 

კოჯორში მთავარმართებლის სადგომში, მის თანაშემწის და სხვა რა- 

მდენიმე პირთა სახლებში. ამბობენ, რომ ტელეფონის მავთულის ბო- 

ძები ს.წაცკისში დაუპარავთ, ასე რომ ხელ-მეორედ დასჭირდებათ 

ბოძების ჩასმა. სოფლელებისათვისაც აუხსნიათ, რა საჭიროებისათ- 

ვისაც არის ბოძები დასხმული“ = იტყობინებოდა „დროება“ (M 138). 

I886 წლის 3 აპრილს ამუშავდა სატელეფონო ხაზი ქალაქის გა–- 

მგეობასა და ავჭალას შორის. ამაზე გაზეთი „ივერია“ ასე წერდა! 

„ქალაქის გამგეობიდან ავჭალამდე გაყვანილი ტელეფონი უკვე მოქ- 
მედებს. ამ ტელეფონის საშუალებით ქალაქის გამგეობა და წყლის 

მილების გამყვანი ერთმანეთს ელაპარაკებიან საჭირო საგნებზედ. 

ხმები გარკვევით მოისმის“. 

რასაკვირცელია, ეს იყო პირდაპირი სატელეფონო ხაზი და არა 

სატელეფონო ქსელი. ასეთი ხაზით მხოლოდ ქალაქის გამგეობასა და 

წყალსადენის მშენებლებს შეეძლოთ სატელეფონო ლაპარაკის დამ- 

ყარება და სხვა არაფერი. 

' ქალაქს კი ესაჭიროებოდა სატელეფონო ქსელი, რომელშიც ჩარ- 
თული ტელეფონებიდან შესაძლებელი იქნებოდა ერთმანეთთან დაკავ- 
შირება - ნებისმიერი აბონენტი ნებისმიერს დაელაპარაკებოდა. 

ამიტომ იყო, როცა I886 წელს თბილისში პეტერბურგის საზოგადოების 
„სიდელის“ წარმომადგენელი ჩამოვიდა, ბევრს სატელეფონო ქსელის 

მშენებლობის იმედი მიეცა. 

“ილიასეული თივერია“ (M 152) წერდა! „ამ დღეებში ტფილის- 

ში პეტერბურგის საზოგადოების „სიდელის“ წარმომადგენელი ჩამო- 

სულა იმ განზრახვით, რომ იშუამდგომლოს ქალაქთან და ნება აიღოს 

ტფილისში ტელეფონის გაყვანისა. თუ ნება აიღო, ამ საზოგადოებას 

განზრახცა აქვს, აგრეთვე, ახლო-მახლო საზაფხულო ადგილსა და 

ტფილისს შუაც გაიყცანთს ტელეფონი. 

როგორც სჩანს, ქალაქში ცერ მოხერხდა მაშინ სატელეფონო 

მსელის მშენებლობის დაწყება და „ივერია“ გულისტკიცილით წერდა 
1887 წლის 20 თებერცალს! „დიდი ხანია რაც ჩვენს ქალაქში აპირე- 

ბენ ტელეფონის გამართვას, მაგრამ ქალაქის სახლის პატრონები ნე- 

ბას არ იძლეციან, რომ მათ სახლის ბანებზე გაიმართოს ტელეფონი- 
სთვის საჭირო მოწყობილობანი. ახლა ქალაქის მცხოვრებლებს უნდა 

სთხოცოს საქალაქო საბჭომ, რომ სახლის პატრონებს დაავალოს, უარი 

არა სთქვან და წინააღმდეგობა არ გასწიონ ტელეფონების კეთების 

დროსაო“,.
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ილიასეულმა „ივერიამ“ ალბათ არ იცოდა, რომ ქალაქში სატე- 

ლეფონო ქსელის მოსაწყობად საჭირო იყო ნებართვა პეტერბურგიდან. 

„ეს საკითხი კი დროზე ვერ დააყენეს ქალაქის მესვეურებმა, რად- 
გან ტელეფონის მსურველთა რიცხვი ცოტა იყო მაშინ ქალაქში. 

ერთი წლის შემდეგ, 1888 წლის 5 ნოემბერს „ივერია“ კვლავ 

უბრუნდება თბილისში სატელეფონო ქსელის მოწყობის საკითხს და 

წერს! 

„ფოსტისა და ტელეგრაფის უწყებას განზრახცა აქვს ტფილისში 

გაჰმართოს ტელეფონი საყოველთაო სახმარებლად. ხაზინა თავისი ხა- 

რჯით გამართავს ტელეფონის ბადეს, სადგურს და საჭირო მოწყობი- 

ლობას იმათ მისადგომებში, ცინც თანახმა იქნება ტელეფონი იხმა- 

როს. თუ სადგომი სამი ვერსის მანძილზე იქნება სადგურიდან, სა- 

დგურის პატრონი იხდის 150 მანეთს) თუ სამ ვერსზე მეტია, თითო 

ვერსისა უნდა გადაიხადოს 50 მანეთი. ტელეფონის ხმარების სრუ- 

ლის წესისა და რიგის შემუშავება დამოკიდებულია იმაზე, თუ რამ- 

დენი აბონენტი ეყოლება სადგურს, რათა მალე გაიმართოს ტელეფო- 

ნის სადგური და საჭირო წესი და რიგი დროზე იქმნას შემუშავებუ- 

ლი, ფოსტისა და ტელეგრაფის უწყება სთხოვს მცხოვრებთ დროზე გა- 
ნაცხადონ თავიანთი სურვილი. განცხადებაზე ოთხ აბაზიანი გერბის 

მარკა უნდა მიაკრან. სახელმწიფო დაწესებულებაში - კი გერბის 

გადასახადს არ იხდიან“. 

· 1892 წლის 2 თებერცალს გაზეთი მკითხველებს აცნობებს, რომ 

„ბ-ნ ტფილისის პოლიცმეისტერს განზრახვა აქვს ტელეფონები გამა- 

რთოს თაცის კანცელარიასა და ქალაქის ათსაცე პოლიციის განყოფი- 

ლებათა შორის“. 
მაგრამ „ივერიას“ ყცელაზე ძალიან აინტერესებს თბილისში 

სატელეფონო ქსელის მოწყობის საკითხი. 

„ქალაქის გამგეობა აპირობს წარადგინოს საბმოში ცრცელი მო- 
ხსენება ტფილისში ტელეფონის გამართცის შესახებ. ფოსტა-ტელებ- 

რაფის მთავარგამგეობის უფროსმა უკვე ნება დართო ქალაქს ტელე–- 

ფონის გამართვისა. მაგრამ ის პირობა დაუდო, რომ როდესაც მთაც–- 

რობა მოინდომებს, თავისით ტელეფონის გამართვას, ქალაქმა უსა- 

სყიდლოდ უნდა დაუთმოს ყოველივე თავისი მოწყობილობაო. ეხლა. თა- 
ვისი მოხსენებით გამგეობა წინადადებას აძლევს საბჭოს, იშუამდ- 

გომლეთ რომ მთავრობამ ნებართვა მოგვცეს ტელეფონის გამართვისა 

საზოგადო საკონცესიო უფლებითაო. ამ კანონის ძალით კონცესიის 

ცადა 20 წელიწადია. ფასი 3 ცერსზედ არა უგრძესის ტეღეფონისა 

250 მანეთია, ხოლო შემდეგ თითო ვერსზედ ხუთი თუმანი ემატება. 

სახელმწიფო დაწესებულებანი ამის ნახეცარს ფასს იხდიან 10 X შზე-



მოსავლისა ხაზინას ეძლეცა. 7 წელიწადს შემდეგ ტელეფონის გამარ- 

თვისა, სახელმწიფოს შეუძლიან თავისად შეისყიდოს იგი“, - იუწყე- 

ბოდა „იცერია“ ამავე წლის 28 აპრილს. 

18272 წლის 24 მაისს თბილისელებს გაზეთმა სასიამოვნო ამბა–- 

ვი ამცნო! 

ოკავკასიის ფოსტა-ტელეგრაფის მმართველობამ იკისრა სახელმ- 

წიფო ხარჯით ტფილისში ტელეფონის გამართცა. ვისაც სურვილი აქვს 

აბონემენტი აიღოს ტელეფონისა, შეუძლიან მიპმართოს ფოსტა-ტელე- 

გრაფის უფროსს, ყოველ დღე, ? საათიდგან 3 საათამდე, კვირა-უქ- 

მშმეებს გარდა, შემდეგის თხოვნით! 

ტფილისის ფოსტა-ტელეგრაფის ოლქის უფროსს. 

მე, ამის ქვემორეხელის მომწერს ( წოდება, სახელი და გვარი), 

მსურს აბონენტი ავიღო ტელეფონისა და გთხოვთ ტელეფონი გამიმართოთ 

(ამა-და-ამშ ადგილას) იმ პირობით, რომელიც მთაცრობის მიერ იქნე- 

ბა დამტკიცებული. 

ხვედრი ფული (ცადა და ფულის რაოდენობა) წარმომიდგენია“. 

იივერია“ გულმოდგინეთ ადევნებს თვალს ქალაქში სატელეფონო 

ქსელის მოწყობის საკითხს და სისტემატურად აწვდის მკითხველს სა- 

ინტერესო ინფორმაციას. 

1892 წელი. 3 დეკემბერი. „შინაგან საქმეთა სამინისტრომ 

სრულად განიხილა და დაამტკიცა წესრიგი ტფილისის სამოქალაქო ტე–- 

ლეფონის გამართვისა. ტფილისის საფოსტო მმართველობამ ეს წესები 

უკვე დაჰბეჭდა და მსურველთ ურიგდებათ კიდეც“. 
1892 წელი. 8 დეკემბერი. იტფილისის ფოსტა-ტელეგრაფის ოღ- 

ქის უფროსი სტ.სოვეტ.ბოგუცკი უკვე ჩამოვიდა პეტერბურგიდგან. 
ბოგუცკის სრული ნებართვა მიუღია, რომ ტელეფონები გაჰმართონ ტფი- 

ლისში. ამ საქმეს 1893 წლის თებერვლიდან შეუდგებიან“. 

I893 წელი. 17 მარტი, „გუშინ, ვერაზე და ორთაჭალას შეუდ- 

გნენ ტელეფონის ბოძების დასმასა. ტელეფონის აპარატებს ტფილის- 

ში ნააღდგომევს მიიღებენ პეტერბურგიდან“. 

1893 წელი. 16 აპრილი, „ტფილისის ქალაქის მოურავს უცნობე- 

ბია ბ-ნ გუბერნატორისათვის, რომ ფოსტა-ტელეგრაფის უწყება ქალა- 

ქის გამგეობას არ ეკითხება, სად როგორ დასხას ბოძები ტელეფონე- 

ბისაო, ზოგგან ისეთს ვიწრო ქუჩებში სხავენ. ბოძებს, საცა ისე- 

დაც გაჭირვებულია სიარული ხალხისა და ეტლებისაო. ამას გარდა, 

სასურველია, რომ შესამჩნევ ქუჩებზე, ხის ბოძების მაგიერ, თუჯის 

ბოძები დასხანო“. 

1893 წელი. 28 მაისი. „საფოსტო და სატელეგრაფო უწყება ამ 

დღეებში შეუდგა ტილეფონ–აპარატების გამართვას აბონენტების სახ- 

ლებში“.



და აი, თბილისში პირველი ტელეფონები აწკრიალდა. ეს სასია– 

მოცნო ამბაცი ი„ივერიამ“ მკითხველებს ასე აცნობა! „ტფილისში ფო- 

სტა-ტელეგრაფის მმართველობის მიერ გამართულმა ტელეფონმა უკვე 

დაიწყო მოქმედება 22 ივნისიდან. ჯერ ოცი მაცთულია გაყვანილი 

სხვადასხვა ადგილას და ტელეფონს II7 ატონენტი ჰყავს“. 

ძნელია ითქვას, რატომ მოხდა, რომ გაზეთმა 18723 წლის II იც- 

ლისს ასეთი ინფორმაცია დაბეჭდა! „გუშინ, 10 ივლისს, დაიწყო ტფი- 

ლისში მუშაობა ტელეფონმა. ტელეფონი დღე და ღამე იმუშავებს გა- 

ნუწყვეტლიც. 
თბილისის სატელეფონო ქსელის პირცელი აბონენტები იყვნენ! 

პოლიციის პირველი, მეორე და მეშვიდე უბნები, ფოსტა-ტელეგრაფის 
უფროსი, ჯორჯაძის ღვინის საწყობი ( გოლოცინის პროსპექტი), ჯორ- 

ჯაძის ღვინის საწყობი ( ცაგზალზე), პოლიცმეისტერი, კაცკასიის მთა- 

ვარმართებელი, ეგიაზიაროვის რკინეულობის მაღაზია, აკოფოცის რკი- 

ნეულობის მაღაზია, მეტეხის ციხე, თამამშევის წისქვილი, საგუბერ- 

ნიო ციხე, ადილხანთვის და აკოფოცის ქარხნები, „ტიფლისკი ლისტო- 

კის“ რედაქცია, ქალაქის გუბერნატორი, საოლქო შტაბი, წყალსადე- 
ნის რეზერვუარი ვაგზალთან, აცჭალის წყალსადენი, წყალსადენის სა- 
ხელოსნო, ამიერკავკასიის რკინიგზის სამმართველო, ქალაქის დეზინ- 

ფექციის კამერა, ქალაქის წყალსადენის ტექნიკოსის სამოილოვიჩის 

ბინა და სხვა. 

თბილისში პირველი ტელეფონების ამუშავებასთან დაკავშირებით 

ბევრი საინტერესო ფაქტი მოხდა, რაც ხშირად დაკავშირებული იყო 

სატელეფონო კავშირის პრაქტიკულ გამოყენებასთან. 

თითქოს ჩვეულებრიცი ამბავი მოხდა. ოქრომჭედლის ქუჩაზე ერთ- 

მა იშერელმა ბიჭმა ოქრომჭედელს ბრილიანტები მიუტანა. 

- აბა, ბიძია, გასინჯე, თუ მოგეწონა, ფული მომეცი. 

ოქრომჭედელმა ეჭვით შეხედა იმერელს. 

- სად გიშოვია ბრილიანტები? 

- როგორ თუ სად, საკუთარია) ფული მჭირდება. თუ მოგწონს 
აიღე, თუ არა და რას მეკითხები. 

ოქრომჭედელი წამოდგა, ხელი მკლავზე მოჰკიდა ბიჭს და უთხრა! 
- რატომ გეკითხები? აბა, წავიდეთ პოლიციაში, იქ უფრო კარ- 

გად იტყვი სიმართლეს. 
- როგორ გეკადრება, რას ბრძანებ, ბატონო! 

ოქრომჭედელი არ მოეშვა და იმერელი პოლიციაში მიიყვანა. 

- აი, ინებეთ ბრილიანტების პატრონი, ეტყობა, სადღაც აუწა-. 

პნია. ახლა თქვენ მოუარეთ ამ საქმეს. 

- რა კაცი ხარ? ვინ მოგცა ბრილიანტები? – ბოქაულის თანაშე- 

მწემ რისხვით შეხედა იმერელს,



– 52- 

=- რა კაცი ცარ და სასტუმრო „ლონდონში“ ვმუშაობ. 

ბოქაულის თანაშემწემ მოულოდნელად გაიღიმა. მას ბრწყინვალე 

აზრმა გაუელვა თავში - „ო, იმერელო, შენ რა იცი, რომ გუშინ აქ 

ასეთი აპარატი დაგვიდგეს, აქედან გაუსცლელად გაციგებ შენს სი- 
მართლეს“. 

გვარი და სახელი ჰკითხა, თითი დაუქნია ბიჭს და მეორე ოთა- 

სში გავიდა, სადაც ტელეფონის აპარატი იდგა. 

- სასტუმრო „ლონდონი“ შემაერთეთ, უმალვე! –- მოესმა იმერელს 

მეორე ოთახიდან. 

–- სასტუმროა? კარგი და პატიოსანი, მე თქცენი რაიონის ბოქა- 

ულის თანაშემწე გელაპარაკებით. 

და მან სთხოვა სასწრაფოდ ეცნობებინათ მუშაობდა თუ არა მათ- 

თან იმერელი ბიჭი. 

- არა, არ მუშაობს? ყცელაფერი გასაგებია, - მან რიხიანად 

ჩამოჰკიდა აპარატზე ყურმილი და უკან დაბრუნდა იმ ოთახში, სადაც 

იმერელი... აღარ იყო. ბიჭს ბრილიანტები მაგიდაზე დაეყარა და გა- 

პარულიყო. 
– ყცელაფერი ამ ტელეფონის ბრალიათ, – ბურტყუნებდა ბოქაულის 

თანაშემწე და არ იცოდა ბრილიანტები სად წაელო. 
ამ შემთხვევაზე მოკლედ იუწყებოდა „ივერია“ I893 წლის M148- 

ში. ; 

გაკვირვებით შეხცდნენ თბილისის ერთ-ერთი აბანოს თანამშრო- 

მლები მექანიკოს ივანოვს, რომელიც თაცის ხელოსნებთან ერთად აბა- 

ნოში ტელეფონის დასადგმელად მოციდა. 

თცინ დარეკაცს ჩვენ უბრალო ხალხთან აბანოში? –- შეეკითხა 

ერთი მექისე ივანოცს. 

–- როგორ თუ ცინ? თბილისში ათასი სტუმარი ჩამოდის საზღვარ- 

გარეთიდან. აქ მოჰყაცთ პატივსაცემად, ხომ უნდა იცოდნენ, როგორ 
არის საქმე აბანოში, ანდა აქედან ეტლს მოიხმობენ, როცა საჭირო 

იქნება. თუ რაიშე შემთხცევა მოხდა, პოლიციაში დარეკავენ. 

როცა მექანიკოსმა ტელეფონის აპარატი მოაწყო, სადგურში და- 

რეკა, გასინჯა ხმა როგორ გადიოდა. : 

- აბა ჰასან, - შერე უთხრა მექისეს, - მოლი შენ ძმაკაცს 

დაგალაპარაკო გოგირდის აბანოში, იქაც გავმარიე ტელეფონი. 

მექისემ სიცილი დაიწყო. 
- რა გაცინებს სულელივით? 
– “რა მაცინებს? ის მაცინებს. 

- ცაჰ, მაინც. განა სასაცილო რამე გითხარი? - გაცხარდა მე- 
ქანიკოსი.



ჰასანამ კი უფრო მოუმატა ხითხითს. 

იცანოვმა მხრები აიჩეჩა. ყველას უკვირდა. 

- მექანიკ, - ბოლოს როგორც იქნა გულწრფელად სთქვა მშექისემ, 
- ცერ მომატყუებ, კარგად ვიცი, ტელეფონი თათრულად არ ლაპარაკობს. 
აი ამაზე მეცინებოდა. ცერ მომატყუებ. 

როგორც „ივერია“ (M I53) იუწყებოდა! „თბილისში ტელეფონის 

გაყვანა ხაზინას I7 ათასი მანეთი უჯდება. იმედი აქვთ, რ=მ ეს 

ფული ორის წლის განმაცლობაში აიღონ აბონენტებისაგან“. 

სწორედ გაზეთის ცნობის თანახმად I893 წლის 17 სექტემბერს 

თბილისში დამთავრდა ტელეფონების დადგმა და ქსელში 120 ტელეფონი 

იყო ჩართული. ამას იუწყებოდა „იცერია“ I8 სექტემბერს. 

საინტერესოა ამასთან დაკავშირებით 23 სექტემბერს გამოქვე- 

ყნებული ინფორმაცია! „გუშინ მთავრობისაგან დანიშნული საგანგებო 

კომისია შეუდგა ტფილისის ტელეფონების მიღებას ტელეფონების გამ- 

მართველი მეხანიკ ივანოვისაგან“. 

ამგვარად, ილიასეულმა „იცერიამ“ განსაკუთრებული ყურადღება 

დაუთმო I893 წელს თბილისში პირველი სატელეფონო ქსელის მოწყობას 

და ეს იმდენად მნიშვნელოვან მოვლენად მიაჩნდა, რომ სისტემატუ- 

რად აუწყებდა მკითხველებს სატელეფონო ქსელის მშენებლობის მდგო- 

მარეობას და ქალაქში ტელეფონების დადგმას. 

თბილისში პირველი ტელეფონების მუშათბამ მოსახლეობაში დიდი 

დაინტერესება და გაკვირცებაც გამოიწვია. 

ივერია“ ერთ-ერთ ფელეტონში ასე აღწერდა ტელეფონების მუშა- 

ბით გაკვირვებასა 

ოთჭონი თომასა რომ იყო, ხომ იცნობდით? იმის შცილს სტრახის 

კანტორა აქვს სოლოლაკის ხევთან. იმ დღეს შემიყვანა, კედველზედ 

პატარა მიკრული ყურიანი ყუთი მაჩვენა და მითხრა: 

- თუ, მიკიჩ, იცი ეს რა არისო? 

- თუ რა ციცი, ქაღალდების დოლაბი იქნება-მეთქი. 
გაეცინა. 

- არა, ეს შორს ადგილებში სალაპარაკოაო. 

ჰო, ტელეგრამი-მეთქი? 

არაო, ტელეფონი ქვიანო. 

რა საქმეს აკეთებს-მეთქი? 

- თუო, აქედგან, ცთქვათ, ხარფუხში გასძახებ, იქ შენი ნაც- 

ნობი ყურს უგდებს და მერე ისიც გამოგძახებსთო. 

- აქედგან და ხარფუხში? მერე ჩემი ხმა რას მიაქვს? 

- აი, ამ ყუთსაო. ა 

- ვაა!.. 

- აი გაჩვენებო...
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არღნის ჩარხსავით რაღაცა გადაატრიალა და ზანზალაკმა წკარუჯ 

ნი მიიღო. მერე რაღაცა უთხრა ამ ყუთს, ყურზედ ღოროტოტი მიიდო და 

მითხრა! 

- ეხლა ჩვენა და მირზოევის აბანო ერთმანეთზედა ცართ გადაბ- 

მულიო. 

შევხედე. ერიჰაა, ამას დიდრონები ჰყოლია-მეთქი, ვიფიქრე. 

აბანო სურბ-სარქსის აღმართშია, ჩვენ სოლოლაკის ხევთანა ვართ, 

რა ჯაჰპრუმდოზანა გადაგვაბამდა მეთქი?!... თვალებში შემატყო,რა- 

საც ვფიქრობდი, და ისეთ ნაირად გაიკრიჭა, თითქოს ამბობს, ტუტუ- 

ცი, მეკი არა, შენა ხარო. 

- აბა მოდიო, მითხრა! აბანოს პატრონი ვახაკა გელაპარაკება 

და პასუხი მიეციო. 

–- სად არის ვახაკა-მეთქი? 

- იქ არის, თავის აბანოშიო. 

პირი ყუთის ყურთან მიმატანინა, ყურთან ღოროტოტო დამაჭერი- 

ნა. 

- ყუთს ჩაჰყვირეო. 

- რა ჩავყცვირო? 

- თუ ვითომ ეგ ყუთი ვახაკაა და ელაპარაკე რაღაო. 

- ეახაკ, დუნ ის? 

- იისიმ, ის, ინჩა? 

მოდი და გული ნუ გაგისკდება. ვა, ყურში ვახაკას ხმა მეს- 

მის, ჩემს გვერდზედ თომასას შვილის მეტი არავინ არის და ისიც 

ჩუმადა დგას, მოდით და შიშით გულ-მუცელი ნუ გადაგიბრუნდება! 

ისეთი შევხტი, რომ ხელიდგან თოკით ყუთზე მობმული ღორთტოტო და- 

ვაგდე. ის იცინის, თუ, - ნუ გეშინიან, არ გიკბენს, ცახაკა იქ 

გელის, ელაპარაკეო. 
ვყვირი! 

- ვახაკჯან, შვილო, ეშმაკი მელაპარაკება, თუ შენ ცახაკა 
ხარ და ან სხვა ვახაკა გაჩენილა?!... 

- მე ვარ, მიკიჩა, ხმაზედ გიცან. კაცო, რატომ ჩვენსა აღარ 

შემოიარე, დედაჩემი მალ-მალე გკითხულობს, იმ დღეს ჩვენსა ნათ- 

ლობაში რომ ბურნუთის კოლოფი დაგრჩენოდა და გამოვგზავნე, მოგი- 

ციდაო? 

ვა, მოდი და ნუ დაიჯერებ?! ტვინის ძაფები გამიხურდა, ჭკუა 

ამერია, კინალამ გავცოფდი. ეს რა არის? ეს რა ამბავია? ჯადო- 

თილისმა მუშაობს აქ, თუ მართლაც ცხონებულ ჩემი დიდედა ასტღიკას 

ლაპარაკისა არ იყოს, ხალხი ეშმაკებით აივსო-მეთქი!?... დარეტი- 

ანებულსავით გამოვარდი, „მშვიდობით“-აც აღარ მითქცამს, ორი დღე
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აღტაცებულსავით ვიყავი, ძილი არ მომსვლია, მოდი, ახლა, ძმავ, 

და დაიფიცე, რომ ამ ახალ წლის სწორზედ ხალხი ცხვირით არ მოს- 

წევს ბურნუთსა-თქო!...“ 

საზაფხულო თეატრში, სადაც საღამოს „აიდა“ უნდა წარმოედგი- 

ნათ, ერთი ფაციფუცი შეექმნათ ტელეფონის მოხელეებს. ხაზები გაჰ- 

ყაცდათ და რაღაც მოწყობილობებს აყენებდნენ სცენაზე. რეპეტიცი- 

აზე მყოფი მსახიობები დაინტერესდნენ. 

- მაინც რა მავთულებს ხლართავთ ამ სცენაზე, სპექტაკლის 

დროს ფეხი არ წამოცკრათ და სასაცილო არ გავხდეთ. 

- სასაცილო? სასაცილო კი არა, სანაქებო მსახიობები იქნე–- 

ბით, როცა მთავარმართებელი... 

– როგორ დღეს „აიდას“ დაესწრება? 

- დიახ, უსათუოდ დაესწრება. 

მსახიობებმა ერთმანეთს გადახედეს და მერე თეატრის დირექ- 

ტორს მოახსენეს, რომ ოპერას სალამოს კავკასიის მთავარმართებელი 

დაესწრებოდა. მეკავშირეები ეშმაკურად იღიმებოდნენ. 

საღამოს მთავარმართებელს ადიუტანტმა მოახსენა: 

- თქვენო უმაღლესო კეთილშობილებაც, მაქვს პატივი გაცნობოთ, 

რომ შეგიძლიათ თქვენს კაბინეტში მოუსმინოთ ოპერას „აიდა“. 
მთავარმართებელმა გაოცებით შეხედა ადიუტანტს. 

- როგთრ თუ მოუსმინო? 

- დიახ, მე თქვენ ტელეფონის ყურმილს მოგაწცდით და თქვენ 
გაიგებთ მსახიობების სიმღერას. 

- შეუძლებელია. 
- თქვენს კაბინეტში ტელეფონის ქსელის უფროსი გიცდით. ყცე- 

ლაფერი მზად არის. 

- შეუძლებელია! როგორ მსახიობები ხომ თეატრში იმღერებენ 

ოპერას? 

– დიახ. 

- მერე... ტელეფონში როგორ მოხვდება მათი ხმა? 

ადიუტანტი ტელეფონის ყურმილს მისწვდა. 
– ახლახანს დაიწყო ოპერა „აიდა“, თქვენო ბრწყინვალებაც, 

ტელეფონში მშვენიცრად ისმის მათი გალობა. 

- აბა, მომაწოდეთ, - ჩამოართვა ყურმილი მთავარმართებულმა 

და ყურზე მიიდო. თვალები გაკვირცებისაგან გაუფართოვდა. ტელეფო- 

ნში მართლაც კარგად ისმოდა მსახიობების სიმღერა. სავარძელში 

ჩაჯდა. ხან ერთ, ხან მეორე ყურზე იდებდა ტელეფონის მილაკს სი- 

ამოცნებით. 

– თი, საოცრებავ! - წამდაუწუმ იმეორებდა.
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ბოლოს ცერ მოითმინა და იკითხა. 

– გამაგებინეთ როგორ მოახერხეთ? 

- ოპერის თეატრში მიკროფონები მოაწყეს ტელეფონის მოხელე- 

ებმა – ეს ისეთი მოწყობილობაა ხმას რომ აღითქცამს. მერე სადე- 

ნები ტელეფონის სტანციაში მიიყვანეს, იქიდგან კი თქვენ კაბი- 

ნეტამდე უკვე ხაზია გაბმული. და აი, ახლა, ჩვენო კეთილშობილე- 

ბავ, თბილისში პირველად მოხდა ოპერის ტრანსლაცია თქვენს კაბი- 

ნეტში. 

- შესანიშნავია! შესანიშნავია! - აღფრთოვანებით ამბობდა 

კავკასიის მთავარმართებელი. 

ბოლოს ყურმილი მაგიდაზე გადადო და დაფიქრდა. 
–- იქნება ახლა ისეც მოაწყონ ტელეფონის მოხელეებმა, რომ 

აქედან დავინახოთ ოპერა? ჰა? 

1893 წლის 4 ნოემბერს თბილისში განხორციელებულ ამ სატე- 

ლეფონო ტრანსლაციაზე გაზეთი „იცერია“ წერდა თავის M 238-ში. 

„ივერიის“ ეს ინფორმაცია ყურადღებას "იქცევს იმით, რომ, 

როგორც ჩანს, I893 წელს თბილისში პირველად განხორციელდა სა- 

დენებით ოპერის ტრანსლაცია. მსოფლიოში პირველად ასეთი ტრანს- 

ღაცია ჩატარდა პარიზში IL188I1 წელს და იგი ორგანიზებული იყო გა- 

მოჩენილი უნგრელი მეცნიერის და გამომგონებლის ტ.პუშკაშის მიერ. 

პარიზის ოპერიდან ელექტროტექნიკურ გამოფენაზე ტრანსლაციის მო- 

წმე გახდა ქართველი ჟურნალისტი ი.წეროძე, რომელმაც აღნიშნულის 

შესახებ ცრცელი წერილი გამოაქვეყნა გაზეთ „დროებაში“ 1882 წელს. 

1882 წელს სატელეფონო ტრანსლაცია პეტერბურგში მოეწყო. ტრანს- 

ლირებული იყო ოპერა „რუსალღკა“. 

არანაკლებ ისტორიული მნიშვნელოვანი ფაქტი დაბეჭდა გაზეთ- 

მა „ივერიამ“ 1893 წლის 2 მაისს. გაზეთი იტყობინებოდა, რომ 

იტფილისსა და ხაშურს შუა ამიერკავკასიის რკინის გზის მმართვე- 

ლობამ გამართა ტელეფონი. ეს ტელეფონი მუშაობდა სახელმწიფო ტე- 
ლეგრაფის საშუალებით“. 

ეს ინფორმაცია პირველად გვამცნობს იმაზე, რომ თბილისსა 

და ხაშურს შორის გაყვანილ სატელეგრაფო ხაზით განხორციელდა სა- 

ტელეფონო კავშირი, ე.ი. თბილისიდან ხაშურამდე ერთ ხაზში ერთ- 
დროულად გადაეცემოდა დეპეშები და ტელეფონით ლაპარაკი. ეს იმ- 
დროისათვის მნიშვნელოვანი ტექნიკური მიღწევა იყო არა მარტო სა- 
ქართველოში და რუსეთში, არამედ მთელ მსოფლიოში, 

თანამედროვე კავშირგაბმულობის ტექნიკა დღეს საშუალებას 
იძლევა ერთი საჰაერო ხაზით, ანდა კაბელის წყცილით მრავალი 

სატელეფონო და სატელეგრაფო კავშირი დამყარდეს ერთდროულად.
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დიახ, გამამკვრივებელი აპარატურის გამოყენებით მაგისტრალურ 

მიმართულებებზე ასობით და ათასობით ლაპარაკი „მოგზაურობს“ და 

დეპეშებიც გადაიცემა. სწორედ, ასეა განხორციელებული საიმედო 

და მაღალხარისხოვანი კავშირი, თუნდაც, თბილისსა და მოსკოცს 

შორის. კავშირგაბმულობის ხაზების გამკვრივება რომ არ ყოფილიყო, 

განა შეიძლებოდა ქალაქებს შორის დღეს ერთდროულად მრავალი სა- 

ტელეფონო და სატელეგრაფო კავშირების დამყარება? მაგალითად, ხომ 

წარმოუდგენელი იქნებოდა თბილისიდან მოსკოვამდე ბოძებზე ჩამოე- 

კიდა იმდენი ხაზი, რამდენ ადამიანსაც ერთდროულად სჭირდება ზო- 
გჯერ ტელეფონით დაკავშირება! 

მაგრამ იყო დრო, როცა მსოულიოს მრაცალი ინჟინერი და გამო- 

მგონებელი დიდ მუშაობას ატარებდა, რომ ერთ ხაზში ერთდროულად 

თუნდაც ერთი სატელეფონო ლაპარაკი და სატელეგრაფო კავშირი განე- 
ხორციელებინა. 

და აი, როგორც „ივერია“ იტყობინებოდა, 1893 წელს ძალზე 

მნიშვნელოვანი ტექნიკური ლონისძიება განხორციელდა თბილისი-ხა- 

შურის ტელეგრაფის ხაზზე. 

სწორედ, „იცერიის“ საშუალებით დღეს ჩვენთვის ცნობილი გა- 

ხდა ისიც, რომ ერთ ხაზში დეპეშების და ტელეფონით ლაპარაკების 

ერთდროული გადაცემა ჩატარდა აგრეთვე ხაშური-ბორჯომის ტელეგრა- 
ფის ხაზზე. აი, როგორც წერდა ამაზე გაზეთი I894 წლის 3 აგვის- 

ტოსს : 

„ამ დღეებში ხაშურსა და ბორჯომს შუა რკინის გზის ტელეგრა- 

ფი გაჰმართეს. ამ ტელეგრაფის მაცთულზედ შეაერთეს ინჟინერ ბა- 

ლიუკევიჩის სისტემის ტელეფონები ბორჯომში და ხაშურში და ეხლა 

რკინის გზის შტოს გაყვანის შესახებ ლაპარაკობენ ხაშურიდგან 

ბორჯომში ტელეფონით. თუ სამიროება მოითხოვს, შესაძლებელია, რომ 

ბორჯომის ტელეფონი შეაერთონ ტფილისთან და ტფილისიდგან გამოე- 

ხმაურონ პირდაპირ ბორჯომში“. 

მაშ ასე, პირველმა ტელეფონმა ბორჯომში 1894 წელს დაიწყო 

მუშაობა და შესაძლებელი გახდა სატელეფონო კავშირის დამყარება 
ხაშურთან და თბილისთან. ასეთი საქალაქთაშორისო სატელეფონო კა- 

ვშირის შესაძლებლობა შეიქმნა ერთ ხაზზე ერთდროულად ტელეგრა- 

ფის და ტელეფონის მუშაობის მოწყობილობის დადგმის შემდეგ. ისე 

რომ, საქართველოში ახალი სისტემის მოწყობილობების გამოყენებით 

ტელეგრაფისა და ტელეფონის ერთდროული მუშაობის ექსპერიმენტები 

განხორციელდა თბილისსა და გორს, თბილისსა, ბორჯომს და ხაშურს 

შორის. ეს იყო მსოფლიო მნიშვნელობის ექსპერიმენტი! 

როგორც ჩანს, გაზეთმა „ივერიამ“ ყურადღება მიაქცია ქალა-
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ქებს შორის სატელეფონო კავშირების დამყარებასაც. I895 წლის I3 

ივნისს გაზეთი იტყობინებოდა! „ამ დღეებში ქალაქები - ლონდონი, 

ედინ-ბურგი, გლაზგოუ, ბელფასტი და დუბლინი ტელეფონით შეაერთეს. 
ლონდონის ლორდ-მერმა და ფოსტის უფროსმა დირექტორმა ხსენებულ 

ქალაქთა მერებს ტელეფონით მიულოცეს. პასუხი ძალიან ნათლად და 

გარკვევით გადმოსცა ტელეფონმა“. 

თბილისის სატელეფონო ქსელის ამუშავების მომდევნო წლებში 

ტელეფონები სულ უფრო მეტ ყურადღებას იქცევდა და „ივერია“ კვლავ 
დიდის ყურადღებით თვალყურს ადევნებდა ამ მნიშვნელოვან მოვლე- 

ნას ქალაქის ყოველდღიურ ცხოვრებაში. 

საკმარისი იყო რაიმე პატარა შეფერხება ტელეფონების მუშა- 

ობაში, რომ გაზეთი შესაფერ ინფორმაციებს აქვეყნებდა. აი,კერთი 

მათგანი! „გუშინ ღამიდან ისეთი ქარი მძვინვარებდა ქალაქში,რომ 

ტელეფონის მავთული სულ მიგლეჯ-მოგლიჯა, ასე რომ ჩვენი ტელეფო- 
ნი ვერ მუშაობდა“, - წერდა „ივერია“ I895 წლის თებერვალში. 

1895 წელი. „ივერია“, M 128. „ამ დღეებში გაიხსნა ტელეფო- 

ნი თბილისსა და კოჯორს შუა“. 

I895 წელი. „ივერია“, M 182. „სიძვირისა გამო ტფილისსა და 

კოჯორს შუა ტელეფონი ცერ გაცრცელდა. წელს მხოლოდ ერთს შეაგარა- 
კეს ჰქონდა ტელეფონი, ამიტომ ფოსტის მთავრობას განუზრახავს ით- 

ხოვოს, რათა ტფილისსა და კოჯორს შუა ტელეფონის ფასი დაკლებულ 

იქნას“. 

1895 წელი. „ივერია“, M 279. „ჩვენ გავიგეთ, რომ ახლო მო- 

მაცალში ტფილისში გაიხსნება ორი ტელეფონით სალაპარაკო სადგური! 

ერთი ტელეგრაფის კანტორაში და მეორეც მიხეილის ქუჩაზე, ფო- 

სტის განყოფილების სადგომში, ვინც მოისურვებს, შეუძლია ამ სად- 

გურებიდან დაელაპარაკოს ყველა აბონენტს: ფასი დროზე იქნება და- 

მოკიდებული“. - 

თბილისში ისე გახშირდა აბონენტებთან მეზობლების, ნაცნობ- 

მეგობრების სიარული, რომ მალე ბევრმა აბონენტმა ჯერ გაუბედა- 

ცად, მერე კი უკვე დაუფარაცად საყვედური გამოსთქვა სატელეფონო 

ქსელის უფროსთან! „დააყენეთ ბინებში უფრო მეტი ტელეფონი, შეგ- 

ვაწუხეს ახლობლებმა და შორეულმა ნაცნობებმა“. მაგრამ სატელე- 

ფონო კომუტატორში მხოლოდ „განსაზღვრული ტელეფონების ჩართვა შე- 
იძლებოდა და უფროსი უიმედოდ თაცს იქნეცდა, გამოსავალი არ არი- 

სო. 

ასე გრძელდებოდა 2 წლის მანძილზე და ბოლოს თბილისის ტელე- 

ფონების მესვეურებს ბრწყინვალე აზრი მოუვიდათ თავში: მოეწყოთ 

”პეციალური სალაპარაკო პუნქტი, საიდანაც შესძლებდნენ მოქალაქე-
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ები თბილისელთა ბინებში ტელეფონით დაერეკათ. 

აი, ეს სიახლე „ივერიის“ რედაქციამ შეიტყო. 

„ტფილისის ფოსტა-ტელეგრაფის კანტორასთან 20 იანვრიდან ტე- 

ლეფონის სადგური იქნა გახსნილი. მსურველს შეუძლიან ქალაქის ყვე- 

ხლა აბონენტთან ლაპარაკი, რაშიაც გადაიხდის სამ შაურს 3 წუთის 

(განმავლობაში. აქ ანგარიშში არ შედის თვით აბონენტის გამოწვე–- 

კვა“, – იტყობინებოდა „ივერია“ I896 წლის გაზეთის M 17-ში. 

მაგრამ, როგორც გამოირკვა, საერთო ტელეფონით სარგებლობა 

"ბევრს არ აწყობდა და ამიტომ მოქალაქეები ისევ აბონენტებთან ბი- 

'ნებში სიარულს ამჯობინებდნენ .მაშინ სატელეფონო ქსელის უფროსმა 

გაზეთ „კავკაზის“ 1897 წლის M 63-ში სპეციალური განცხადება გა- 

მოაქვეყნა. აი რას აუწყებდა ის თბილისის მოქალაქეებს! 

„სატელეფონო ქსელის ბევრი აბონენტი ჩივის, რომ მათ ხშირად 

აწუხებენ ნაცნობები თხოვნით, ნება მისცენ ტელეფონით ისაუბრონ. 

ამგვარად, მთხოვნელებმა არ იციან, რომ მათ შზეუძლიათ ტელეფონით 

ისარგებლონ ტელეფონის სადგურის მოსალაპარაკებელი პუნქტიდან.მე 

საჭიროდ მიმაჩნია, შევატყობინო ყცელა პიროვნებას, რომლებსაც 

ბინაში ტელეფონი არა აქვთ, რომ მოხერხებულობისათვის მოწყობილია 

ორი მოსალაპარაკებელი სადგური! ერთი ჩემდამი დაქვემდებარებულ 

კანტორის ექსპედიციაში, საიდანაც დეპეშები იგზავნება, ხოლო მე- 

ორე საფოსტო განყოფილებაში მიხაილოვის ქუჩაზე, ყოველი 3 წუთი 
ტელეფონით ღაპარაკი ღირს L5 კაპიკი“. 

გაზეთმა „ივერიამ“ ყურადღება მიაქცია ბუდაპეშტში სატელე- 

ფონო ქსელის დახმარებით აბონენტებისთვის ახალი ცნობების მიწო- 

დებას. დიახ, როცა ამ ქალაქში სატელეფონო ხაზებით მაუწყებლობა 

შეიქმნა. ' 

აღნიშნულის შესახებ 1897 წელს „ივერია“ (M 4) თავის მკი- 

თხველებს ასე აცნობებდა! „ერთი უცნაური ამბავი ესეც არის. ბუ- 

დაპეშტში (უნგრეთის დედა-ქალაქია) ეს ორი წელიწადია, რაც ერთი 

სახის გაზეთი დაარსდა. ამ გაზეთს „ტელეფონი-გაზეთი“ ჰქვიან.ამ 
გაზეთზე ხელის მომწერი თავისს ტელეფონს გაზეთის ტელეფონს შეუ–- 

ერთებს, დილის 8 საათიდამ ამ გზით შეუძლიან, თუნდაც ქვეშაგე- 

ბიდანაც არ ადგეს, მიილოს ყოველივე ახალი ამბაცი გაზეთისა. 

ყველაზე უწინ რედაქცია აუწყებს თურმე წინადღეს ვინ მოსულა პე- 
შტში, მერე იმ დღის კალენდარს, ატყობინებენ იმ დღეს, რა დროს 

შეიძლება მთხოვნელნი მიღებულ იქმნან სხვა-დასხვა სამმართველო- 

ში და რა დროს შესაძლოა ქალაქის გამოჩენილი ადგილები ინახულოს. 

ათის საათის ნახეცრიდამ ატყობინებენ რა დეპეშებია მოსული ცუე–- 

წიდამ, რა ამბებია დაწერილი ცენის უმთავრესს გაზეთებში, მერე
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თვითონ პუშტის გაზეთების ამბებს აუწყებენ. ყოველ ამის შემდეგ 

ატყობინებენ დილის ბირჟის ამბებსა, სასამართლოში რა საქმეები 

ირჩევა, ან უნდა გაირჩეს, პარლამენტში ვინ რა სიტყცა წარმოს- 

თქვა, სად რა ბალი ყოფილა, თეატრი და სხვა ამისთანა შესაქცე- 

ცარი. სადილს შემდეგ მოკლედ აცნობებენ ყოველს ფერს, რაც დღის 
განმავლობაში მოხდა. საღამოზე ხელის-მომწერს, გადაწოლილს თა- 

ვისს ტახტზე, შეუძლიან მოისმინოს თუ სადმე კონცერტია. ეგრეთ 

წოდებული, სიტყცა-კაზმული ლიტერატურა ამ გაზეთისა ყველაზე მე- 
ტად მოსწონთ თურმე. რაც იქაური ორიგინალური მოთხრობებია,თცი- 

თონ აცტორები უკითხავენ ტელეფონით ხელის მომწერთ. ამისათვის 

სადგური ავტორებისა და ხელის-მომწერისა საერთო ტელეფონებით 

არიან გადაბმულნი. ამბობენ, ეს ახალი ამბავი გაზეთის საქმისა 

ძალიან სასიამოცნოდ გაუხდიათ პეშტელებსაო და ძალიან მოსწონთო. 

მუშტარი გაზეთს თურმე ბევრი გამოუჩნდა. ბევრი მდიდარი კაცი უფ- 

რო ამ გაზეთს ეხარბება, ვიდრე სხვა ჩვეულებრიც გაზეთსაო“. 

გაზეთი „ივერია“ განაგრძობდა სატელეფონო კავშირების მოწ- 

ყობის შესახებ ინფორმაციების გამოქვეყნებას. 

1897 წელი. „ივერია“, M 56. „კავკასს“ გაუგია, რომ ტფი- 

ლისის ფოსტა-ტელეგრაფის კანტორის უფროსს, კოჯორის მოაგარაკეთა 

თხოვნით, ფოსტა-ტელეგრაფის ოლქის უფროსისათვის უთხოვნია, – 

იშუამდგომლეთო, რომ კოჯორში ტელეფონი იქმნას გაკეთებულიო“. 

I897 წელი. „ივერია“, M 97. „ამ დღეებში აქაურ ფოსტა-ტე- 

ლეგრაფის უფროსისაგან დაურიგდა განცხადებანი იმათ, რომელთაც 

თავისს სახლში ტელეფონის გამორთვის სურვილი განაცხადეს. როგორც 

განცხადებებიდგანა სჩანს, ტელეფონის ბადე ამ თვის გასველისათ- 

ვის მზად იქნება. მსურველთ თხოვნასთან ერთად წინდაწინ უნდა წა- 

რადგინონ ნახევრის წლის გადასახადი - 37 მან. და 50 კაპ.თხო- 

ვნაში აღნიშნული უნდა იყოს ნამდვილი ადრესი, სადაც უნდა იყოს 

გაყვანილი ტელეფონის მავთული“. 

1898 წელი. „ივერია“, M 252. „ამას წინად ამიერ-კაცკასი- 

ის რკინიგზის გამგეობამ პროექტი შეიტანა უმაღლეს მთაცრობასთან 

იმის შესახებ, რომ ხსენებულ გზის ყველა სადგურებზედ სატელეფო- 

ნო მანქანები იქმნას გამართული. რკინის გზათა სამმართველომ 

უარჰყო ეს პროექტი, რადგანაც ეს ცვლილება ჯერ-ჯერობით ადრეუ- 

ლად იცნო“. 
1901 წელი. „ივერია“, M 42. „მკურნალების აზრით, იქ სადაც 

ტელეფონს ბევრნი ხმარობენ, ადვილად შესაძლებელია რაიმე სენის 

გავრცელება ტელეფონის შემწეობით. საკმაოა ტელეფონის მიღს ავადმ- 
ყოფმა ყური მიადოს, რომ ზედ შხამი დარჩეს, რომელიც ადვილად გა-
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დაედება სხვას. ბევრგან საჯარო ტელეფონებია, ყველას შეუძლიან 

შესვლა და დალაპარაკება, ამიტომ იქ უფრო ადვილია სენის გადადე–- 
ბა. ამ გარემოებამ ბევრი მკურნალი და გულშემატკივარი დააფიქრა“ 

I901I წელი, „ივერია“, M I06. „ტფილისის სატელეფონო სადგუ- 

რში 36 მოხელეთაგან მიღებულ იქმნა სულ L4 მეტელეფონე ქალი,და- 

ნარჩენნი ჩარიცხულია კანდიდატებად. თითო მეტელეფონე ქალს ჯა–- 

მაგირად დაენიშნა 396 მან. წელიწადში“. 

ტელეფონების მუშაობის რომელ საკითხზე არ ამახცილებდა 

თივერია“ ყურადღებას! 

არ შეიძლება არ აღინიშნოს, რომ ილიასეულმა „ივერიამ“ თბი- 

ლისში ტელეფონების მუშაობის საკითხთან ერთად თავის ფურცლებზე 

არაერთხელ გამოაქვეყნა მოკლე ცნობები ზღვებსა და ოკეანეებში 

ტელეფონის ხაზების გაყვანის შესახებ. 
ტრანსატლანტიკური კაბელი ევროპასა და ამერიკას შორის 1956 

წლის 25 სექტემბერს გადაეცა საექსპლუატაციოდ. ამ პირველ ტრანს- 

ატლანტიკურ სატელეფონო მაგისტრალს ინგლისსა და ამერიკის შეერ- 

თქბულ შტატებს შორის უწოდეს „ტატ-I1+“. მისი სიგრძე დაახლოებით 

4.300 კილომეტრია. ყველაზე უფრო ღრმად კაბელი 4.200 მეტრის სი- 

ღრმეზეა ატლანტიკის ოკეანეში. 

: ტრანსატლანტიკური მაგისტრალის შექმნით დამტკიცდა, რომ შე- 

საძლებელი იყო შორეული მხარეების ერთმანეთთან დაკავშირება სა- 

იმედო სატელეფონო კაცშირით. „ტატ-1“%ის გამოყენებით შეიქმნა 29 

სატელეფონო არხი ლონდონსა და ნიუ-იორკს და 6 - ლონდონსა და მო- 

ნრეალს შორის, ერთი არხი სამომსახურო კავშირს დაეთმო. ისე,რომ 

ოკეანეში ჩადებული კაბელით ერთდროულად 36 სატელეფონო კავშირი 

დამყარდა. ამის შემდეგ კიდევ რამდენიმე სატელეფონო კაბელი „ეს- 

ტუმრა“ ატლანტიკის ოკეანეს I959, I961, I963, I965 წლებში. 

საინტერესოა საბჭოთა კავშირსა და იაპონიას შორის ჩადებუ- 

ლი წყალქვეშა კაბელი. შეთანხმებას იაპონიასა და ეცროპის ქვე- 

ყნებს შორის ( საბმოთა კავშირის ტერიტორიაზე ტრანზიტის გავლით) 

სატელეფონო და სატელეგრაფო კავშირის დამყარების შესახებ ხელი 

მოაწერეს სსრ კავშირის კავშირგაბმულობის სამინისტრომ და და- 

ნიის ფირმა „ბსატომ“. შეთანხმების თანახმად კავშირგაბმულობის 

ხაზი იაპონიიდან მიაღწევდა მოსკოცს, ხოლო აქედან კაბელის ერთი 

განშტოება „გზას გააგრძელებდა“ სკანდინავიაზე და აქედან უფრო 

შორსაც - ჩრდილოეთ და სამხრეთ ამერიკისკენ. კაბელის მეორე 

განშტოება გადაკვეთდა პოლონეთის და გერმანიის ფედერაციული რე- 
სპუბლიკის ტერიტორიასა და კოპენჰაგენს მიაღწევდა. შეთანხმების 

დადებისთანავე დაიწყო გაცხოველებული მუშაობა. მთავარი ყურადღე-
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ბა, რასაკვირველია, იაპონიასა და საბჭოთა კავშირს შორის წყალ- 

ქვეშა კაბელის ჩადებას მიექცა. 

დღეს, 800 კილომეტრის მანძილზე ზღვის ფსკერზე, უკვე მოქ- 
მედებაშია ეს კაბელი (საბჭოთა ნავსადგურ ნახოდკასა და იაპონი- 

ის ნავსადგურ ნარცუს შორის). კაბელის გულმოდგინე შემოწმება ჩა- 

ატარა საერთაშორისო კოოპერაციამ „კდდ“, ხოლო საბჭოთა კავშირის, 

დანიის, იაპონიისა და გერმანიის ფედერაციული რესპუბლიკის სპე- 

ციალისტებმა ერთობლივად ააწყვეს ნახოდკაში ტრანსკონტინენტური 

ხაზის გამაძლიერებელი პუნქტი. 

ამჟამად ექსპლუატაციაში 13 ათასი კილომეტრი სიგრძის კავ- 

შირგაბმულობის ხაზია და წყალქვეშა კაბელის გავლით იაპონიას 

სატელეფონო-სატელეგრაფო კავშირი აქვს დამყარებული არა მარტო 

საბჭოთა კავშირთან, არამედ დასავლეთ ევროპის ქცეყნებთან და სა- 

მხრეთ ამერიკასთან. 

დიდი ხანი არ არის, რაც ატლანტიკის ოკეანეს ახალი სატე- 

ლეფონო კაბელი „ესტუმრა“. კაბელმა, რომლის სიგრძეა 4760 კილო- 

მეტრი, ერთმანეთთან დააკავშირა კანადა და ინგლისი. ამ კაბელით 

უფრო მეტი ერთდროული სატელეფონო ლაპარაკი გადაეცემა ამ ორ ქვე- 

ყანას შორის, ვიდრე ყველა ტრანსატლანტიკურ კაბელში ერთად. უფრო 

კონკრეტულად, კაბელში ერთდროულად 1840 სატელეფონო ლაპარაკი „მო- 

გზაურობს“. კაბელის დასამზადებლად და ოკეანეში ჩასადებად დაი- 

ხარჯა 80 მილიონი დოლარი, 6000 ტონა პოლიეთილენი, 1500 ტონა 

სპილენძი და ალუმინი, 700 ტონა ფოლადი. 

I988 წელს გათვალისწინებულია ექსპლოატაციაში გადაეცეს, 
ტრანსატლანტიკური ოპტიკური კაბელი ტატ-8 სახელწოდებით. თეორიუ- 

ლად ამ კაბელით შესაძლებელი იქნება განხორციელდეს 40 ათასი ერთ- 

დროული სატელეფონო ლაპარაკი. 

წყალქვეშა კაბელები საშუალებას იძლევიან ჩვენს პლანეტაზე 

სულ უფრო ფართოდ დაინერგოს ავტომატური საერთაშორისო სატელეფო- 

ნო კავშირები, როცა ერთი სახელმწიფოს დედაქალაქიდან შესაძლე- 

ბელია შორეულ სახელმწიფოსთან ავტომატურად დაირეკოს. სწორეთ 

ზღვებში და ოკეანეებში ჩადებული მაგისტრალების გამოყენებით ჩცე- 

ნი ქვეყნის დედაქალაქ-მოსკოვს მსოფლიოს 130 მეტ ქვეყანასთან 

აქვს დამყარებული საერთაშორისო სატელეფონო კავშირი. მოსკოვის 

საერთაშორისო სატელეფონო სადგურის დახმარებით არის დღეს შესა- 

ძლებელი ტელეფონებით ილაპარაკონ ჩცენი ქვეყნის დიდი ქალაქების 

სატელეფონო ქსელების აბონენტებმა შორეულ სახელმწიფოებში მყოფ 

ნაცნობებთან, საბჭოთა საელჩოებთან, საკონსულოებთან, საბჭოთა 

ორგანიზაციების წარმომადგენლებთან.
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ასე იქცა სინამდვილედ სატელეფონო კავშირები ზღვებში და 

ოკეანეებში, რასაც ერთ დროს განსაკუთრებულ ყურადღებას აქცევდა 

ილიასეული ,„, ივერია“. 

_ მრავალი წელი გავიდა მას შემდეგ, რაც ილიასეულმა „ივერი- 
ამ“ დიდი ადგილი დაუთმო თბილისში პირველი სატელეფონო ქსელის 

მოწყობას. დიახ, გაზეთმა თავიდანვქ კარგად გაიაზრა, თუ რა დი- 

დი სარგებლობის მთტანა შეეძლო ტელეფონს ქალაქის ყოველდღიურ 
ცხოვრებაში. 

მართლაც ასე მოხდა. სატელეფონო ქსელმა საქართველოს დედა- 

ქალაქში ათეული წლების მანძილზე სულ უფრო პოპულარობა მოიპოვა, 

იგი თანდათან გაფართოვდა , მეტად გაიზარდა მისი როლი მოსახლე- 
ობის და წარმოება-დაწესებულებების საქზიანობაში. 

როგორც აღნიშნავდა „ივერია“ 1893 წელს, თბილისში პირველ 

სატელეფონო ქსელში ჩართული იყო 200 ტელეფონის აპარატი. დღეს 

თბილისში I60 ათასი ტელეფონი მუშაობს და წინ არის ქსელის მნიშ- 

ცნელოვანი გაფართოვების სამუშაოები. 

1980 წლის I იანვრისათვის ჩვენს პლანეტაზე ტელეფონების 

რაოდენობა 472-I მილიონს შეადგენდა. ამავე წელს ტელეფონების 

რიცხვი 36;I მილიონით გაიზარდა და LI981 წლის I იანვრისათვის დე- 

დამიწის ზურგზე 508,2 მილიონი ტელეფონი იყო. ამგვარად, უკვე 

1981 წლის დასაწყისში ტელეფონების რაოდენობამ ნახევარ მილიარდს 

გადააჭარბა. 

მსოფლიოში ახლა არის ქალაქები, რომლებშიც 100 მოსახლეზე 

100-ზე მეტი ტელეფონი მოდის ( პარიზი, სტოკჰოლმი, ჟენევა, ვა- 

შინგტონი, სან-ფრანცისკო, ლივერპული, რუანა, ბაზელი და სხვები). 

პარიზში 100 მაცხოვრებელზე · IL43,8, ხოლო სტოკჰოლმში -– I29,9 

ტელეფონია. 
მსოფლიოს ზოგიერთ დიდ ქალაქში მილიონზე მეტი ტელეფონი მუ–- 

შაობს. ასეთებია! ტოკიო (6,6 მილიონი), ნიუ-იორკი (5,8 მილიო- 

ნი), ლონდონი (5,6 მილიონი), პარიზი (2,8 მილიონი), ოსაკა (2,1 

მილიონი), სიდნეი (2,0 მილიონი), მადრიდი (1,8 მილიონი), რომი 

(1,6 მილიონი), ჰამბურგი (I,2 მილიონი), ბარსელონა (1,2 მილი- 

ონი), კოპენპაგენი (1,1 მილიონი), ვენა (1,0 მილიონი). 

სადღეისოდ დედამიწის ზურგზე ტელეფონების რიცხვმა 600 8მი- 

ლიონს გადააჭარბა. 
მართლაც რომ. „შაბაშ ადამიანის ყოვლად ძლიერებას“, - რო- 

ბორც ილიასეული ი„«იცერია“ წერდა.
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პირველი ექსპერიმენტი 

გაზეთმა „ივერიამ“ დიდი ყურადღება მიაქცია რადიოტალღების 

დახმარებით პირველი დეპეშების გადაცემას. ასეთ კაცშირს გაზეთი 

„უმავთულო ტელეგრაფს“ უწოდებდა. 
1897 წლის M 77-ში გაზეთი წერდა! 

ოგუშინ, ჩვენს გაზეთში მოხსენებული იყო, რომ ლონდონსა და 

ზოგიერთ ქალაქებს შორის უმაცთულო ტელეგრაფი გაუმართაცთო. ამ 
ამბავს განმარტება უნდა... დეპეშის გასაგზავნ და მისაღებ მან- 

ქანებს შორის არც მავთული და არც სხვა რამ სრულიად არ არის სა- 

ჭირო და დეპეშის გადაცემას არ დაუშლის მანქანებს შორის რომ მია 

ადგილი იყოს ან თუნდა კედლები და სახლები. ყოველივე ეს სცადეს 
კიდეც ლონდონში. ერთ ალაგას ამ ახალმა მანქანამ მშვენიერად გა- 

დასცა დეპეშა შეორე მანქანას, მიუხედავად იმისა, რომ მათ შორის 

დიდი მთა ყოფილა. მეორე ადგილას კიდეც ორ მანქანას შორის რვა 

კედელი ყოფილა, მაგრამ დეპეშა მაინც გადაცემულა. გარდა ამისა 

დამტკიცდა კიდევ, რომ ამ მანქანების შემწეობით დეპეშების გადა- 

ცემას ხელს არ უშლის არც წყალი და არც ნისლი და ბურუსი. მაშა- 

სადამე, უმავთულოდ დეპეშის გადაცემა ძლიერ ადვილი იქნება ზღცა- 
ზედ ერთის გემიდან მეორეზედ... ამ მანქანებისავე შემწეობით, 

ამიერიდან გემები ერთმანეთს აღარ დაეჯახებიან და მრავალი უბედუ 

რება ასცდებათ ზღვაში მოგზაურ ხალხსა... ამ მანქანის შემწეობით 

შეიძლება ცეცხლი გაუჩინონ ჯაცშნიან გემს და რადგან ამგვარ გე–- 

მებზედ ყოველთვის არის ხოლმე თოფის წამალი და დინამიტი, ამიტომ 

გემის აფეთქებაც შესაძლებელია. მაგრამ, რა თქმა უნდა, ამის წი- 

ნააღმდეგ ლონისძიებასაც მოიგონებს მეცნიერება და ისეთს მანქა- 

ნებს გამართავენ, რომ ამგვარი აფეთქება და დალუპვა გემმა თაცი–- 

დგა6 აიცილოს“. 

“გაზეთმა „ივერიამ“ ასეთი შინაარსის წერილი 1897 წლის 23 

აპრილს გამოაქვეყნა და აი, იმავე წლის 21 მაისს გაზეთი ისეც უბ 

რუნდება ამ თემას. : 

„თამამად შეგვიძლიან ცსთქვათ, რომ მეცნიერება ყოველ დღე 

ახალსა, საოცარს და სასურველს რამეს იგონებს – წერდა "ამჯერად 

გაზეთი – სულ უკანასკნელი გამოგონება მეცნიერებისა უმავთულო ტე 

ლეგრაფია“. 
ამის შემდეგ წერილში მოცემულია მთელი რიგი ფაქტები, რომ- 

ლებიც წინ უსწრებდა რადიოთი დეპეშების გადაცემას. ამასთან, გა- 

ზეთი განმარტაცდა თუ რას წარმოადგენდა რადიოტალღები. 

ძალზე მარტივად უხსნის მკითხველს „ივერია“ რადიოტალღების 
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ხასიათს! „დააკვირდით, რა მოხდება ხოლმე დიდ აუზში რომ ქვა ჩა- 
აგდოთ. იმ ადგილას, სადაც ქვა ჩავარდება, გამოჩნდება ირგცლივ 

ტალღა პატარა რგოლებით, მერე ეს რგოლი თანდათან დიდდება. ეხლა 

წარმოიდგინეთ, რომ იქცე წყალში პატარა ნაფოტი გდია. ტალღა მი- 
უახლოვდება ნაფოტს და შემოჰკრაცს. ასეთივე თვისება აქვს... ელე–- 

მტრონულ მანქანას (რადიოსადგურს. ა.კ.) განსხვავება მხოლოდ ის 

არის, რომ, წყლის ტალღა თვალითა სჩანს, ელექტრონის კი არა“. 
წერილში დასმულია სხვადასხვა კითხვები! „ბ-ნ დაშნას“ მიერ 

რადიოს მოქმედების პრინციპების შესახებ. ამ კითხვებზე პასუხს 

იძლეოდა გულემლო მარკონი. 

- „როგორა პფიქრობთო, - ჰკითხა ბ-მა დამმა მარკონის, –- 

შესაძლებელი არის, თუ არა იმ ოთახიდგან, ჩვენ რომ ცლაპარაკობთ 

ეხლა, ლონდონის მთავარ ფოსტის სადგურში უმავთულოდ დეპეშა გავჭ- 

ზავნოთ. 

– ძლიერ ადვილად. 
– ამ სახლსა და ფოსტის სადგურს შორის მრავალი სახლია და 

ნუ თუ არაფერს დაუშლის? 

- სრულებით არაფერს. ახლა რომ ხელთა მქონდეს ჩემი მანქანა, 

დაგიმტკიცებდით კიდეც, რა ადვილად შეიძლება აქედგან იქ დეპეშა 
გადავცე. 

ის სახლი, რომელშიაც ეს ორი მოსაუბრე იყვნენ, 7 ვერსზედ 

არის დაშორებული ფოსტის სადგურზე. 

- ერთი ეს მითხარით, რა სიშორეზედ შეიძლება უმავთულოდ დე- 

პეშის გაღაცემა? 

- ჯერ-ჯერობით 30 ცერსზედ. მაგრამ ნუ დაივიწყებთ, რომ სი- 

შორეს აქ არავითარი მნიშვნელობა არა აქვს. რაც უფრო ძლიერი იქ- 

მნება ელექტრონის მანქანა, იმდენად უფრო დიდს მანძილზედ გაიგ- 

ზავნება დეპეშა. ეხლა დამტკიცდა, რომ მაცთული სულ მეტი ყოფილა 

ელექტრონისათვის. 

- ეხლა ეს მითხარით, შეიძლება თუ არა ინგლისიდგან ამერი- 

კაში დეპეშა გაიგზავნოს უმავთულოდ? 

- დარწმუნებული ვარ რომ შესაძლებელია. "საჭიროა მხოლოდ 

აქაცა და ამერიკაშიაც ორი მანქანა დავდგათ 20 ადლის სიმაღლე- 

ზედ. ჩემის ანგარიშით აქედგან ამერიკაში გასაგზაცნად ციხმაროთ 

ელექტრონის მანქანა, რომელსაც სულ ცოტა 50-60 ცხენის ძალა უნ- 

და ჰქონდეს. ამ მანქანების გამართვა I0 ათას თუმანზედ მეტი არ 

დაჯდება. 
- კიდევ რამესთვეის არის გამოსადეგი თქვენი მანქანები თუ 

არა?
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- ცინ იცის, კიდევ რამდენ საქმისთვის გამოდგება. მაგალი- 

თად, ომში ამგვარ მანქანებს არა სჯობია-რა. მთავარ-სარდალს ყო- 
ცელჟამს შეეძლება დეპეშები უგზავნოს თავის ხელქცეითებს და დრო- 
ზედ ჯარი მოიშველიოს. ასევე სასარგებლო იქმნება ამგვარი მან- 

ქანა რომ გემებზედ გაიმართოს, რომ ერთმანეთს დაელაპარაკნენ ხო- 

ლმე. შეიძლება, ასეთის მანქანით მტრის გემები ააფეთქოს კაცმა 

და გაანადგუროს. 

უნდა მოგახსენოთ, რომ ელექტრონის ძალას სწორედ სასწაულმო- 

ქმედება შეუძლიან და ცინ იცის დღეს სრულიად შეუძლებელი, მოუფი- 
„ქრებელი და წარმოუდგენელი რამ ამბაცი ხცალ სულ ჩცეულებრიც ამ- 

ბად არ გადაიქცეს“. 

ვინ იყო გულემლო მარკონი, რომლის ინტერვიუ დაბეჭდა „ივე- 

რია8მ“? 

როგორც ცნობილია,· 1896 წლის 24 მარტს რუსმა მეცნიერმა ა.ს. 
პოპოვმა მსოფლიოში პირველად გადასცა რადიოდეპეშა 250 მეტრის მა- 

ნძილზე. საერთოდ კი ა.ს. პოპოვმა რადიოთი სიგნალების გადაცემის 

ცდები L895 წლიდან დაიწყო. 

ასეთივე ექსპერიმენტების ჩატარებას უფრო მოგვიანებით შეუ- 

დგა იტალიელი გამომგონებელი გულელმო მარკონი. ის ძალზე დიდი 

ყურადღებით ადევნებდა თცალყურს ყოველგვარ მიღწეცებს ელექტროტე- 
ქნიკაში, სწავლობდა ელექტრომაგნიტური ტალღების გავრცელებას და 
უნარიანად იყენებდა მიღებულ ცოდნას რადიოთი სიგნალების მიდება- 

გადაცემის ხარისხის გაუმჯობესებისას. მისი დამსახურება იმდენად 

ტექნიკურ მხარეს კი არ შეეხება, არამედ ორგანიზაციის საქმეს. 

მაგრამ ეს ცოტა როდი იყო და ამიტომაც მარკონის სახელს მოიხსე- 

ნიებენ პატიცისცემით და ამაცე დროს არ იციწყებენ, რომ რადიოს 

გამოგონების პრიორიტეტი ა.ს. პოპოვს ეკუთცნის. მარკონი თაცის 

გამოსვლებში და სტატიებში რუს გამომგონებელს არ იხსენიებდა,მა- 

გრამ შეიძლება ბევრმა არ იცის, რომ I90I წელს მან პროფესორი 
ა.ს. პოპოვი თავისთან მიიწვია სამუშაოდ სააქცითნერო საზოგადო- 

ებაში, რომლის თაცმჯდომარე თვითონ იყო. რადიოგადაცემის სიშორე 

სწრაფად იზრდებოდა და 1899 წელს მარკონმა განახორციელა რადიო- 

კაცშირი ინგლისსა და საფრანგეთს შორის, სოლო 1I90I წელს რადიო- 

თი კავშირი დაამყარა ამერიკასა და ევროპას შორის. 

1897 წლის 24 ივნისის გაზეთი თიცერია“ კვლაც უბრუნდება 

„უმავთულო ტელეგრაფს“ და როგორც გაზეთი იუწყებოდა, ინგლისის ფო- 
სტის მმართველობას განზრახული ჰქონდა რადიოკავშირის დამყარება 

სერკის კუნძულსა და პერნერის შორის.
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როგორი დაინტერესებით აწვდის „ივერია“ მკითხველებს ცნო- 
ბებს რადიოტექნიკის განცითარებაზე! 

ამიტომ სავსებით გასაგებია, რომ როცა თბილისში 1897 წლის 

4 ნოემბერს რუსეთის ტექნიკური საზოგადოების კავკასიის განყო- 

ფილების ნამდვილი წევრები ყურადღებით ისმენდნენ ინჟინერ ვ.ცა- 

რაპაეცის მოხსენებას რადიოკავშირის შორს მანძილებზე განხორცი- 

ელების შესახებ, აქ იმყოფებოდა გაზეთ „ივერიის“ კორესპონდენ- 

ტიც. 

'ინჟინერ-პოდპოლკოვნიკმა ც.ცარაპაევმა დამსწრეთ დაწვრილე- 
ბით გააცნო ცღექტრომა გნიტური ტალღების ფიზიკური თვისებები და 

სთქვა! 

– ახლა კი მინდა ·პირადად დაგარწმუნოთ იმაში, თუ როგორ 

შეიძლება ჰაერში ელექტრომაგნიტური ტალღების დახმარებით სიგნა- · 

ლების გადაცემა. 
– ესე იგი ტელეგრაფის აპარატებს შორის არ იქნება მავთუ- 

ლები გაბმული? - იკითხა „იცერიის“ კორესპონდენტმა. 

- რასაკცირველია, მაცთული აღარ გვჭირდება. როგორც გითხა- 

რით, ელექტროდენის ნაცვლად მავთულში ელექტრომაგნიტური ტალღები 
"გადასცემენ ჰაერში სიგნალებს, და ინჟინერმა ერთ დარბაზში გა- 

მართა მიმღები, ხოლო მეორეში > გადამცემი. ორიცესთან ტელეგრა- 

ფის აპარატურა დააკაცშირა, მერე კი ტელეგრაფის გასაღებს დააწ- 

ცა. ·' · 

იმავე წუთს მეორე დარბაზში ტელეგრაფის აპარატი ამუშაცდა 

და ქაღალდის ლენტაზე მორზეს სიგნალი აღნიშნა. ც.ვარაპაევი 

სწრაფად ამოძრაცებდა გასაღებს, ქაღალდის ლენტაზე კი მეორე 

ოთახში უმალვე შესაბამისი სიგნალები ჩნდებოდნენ. დამსწრეთა 

შორის ჯერ ჩუმი ხმა, შემდეგ კი ხმამაღალი შეძახილები გაისმა. 

გაისმა ტაშის-ცემა. ეს ხომ ნამდცილი საოცრება იყო! , 

მაგრამ ამით როდი დამთაცრდა ყცელაფერი. ინჟინერმა დარბა- 

ზში დადგმულ სპეციალურ ჭურჭელზე თოფის წამალი დასდო და პატარა 
მოწყობილობით რადიომიმღებთან დააკავშირა. 

– ახლა კი, ბატონებო, მე რადიოთი ავაფეთქებ წამალს. გისოვი 

მოსცილდეთ გურჭელს. 

იგი მეორე დარბაზში გაციდა. გადამცემი ჩართო. 

სპეციალურ ჭურჭელზე თოფის წამალი აფეთქდა. დარბაზში კვა–- 
მლი აივჭრა+. 

დამსწრეთა შეძახილებმა დაფარეს აფეთქების ხმა. 

ეს იყო რადიოთი შორს მანძილზე აფეთქების მსოფლიოში პირ- 
ცელი ექსპერიმენტი.
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„დასასრულს ლექტორმა გამოსცადა თვით მანქანაც. ჯერ ამ მა- 

'ნქანის შემწეობით დეპეშები იყო გადაცემული „კრუჟკოს“ სათეატრო 

დარბაზიდან საცეკვაო დარბაზში. ამ ორ ოთახს შორის საკმაოდ სქე- 

ლი კედელია, მაგრამ ამ კედელმა მაინც არ დაუშალა დეპეშების გა- 
დაცემას. დასასრულ ბ-მა ვარაპაევმა მანქანის მოშორებით დასდო 

თოფის წამალი და მანქანით ააფეთქა. თოფის წამლისა და მანქანის 

შუა არც მაცთული ყოფილა გაბმული და არც სხვა რაშ“, – წერდა 

იივერია“ 1897 წლის 6 ნოემბერს. 

აღსანიშნაცია, რომ ამავე წერილში გაზეთი „ივერია“ აღნი- 

შზნავდა ცალკეული მეცნიერების და ინჟინრების დამსახურებას რა- 

დიოტექნიკის დარგში! „ა8 ჟამად ეცროპასა და ამერიკას შუა ოკე- 

ანეს ქვეშ ათი ტელეგრაფის მავთულია გაჭიმული, ხმელეთი ხომ თი- 

თქმის მოფენილია ტელეგრაფის მავთულებით. ამავე დროს, მეცნიერ- 

ნი სცდილობდნენ, როგორმე მოვახერხოთ და მავთულის შემწეობით 

დიდს მანძილზე ცელაპარაკოთ ერთმანეთსათ. ცდამ ამაოდ არ ჩაია- 

რა. გაიმართა ტელეფონი და მერე მიკროფონიც. და ეხლა საკმაოდ 

დიდს მანძილზე ერთი ადამიანი მეორეს თავისუფლად ემუსაიფება. 

ვგონებთ, ესეც საკმაო უნდა ყოფილიყო ადამიანისათვის, ტელეგრა- 

ფი და ტელეფონი ყველგან ხელთა გვაქვს. მაგრამ არა, ესეც არ 

იკმარა მეცნიერებამ. წეღანაც მოგახსენეთ, რომ მთელი ხმელეთი 

მავთულებით არის მოფენილი. მავთული ძვირადა ჯდება, გაჭიშვასაც 

დიდი შრომა უნდა. ნუთუ არ შეიძლება, უმავთულოდ წავიდეთ იო- 
ლადო, - იფიქრა კაცმა. ეს აზრი პირველი შეხედვით მეტად საოცა- 

რი უნდა იყოს, დაუჯერებელი და შეუძლებელი შეძლო ადამიანის გო- 
ნებამ. მეცნიერებმა ფარადეიმ, მაკსუელმა,' გერცმა, როიემ, ფონ- 

ბერჰენმა, ლებედევმა, პოპოვმა, და ბოლოს იტალიელმა ახალგაზრ- 
და მეცნიერმა მარკონიმ ნათლად დაამტკიცეს, რომ დეპეშის გადა- 

საცემად მავთული სრულიად არ არის საჭირო, რომ ელექტრონის ძალა 

ისეც გადაეცემა ერთის მანქანიდან მეორეს, რომ ეს ძალა ისე გა- 

ვრცელდება ჰაერში, როგორც მაგალითად სინათლეო“. 

L897 წელს თბილისში ჩატარებული ექსპერიმენტის შემდეგ ინ- 
ჟინერმა ც.ვარაპაევმა 1898 წელს განახორციელა რადიოთი პირვე- 

ლი დეპეშების გადაცემა თბილისსა და ავჭალას შორის. იმავე წელს 

იგი ბათუმში გაემგზავრა რადიოთი კავშირების დასამყარებლად გე- 

მებს შორის. 

. ალბათ საქართველოში რადიოტალღების გადაცემა-მიღების ცდამ 

კიდევ უფრო მეტად დაარწმუნა გაზეთ „ივერიის“ რედაქცია, რომ 

რადიოს დახმარებით არა მარტო ტელეგრაფის სიგნალების გადაცემა 

იყო შესაძლებელი, არამედ შესაძლებელი იქნებოდა რადიოთი ადამი-
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ანებს ერთმანეთთან ელაპარაკათ. დიახ, მოწყობილიყო რადიოსატელე-.· 
ფონო კავშირიც. 

და „ივერია“ ამავე წლის M 246-ში აქვეყნებს ასეთ ინფორმა- 
ციას! „ახალი ერთი მეცნიერი ამბობს, შორს არ არის ისეთი დრო, 
როდესაც ადამიანს შეეძლება ელექტრონის შემწეობით დაეკითხოს თა- 
ვისს ნაცნობს, სად არის იგი ამჟამად, ადამიანი აცვა სადმე მთა- 

ზედ და ხმა მაღლა დაუძახებს თავის ნაცნობს: „სადა ხარ?“ ნაც- 

ნობი უპასუხებს. „ზღვით ცმოგზაურობ“ ან კიდევ! „ამერიკაში ვარ“, 

ან „ალპიის მთებში“. თუ კაცმა პასუხი ვერ გაიგონა, ეს იმისი 
ნიშანი იქნება, რომ იმისი ნაცნობი ცოცხალი აღარ არის. ეს რა 

დასაჯერებელიაო, იკითხავს გაოცებული მკითხველი, მაგრამ ამაზედ 
ვუპასუხებთ. რა დასაჯერებელი იყო წინად, რომ მაგალითად, კაცს 

ტელეფონით შეძლებოდა ერთის ქალაქიდგან მეორე ქალაქს მყოფ ნაც- 
ნობთან ლაპარაკი, განა ტელეგრაფი, ტელეფონი, რენტგენის სხივე- 
ბი, ფონოგრაფი და სხვა ამ გვარი გამოგონება ნაკლებად არის სა- 

ოცარი, მაგრამ უკვე გამოგონილი რომ არის და ჩვენის თვალითა 
ვხედავთ და ჩვენის ყურით გვესმის, ამიტომ ალარ გციკვირს“. 

ილიასეული „ივერიის“ სტრიქონები იმის შესახებ, რომ „...ადა- 

მიანი ავა სადმე მთაზედ და ხმა მაღალ დაუძახებს ნაცნობს! „სადა 

ხარ?“, რასაკვირველია დღევანდელ რადიოსატელეფონო კავშირზე ოცნე- 

ბას წარმოადგენდა. 

ასეთი რადიოსატელეფონო კავშირი ხომ დღეს ძალზე ადვილია. 

თუნდაც, რადიოტექნიკური სისტემა „ალტაიათი“, რომელიც ახლახან 

ექსპლუატაციაში გადაეცა თბილისში და რომლით სარგებლობის დროს 

აბონენტები ერთმანეთს ხშირად ეკითხებიან! „სადა ხართ?“ დიახ 

ასეა როცა მოძრავ ავტომობილში მჯდომნი რადიოტელეფონით ერთმა- 

ნეთთან ლაპარაკობენ. 

ავტომობილში დადგმულ რადიოტელეფონს ჩვეულებრივი ყურმილი 
და ღილაკებიანი ნომერ ამკრეფი აქვს. როცა საგიროა ავტომობილი- 

დან სხვა რომელიმე ავტომობილთან ტელეფონით დაკავშირება, აცტო- 

მობილში მჯდომი ყურმილს აიღებს და „ალტაის“ ცენტრალური სადგუ- 

რილან მზადყოფნის სიგნალს მიიღებს. ამის შემდეგ ნომერამკრეფზე 

ჯერ ციფრი „9“ აიკრიფება, ხოლო შემდეგ - გამოსაძახებელი ავტო–- 

მობილის სამნიშნიანი ნომერი. გამოძახებულ ავტომობილში სიგნა- 

ლის ხმა გაისმა. აბონენტი ყურმილს აიღებს და ორ რადიოაბონენტს 

შორის ჩვეულებრივი სატელეფონო კავშირი მყარდება. ისე, რომ,თბი- 

ლისში სხვადასხვა ქუჩებში მოძრავი აცტომობილებიდან ერთმანეთს 

ტელეფონით ელაპარაკებიან „ალტაის“ აბონენტები.
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მაგრამ მარტო ასეთი კავშირი როდ. ბორციელდება ახალი რადიო- 

ტექნიკური სისტემის საშუალებით. ავტომობილში მჯდომს შეუძლია რა- 

დიოტელეფონით დაურეკოს თბილისის სატელეფონო ქსელის ნებისმიერ 

აბონენტს. „ალტაი“ უკუკავშირის საშუალებასაც იძლევა. ამ შემთხ- 

ვევაში თბილისის ნებისმიერი ტელეფონიღან ავტომობილში დადგმულ 

რადიოტელეფონთან დაკავშირებას. ეს _ანსაკუთრებით საჭიროა მა- 

შინ, როცა ქალაქის სპეციალური სამსახურებიდან საჭიროა რაიმე ინ- 

ფორმაციის გადაცემა სასამსახურო ავტომობილებში. 

რადიოტექნიკური სისტემის „ალტაის“ არხებით დღეს უხილავი 

ქსელია შექმნილი თბილისის ცაზე. რადიოტალღები კვეთენ ქუჩებს,მო- 

ედნებს და პროსპექტებს, აღწევენ ავტომობილებში და ადამიანებს 

შორის ავტომატურ კავშირს ამყარებენ. მთაწმინდაზე აღმართული სა- 

ტელევიზიო კოშკზე გარშემოვლებული შავი ფერის ბადე-ამრეკლავი 

რადიოტალღებს მიმართავს თბილისის ცაზე, მისი მიდამოებისკენ და 

რადიოსატელეფონო კავშირს უზრუნველჰყოფს ავტომობილებს შორის.ახ- 

ლა რადიოტექნიკურ სისტემა „ალტაის“ საშუალებით აბონენტები რა- 

დიოტელეფონ ებით ეკითხებიან ერთმანეთს: „ალო, სადა ხარ, თბილისის 

რომელ ქუჩაზე“? 

' დიახ, ისე როგორც ილიასეული „ივერია“ ოცნებობდა. 

საინტერესოა, რომ „ივერიამ“ ყურადღება მიაქცია რადიოთი 

სატელეგრაფო კავშირის დამყარებას ევროპასა და ამერიკას შორის. 

' „ცნობილ ელექტრო-ტექნიკის ტესლას, თუ გაზეთებს დავუჯე–- 
რებთ, გაუმართავს უმავთულო ტელეგრაფი ევროპასა და ამერიკის 

შუა დეპეშების გადასაცემად. ერთი სატელეგრაფო აპარატი ნიუ-ჯერ- 

სე-შია თურმე, ხოლო მეორე ლისაბონში“, - იუწყებოდა „ივერია“ 

'(1901 წ., M I74). 

ტესლა! ძალზე ნაცნობია დღეს ეს გვარი, მითუმეტეს, რომ მი- 

მდინარე წელს თბილისში დაიწყება ახალი, მაღალი კლასის ელექტრო- 

ნული ავტომატური ტელეფონის სადგურების დამონტაჟება, რომლებსაც 

იუგოსლავიის ქარხანა „ნიკოლა ტესლა“ დაამზადებს. ამ სადგურე- 

ბის საერთო ტევადობა 60 ათასი ნომერი იქნება და დიდ გარდატე- 

ხას შეიტანენ თბილისის სატელეფონო ქსელის მუშაობაში. . 

ნიკოლა ტესლა, რომელიც „ივერიამ“ მოიხსენია, გამოჩენილი 

სერბი მეცნიერი, გამომგონებელი და კონსტრუქტორი იყო. იგი დაი- 

ბადა 1856 წლის 10 ივლისს სმოლინში ( იუგოსლავია). 1874 წელს 

18 წლის ტესლამ დაამთავრა კარლოვეცის უმაღლესი რეალური სასწა- 

ვლებელი ( ბაკალავრის ხარისხით). I878 წელს ტესლა ამთავრებს 

გრაჟის პოლიტექნიკურ ინსტიტუტს. 1880 წელს კი მომავალი გამო- 

მგონებელი ახლა პრაღის უნივერსიტეტს ამთავრებს. ·
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და აი, ყოველმხრივ განვითარებული ახალგაზრდა ოცნებობს, 

რომ თავისი წვლილი შეიტანოს მეცნიერებისა და ტექნიკის განვი- 

თარებაში. 

ნიკოლა ტესლამ მუშაობა დაიწყო ბუდაპეშტის სატელეგრაფო კა- 
მპანიაში ინჟინრის თანამდებობაზე, ხოლო 1882 წელს პარიზში გა- 

ემგზავრა და აქ თომას ალვა ედისონის კონტინენტური კომპანიის 

ინჟინერ-ელექტრიკის თანამდებობაზე დაინიშნა. სწორედ აქ, პარი- 

ზში, შესძლო გაუმჯობესებები შეეტანა ელექტრულ მანქანებში და 

სატელეგრაფო მოწყობილობაში. 

ორი, წლის შემდეგ ტესლა გადავიდა სამუშაოდ ამერიკის შეერ- 

თებულ შტატებში, თ.ედისონის კომპანიაში; იქ მოელოდა მხარდაჭე- 

რას ამერიკელი გამომგონებლის მხრიდან ზოგიერთი ტექნიკური იდე- 

ების განხორციელებაში, მაგრამ ერთი წლის შემდეგ მიატოვა სამუ- 

შაო ედისონთან უთანხმოების გამო. 

1888 წელს ტესლამ იტალიელი მეცნიერის გ.ფერარისისაგან 

დამოუკიდებლად აღმოაჩინა მბრუნავი მაგნიტური ველის მოვლენა და 

დაამუშავა მისი ტექნიკური გამოყენების საკითხები. იმავე წელს 

მან მიიღო პატენტები მრავალუაზიანი ელექტრული მანქანების (მათ 

შორის ასინქრონული ელექტროძრავას) და მრავალფაზიანი ცვლადი დე- 

ნის საშუალებით ელექტროენერგიის გადამცემი სისტემის გამოგონე- 

ბაზე. იმავე წლის 16 მაისს იგი გამოვიდა აშშ-ის ინჟინერ-ელექ- 

ტრიკოსთა საზოგადოებაში მოხსენებით! „ძრავების ახალი სისტე- 

მის და ცვლადი დენის ტრანსფორმატორების შესახებ“, სადაც წარ- 

მთადგინა კიდეც საკუთარი კონსტრუქციის. ძრავები. ერთი თვის შე- 

მდეგ ცნობილმა მეწარმემ და ცვლადი დენის გამოყენების დიდმა 
მომხრემ ჯ.ცესტინჰაუზმა ტესლას პატენტებისათვის მილიონი დოლა- 

რი შესთავაზა და იგი თავის საწარმოში მრჩევლის თანამდებობაზე 

მიიწვია. 

1889 წლიდან ტესლა შეუდგა მაღალი სიხშირისა და მაღალი ძა- 

ბვის დენის გამოკვლევას, რითაც საფუძველი ჩაუყარა ელექტროტექ- 
ნიკის ახალი დარგის - მაღალი სიხშირეების ტექნიკის განვითარე- 

ბას. მან ააგო 5000-დან 20000 პჰც-მდე სიხშირის ელექტრული გე– 

ნერატორი, ე.წ. „ტესლას ტრანსფორმატორი“, რომლის საშუალებითაც 

შეიძლება მილიონობით ვოლტი მაღალი სიხშირის დენის მიღება .მნი- 

შვნელოვანია ის, რომ ცოცხალი ორგანიზმი ასეთი ძაბვის დენის გა- 

ვლას ვერ გრძნობს. ასეთი დენის ეს თვისებები დღეს ფართოდ გა- 

მოიყენება მეცნიერებასა და ტექნიკაში. 

მრავალფაზიან მანქანებს შორის ტესლა ყველაზე ეკონომიურად
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მიიჩნევდა ორფაზიან სისტემას, რომელსაც „ტესლას სისტემა“ ეწო- 

და. ამ სისტემის გამოყენებით აშშ-ში ამოქმედდა მრავალი სამრე- 

წველო ელექტროსადგური, მათ შორის 1895 წელს აგებული ნიაგარას 

პიდროელექტროსადგური, რომლის პროექტის განხორციელება არ სჯერო- 
დათ არც უ.კელვინსა და არც თ.ედისონს. 

1895 წელს ქართული ჟურნალი ოკვალი“ (M 52) წერდა! „ამ 

უკანასკნელ ხანამდე ელექტრონობა ფიზიკოსებისათვის განცალკავე- 

ბულ და საიდუმლო მოვლენას წარმოადგენდა. ბოლოს კი, ეს რამდე- 

ნიმე წელია, ბონის ფიზიკოსმა გერცმა უტყუარათ დაამტკიცა, რომ 

ელექტრონობა, როგორც სინათლე და სითბო, სხვა არა არის-რა, თუ 

არა იგივე ზვირთებისებური მოძრაობა მსოფლიო ეთერისა. ამას შე- 

მდეგ ელექტრო-ტექნიკი ნიკოლა ტესლა კიდევ უფრო შორს წავიდა. 
მან დაამტკიცა, რომ მეტი ტოკვის მქონე ელექტრონული ჭევლი უფრო 

სხვანაირად მოქმედებს, ვიდრე ნაკლები ტოკვისა. ჭევლი, რომელიც 

ათასჯერ უფრო ძლიერია, ვინემ ის ჭევლი, რომლითაც ახლა ამერი- 

კაში დამნაშავეთა კვლენ, სრულიად უზიანოთ გაივლის კაცის სხეუ- 

ღში, თუ კი ეს ჭევლი წარმოუდგენელი სიჩქარით იცვლის მიმართულე- 

ბას, მაგ. 100 000-ჯერ წუთში. რადგან ეს ასეა, ამიტომ ადვილად 

შეგვიძლია ადამიანთა მთელ გუნდში გავატაროთ ელექტრონული ჭევლი 

და თუ ამ დროს სულ უკანასკნელ კაცს ხელში ასანთები ლამპარი 

უჭირავს, ეს ლამპარი აინთება და ლაჟვარდ-ცისფერ ნაპერწკლებს 

გამოისვრის“. 

1896 წელს ტესლამ გამოაქვეყნა ცცლადი დენის ელექტროძრავას 
წრიული დიაგრამების თეორია, შექმნა რადიოსამართავი თვითმავალი 

მექანიზმები (მათ შორის გემის მოდელი, 1898 წ.), რომლებსაც 

„ტელეავტომატები“ უწოდა. 
იუგოსლაველი გამომგონებლის ცდებმა თავის რადიოლაბორატორი- 

აში ნიუ-იორკში ( განსაკუთრებით 1895-99 წწ.) და მის მიერ აგე- 

ბულმა რადიოსადგურმა კოლორადოში 57-6 მეტრი სიმაღლის გადამცე- 

მი ანტენით, გარკვეული ზეგავლენა მოახდინა რადიოტექნიკის გან- 

ვითარებაზე. მან გააგრძელა რუსი გამომგონებლის ალექსანდრე სტე- 

ფანის ძე პოპოვის დაწყებული საქმე. . 

ტესლა, როგორც გამომგონებელი, გამოირჩეოდა არაჩვეულებრი- 

ვი გონებამახვილობითა და ჩანაფიქრის სითამამით. მან გააუმჯო- 

ბესა რაღიოაპარატურა, ორთქლის ტურბინები, ელექტრული მანქანე- 

ბი:მიიღო პატენტები ისეთი ხელსაწყოების შექმნისათვის, როგორი- 

ცაა ელექტრული მრიცხველი, სიხშირსაზომი, სპიდომეტრი, ტაქომე- 

ტრი და სხვ. · 

1915 წელს ედისონთან ერთად ტესლას ნობელის პრემია მიანი-
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ჭეს, მაგრამ ტესლამ ამ პრე“საზე უარი განაცხადა. „მას მიაჩნდა, 

რომ მეცნიერის უმაღლესი ჯილდო ის გამოგონებები და შრომებია,რო- 

მლებიც საუკუნეთა მანძილზე რჩება. I916 წელს ტესლას ედისონის 
სახელობის მედალი მიანიჭეს, რომელიც იმ დროს უმალესი მეცნიე–- 

რული დამსახურებისათვის იყო განკუთვნილი. 

) I917 წელს ტესლამ ჩამოაყალიბა წყალქვეშა ნავების რადიო- 

აღმომჩენი ხელსაწყოს მოქმედეთის პრინციპი. 1934 წელს მან შეის- 

წავლა მაღალი ძაბვის ელექტროსტატიკური გენერატორის საშუალებით 

ატომის ბირთვის გახლეჩის შესაძლებლობა. 

სულ ნიკოლა ტესლას სახელთან დაკავშირებული იყო 700-ზე 

მეტი გამოგონება. დაბადების 80 წელთან დაკავშირებით იგი დააჯი- 

ლდოვეს იუგოსლავიის და ჩეხოსლოვაკიის ორდენებით. 1756 წელს ამე- 

რიკის ელექტროინჟინერთა უმალლეს ჯილდოდ, ნაცვლად ედისონის მე- 

დლისა, დაწესდა ტესლას სახელობის მედალი, ხოლო ნილს ბორის წინა- 

დადებით, მაგნიტური ინდუქციის ერთეულს „ტესლა“ ეწოდა. 

ასეთი იყო დიდი იუგოსლაველი მეცნიერი, გამომგონებელი და 

კონსტრუქტორი ნიკოლა ტესლა, რომლის სახელი 1901 წელს მოიხსენია . 

გაზეთმა „ივერიამ“. 

გვინდა დაცუბრუნდეთ „ივერიის“ მიერ აღწერილი რადიოთი შორ 

მანძილზე აფეთქების ექსპერიმენტს, რომელიც, როგორც აღვნიშნეთ, 

პირველი იყო მსოფლიოში. 

მოხდა თუ არა შემდგომ წლებში რადიოს დახმარებით შორ მან- 

ძილებზე აფეთქებების პრაქტიკული გამოყენება? 
1941 წლის ILI4 ნოემბერს ღამით მოულოდნელმა აფეთქებამ გაა–- 

ღვიძა მთელი ხარკოვი. აფეთქდა დიდი სიმძლავრის ნაღმი ძერჟინს- 

კის ქუჩა M I7-ში და შენობის ნანგრევებში დაიღუპა ჰიტლერელთა 

გარნიზონის უფროსი, გენერალ-მაიორი გეორგ ფონ ბრაუნი და მრაცა- 

ლი მისი ახლობელი ოფიცერი. ' 

მაშინ არავინ იცოდა, რომ წინასწარ დადებული ნაღმი მოქმე- 

დებაში მოვიდა სპეციალური რადიოსიგნალით, რომელიც გორონეჟიდან 

გაიგზავნა საბჭოთა სამხედრო მეკავშირეების მიერ. 

შემდეგ რადიოსიგნალებით შორ მანძილიდან მწყობრიდან გამო- 

ვიდა ხიდი მდინარე ისტრაზე, რითაც ძალზე შეფერხდა პიტლერელთა 

შეტევა მოსკოვზე, ნაღმების ასეთი ხერხით აფეთქებები ხდებოდა 

თავდაცვითი ბრძოლების დროს სტალინგრადთან, ჩრდილოეთ კავკასია- 

ში, დნეპრზე, ლენინგრადის მისადგომებზე,კურსკთან.. 

და ძნელია ახღა იმის წარმოდგენა, რომ შორ მანძილიდან რა–> 

დიოთი აფეთქებების იდეა პრაქტიკული გამოყენებისათვის I921 წელს 

დაებადა ნიჭიერ გამომგონებელს ვ.ი. ბექაურს, ხოლო ამ იდეის ტე–-
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ქნიკური განხორციელება დაკავშირებულია ვ.ი. ლენინის სახელთან. 
საქმე იმაშია, რომ I92I. წლის ზაფხულში თვითნასწავლმა გა- 

მომგონებელმა ვ.ი. ბექაურმა მიმართა ვ.ი. ლენინს და წარუდგინა 

საქმეები და გაანგარიშებები, რომლებიც ამტკიცებდნენ, რომ შესა- 

ძლებელია რადიოტექნიკის დიდი წარმატებით გამოყენება სამხედრო 

საქმეში. კერძოდ, რადიოთი მოეხდინათ აფეთქებები შორ მანძილები- 

დან. ვ.ი. ბექაურმა დაბეჯითებით უამბო ვ.ი. ლენინს, რომ გარდა 

აფეთქებებისა, რადისიგნალებით შეიძლებოდა, გემებისა და ტანკე– 

ბის მართვა. 

თვითნასწავლი გამომგონებლის იდეებით ძალზე დაინტერესდა 

ვ.ი. ლენინი და მისი მითითებით მომზადდა შრომისა და თაცდაცვის 

საბჭოს I921 წლის 18 ივლისის დადგენილება, რომელიც პეტერბურგ- 

ში განსაკუთრებული ბიუროს შექმნას ითვალისწინებდა სპეციალური 

: სამხედრო დანიშნულების გამოგონებათა დასამუშავებლად და პრაქტი- 

კაში დასანერგად. 

დადგენილების თანახმად, სპეციალური დანიშნულების სამხედ- 

რო გამოგონებათა განსაკუთრებულ ტექნიკურ ბიუროს, პირველ რიგში, 

უნდა დაემუშავებინა აპარატურა რადიოთი შორ მანძილებზე აფეთქე– 

ბების განსახორციელებლად. 

I92I წლის 2 აგვისტოს ვ.ი. ლენინმა ხელი მოაწერა ვ.ი.ბე– 

ქაურის მანდატს, რომელშიც ნათქვამი იყო! „მიეცა შრომისა და 

თავდაცვის "საბჭოს ა.წ. 18 ივლისის დადგენილების საფუძცელზე 

გამომგონებელ ვლადიმერ ივანეს ძე ბექაურს იმაზე, რომ მას და- 

ვალებული აქვს სასწრაფო .წესით განახორციელოს მისი, ბექაურის 

სამხედრო-საიდუმლო ხასიათის გამოგონება“ და მანდატში ჩამთთვ- 

ლილი იყო მთელი რიგი პუნქტები, რომლებიც ითვალისწინებდნენ ვ.ი. 

ბექაურისადმი პრაქტიკულ დახმარებას. ასე მაგალითად, უნდა შე- 

ქმნილიყო ცალკე სახელოსნო, სახელმწიფო მომარაგების ორგანოებს 

უნდა გამოეყოთ სათანადო მასალები, ინსტრუმენტები, ინვენტარი 

და ყოველგეარი სხვა საჭირო მოწყობილობა. თუ სახელმწიფოს რესუ- 

რსებიდან ეს ვერ მოხერხდებოდა, მაშინ ისინი უნდა შეეძინათ კე- 

რძო ბაზარზე. 

ვ.ი. ბექაურს უფლება ეძლეოდა, ესარგებლა სატელეფონო და 
სატელეგრაფო კავშირებით სამხედრო ორგანიზაციების თანაბრად,სა–- 

ჭიროების შემთხვევაში თავისი თანამშრომლები მიევლინებინა მთო– 

სკოვსა და პეტროგრადის გუბერნიის ყველა ქალაქში. ლენინური მა- 

ნდატი ავალებდა ყცელა ორგანიზაციასა და თანამდებობის პირს ყო- 

ცელგვარი დახმარება გაეწიათ ც.ი. ბექაურისთვის. 

იმ მიზნით, რომ გამომგონებლის სათანადო მეცნიერული მხარ-
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დაჭერა ჰქონოდა, ვ.ი. ლენინის რჩევით განსაკუთრებულ ბიუროში ში- 

ავლინეს ვ.ფ. მიტკევიჩი - ცნობილი მეცნიერი ელექტრო და რადიო- 

ტექნიკის დარგში. . 

: ვ.ი. ლენინის არჩევანი სწორი გამოდგა. ვ.ფ. მიტკევიჩი 1904 

წლიდან ლექციებს კითხულობდა პეტერბურგის პოლიტექნიკურ ინსტიტუტ- 
ში, სადაც ათეული წლების მანძილზე იბეჭდებოდა მისი მონოგრაფიე- 

ბი „ელექტრო-ტექნიკის ფიზიკური საფუძვლები“ და „ელექტრული და 
მაგნიტური მოვლენების თეორია“. 1906 წელს ვ.ფ. მიტკევიჩმა დაი- 

ცვა დისერტაცია და აირჩიეს პროფესორად. შრომებისა -და მონოგრა- 

ფიების მაღალი ღირსებისა და პრაქტიკული გამოყენებისთვის ·.ც.ფ. 

მიტკევიჩს, პირველს ჩვენს ქვეყანაში, მიეკუთვნა რადიოს გამომ- 

გონებლის ა.ს. პოპოვის სახელობის პრემია. 

ვ.ი. ლენინს მიაჩნდა, რომ ვ.ი. ბექაურის და ვ.ფ. მიტკევი- 
ჩის ურთიერთშეთანხმებული საგამომგონებლო აზროვნების შერწყმა 

უსათუოდ სასარგებლო იქნებოდა და ეს ასეც მოხდა. 

ც.ი. ბექაურმა და ვ.ფ. 'მმიტკევიჩმა დაძაბული ერთობლივი მუ- 

შაობის შედეგად უკვე I925 წელს შესძლეს მსოფლიოში პირველი რადიო- 

ხელსაწყოების დამზადება შორ მანძილებიდან ნაღმების მოქმედებაში 

მოსაყვანად. გარდა ამისა, მათ მთელი რიგი სამხედრო ხასიათის მო- 

წყობილობები შექმნეს, რომლებსაც მოკლედ ეწოდებოდა „ბემი“ - გა- 
მომგონებლების გვარების ორი პირველი" ასო ( ბექაური და მიტკევიჩი). 

რადიოტალღების გამოყენებით შორ მანძილზე აფეთქებების პირ- 

ველ ცდებს 1925 წელს ლენინგრადში დაესწრნენ მ.ვ. ფრუნზე, კ.ე. 

ვოროშილოვი და ს.კ. ორჯონიკიძე. შემდეგ წლებში სულ უფრო უმჯო- 

ბესდებოდა და სრულყოფილი ხდებოდა განსაკუთრებულ ბიუროში შექმ- 

ნილი სხვადასხვა სამხედრო ხასიათის ხელსაწყოები და მოწყობილო- 

ბები. ვ.ი. ბექაური ათობით სხვადასხვა სამხედრო გამოგონების 
ავტორი გახდა და მისი მუშაობა ამ მიმართულებით ღირსეულად დაფა- 

სდა – იგი დაჯილდოვდა ლენინის, წითელი ვარსკცლავის და შრომის 

წითელი დროშის ორდენებით. 

ვ.ი. ბექაურთან ერთობლივი მუშაობის დროს და შემდგომ წლებ- 

შიც ვ-ფ. მიტკეციჩმა კვლავ გამოიჩინა თავი მეცნიერულ და საგა- 

მომგონებლო მუშაობით. 1928 წელს მას მიენიჭა ლენინური პრემია, 

ხოლო I943 წელს - სახელმწიფო პრემია, დაჯილდოვდა ლენინის, წი- 

თელი ვარსკვლავის და შრომის წითელი დროშის ორდენებით და, აგ- 

რეთვე, სხვა მთაცრობის ჯილდოებით. 

I927 წელს ვ.ფ. მიტკევიჩი აირჩიეს წევრ-კორესპონდენტად, 

ხოლო 1929 წელს - სსრ კავშირის მეცნიერებათა აკადემიის წევრად. 
იგი ყოველთვის დიდი სიამოვნებით იხსენებდა ვ.ი. ბექაურთან ერ-
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თად გაწეულ მუშაობას და დიდად აფასებდა ქართველ გამომგონებელს. 

ვლადიმერ ივანეს ძე ბექაური 1882 წელს დაიბადა. სწავლობ- 

და ხაშურის რკინიგზის სკოლაში, ხოლო შემდეგ - თბილისის რკინი- 

გზის სასწავლებელში. მუშაობდა ამიერკავკასიის რკინიგზის მშე- 

ნებლობებზე. რევოლუციურ მოძრაობაში მონაწილეობისათვის იძულე- 

ბული გახადეს საქართველოდან ციმბირში წასულიყო, ხოლო აქედან . 

მუდმივ საცხოვრებლად პეტროგრადში გადავიდა. 

ვ.ი. ლენინის დახმარებისა და სრული მხარდაჭერის წყალობით 

ვ.ი. ბექაური ჩვენი ქვეყნის ცნობილი სპეციალისტი გახდა და წა- 

რმატებით დანერგა პრაქტიკაში თავისი მნიშვნელოვანი ტექნიკური 

სიახლეები. მთელი თავისი სიცოცხლის მანძილზე ნიჭიერი გამომგო- 

ნებელი სიამაყით ინახავდა ვ.ი. ლენინის მიერ ხელმოწერილ მან- 

დატს. 

აი, რა გაგვახსენა „ივერიაში“ დაბეჭდილმა მასალამ რადიო- 

თი შორ მანძილზე აფეთქების ექსპერიმენტზე. 

რკინიგზა კავკასიონზე 

კავკასიონის გავლით რკინიგზის გაყვანის საკითხი ფართო 

მსჯელობის საგანი გახდა I868 წელს თბილისში დაარსებულ რუსეთის 

ტექნიკური საზოგადოების კავკასიის განყოფილებაში, რომლის თავ- 

მჯდომარე იყო რუსეთსა და საქართველოში კარგად ცნობილი მეცნიერი, 

ინჟინერ-პოლკოვნიკი'მიხეილ გარსევანიშცილი (1883 წლიდან პეტე- 

რბურგის გზათა. მიმოსვლის ინჟინერთა ინსტიტუტის დირექტორი). 

როგორც საარქივო მასალები გვიამბობენ, რუსეთის ტექნიკური 

საზოგადოების კავკასიის განყოფილებაში საუღელტეხილო რკინიგზა 

პირველად 1869 წლის 7 თებერვალს საერთო კრებაზე მოიხსენიეს, 

როცა აქ განიხილებოდა საკითხი! „კავკასიის რკინიგზების ქსელის 

შესახებ“. 
იმ პერიოდში უკვე მიმდინარეობდა თბილისსა და ფოთს შორის 

რკინიგზის მშენებლობა და ამიტომ კავკასიის განყოფილებაში გან- 

საკუთრებული ყურადღება მიექცა საქართველოსა და რუსეთს შორის 

რკინიგზის გაყვანის შესაძლებლობას და საჭიროებას. საერთო გან- 

ვითარება წარმოუდგენელი იყო ურთიერთგაცვლისა და მოხერხებული 

მიმოსვლის გარეშე. , 

ყველაზე მოხერხებულ გზად, რომელიც საქართველოს რუსეთთან 

დააკაცშირებდა, ეს იყო რკინიგზა ბაქოსა და პეტროცკაზე გავლით, » 
– გამოთქვეს მოსაზრება კრებაზე გამოსულებმა, მაგრამ აღნიშნეს,
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არსებობდა პირდაპირი საუღელტეხილო რკინიგზის გაყვანის შესაძლე- 

ბლობა, უფრო სწორად, თბილისისა და ვლადიკავკაზის ერთმანეთთან 
რკინიგზით დაკავშირების იდეა. 

ოდარიალის ხეობით რკინიგზის გაყცანის შესაძლებლობაზე არ 

შეიძლება ციმსჯელოთ ძალზე გულმოდგინე გამოკვლევების გარეშე.ყო- 
ველ შემთხვევაში ამ ადგილმდებარეობის შესწაცლა რკინიგზის გაყ- 

ვანისათვის მოითხოვს დიდ დროს და ძალზე ძცირი დაჯდება“, - აი, 

რა ითქვა მაშინ და როგორი წინასწარმეტყველური აღმოჩნდა ეს მო- 

საზრება! 

რაკი ასეა, და საუღელტეხილო რკინიგზის აგების დრო ძალზე 

ძნელი დასადგენია, ჩრდილოეთ და სამხრეთ კავკასიის ერთმანეთთან 

დასაკავშირებლად საჭიროა ავირჩიოთ მოსახერხებელი მიმართულება, 

კასპიის ზღვის სანაპიროების გავლით. დიახ, ბაქოზე და პეტროვ- 

კაზე, - დაბეჯითებით განაცხადეს მაშინ კავკასიის განყოფილება- 

ში. , 

თავის სიტყვაში მ.გარსევანიშვილი ამბობდა! ი„კ.ბენტკოვს- 

კიმ და ნ.ზეიდლიცმა ძალზე დამაჯერებლად ახსნეს რკინიგზის გაყ- 

ვანის მნიშვნელობა საქართველოდან ჩრდილოეთ კავკასიისაკენ კას- 

პიის ზღვის სანაპიროს გავლით, როგორც საერთაშორისო გზისა ევ- 

როპიდან ინდოეთში. არ არსებობს რაიმე ეჭცი იმაში, რომ როცა 

ევროპის რკინიგზების ქსელი კავკასიის, სპარსეთის და აცლანის- 

ტანის გავლით ინდოეთის რკინიგზას დაუახლოვდება პეშეცარში, მა- 

შინ ევროპისა და აზიის ურთიერთობაში მოხდება უფრო მნიშვნელოვა- 

ნი გადატრიალება, ვიდრე ცასკო-და-გამას მიერ გზის მოკცლევა 

ინდოეთისაკენ... ყველაზე აუცილებელია ამიერ-კავკასიის კავშირი 

რუსეთიდან კასპიის ზღვის სანაპიროთი. ამას როგორც სახელმწი- 

ფოებრივი, ისევე სამხედრო მნიშვნელობა აქვს. განსაკუთრებით სა- 

ყურადღებოა უკანასკნელი მოსაზრება თურქეთთან და მის განუყრელ 

მეკავშირეებთან ომის შემთხვევაში – ამიერ-კავკასიის რუსეთთან 

დამაკავშირებელი გზა ხელმისაწვდომი ალარ იქნება იმათთვის,ვინც 

შავ ზღვას ფლობს“.. 

რა სთქვა კონკრეტულად მ.გარსევანიშვილმა საუღელტეხილო 
რკინიგზაზე თბილისსა და ვლადიკავკაზს შორის? ძალიან ბევრი. 

„ყოველ შემთხვევაში, მე მეჩვენება, რომ ახლა ჩცენ არ უნდა 

ვიფიქროთ კიდეც რკინიგზის გაყვანაზე კავკასიონის უღელტეხილზე 

გავლით“, - ასე დაიწყო ქართველმა მეცნიერმა თავისი მოსაზრება 

ამ საკითხზე. 

რატომ? 

ჯერ ერთი, რკინიგზას კავკასიონზე ექნებოდა მკვეთრი აღმარ-
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თები და დაღმართები, მეორეც მცხეთიდან ვლადიკავკაზამდე 180 ცერ- 

სზე რკინიგზის გაყვანა დაახლოებით 36 მილიონი მანეთი დაჯჭებოდა, 

მაგრამ არაგვის დაბლობზე მძიმე ჩამოსვლის გამო ეს თანხა 40 8ი- 
ლიონ მანეთს მიაღწევდა. გარდა ამისა, უნდა გაეყვანათ 5-ზე მეტი 

ვერსის სიგრძის გვირაბი (ამას ითვალისწინებდა ინჟინერ ბ.სტატ- 

კოვსკის გამოკვლევა), რაც დაახლოებით 3,7 მილიონი მანეთი და- 

ჯდებოდა. ისე რომ, საუღელტეხილო რკინიგზის მშენებლობა 45 მი- 

ლიონ მანეთამდე ავიდოდა. ეს მაშინ, როცა ამ თანხით, შესაძლე- 

ბელი იყო სწორ ადგილმდებარეობაზე 900 ვერსს რკინიგზის მშენე- 

ბლობა. დიახ, ამ თანხით, მოზდოკიდან პეტროვსკზე გავლით, ბაქო- 

მდე შეიძლებოდა რკინიგზის მიყვანა და აქედან კი თბილისამდე გა- 

გრძელდება, რასაც ოთხი წელი დასჭირდებოდა. 

გარდა ამისა, მ.გარსევანიშცილმა სხცა მოსაზრებებიც გამო- 

თქვა საუღელტეხილო გზის გაყვანაზე! „მე ისევ მგონია, რომ სა- 

დღეისოდ ერთი წუთითაც 'კი არ შეგვიძლიან ვიფიქროთ რკინიგზის 

მშენებლობაზე მთავარი კაცკასიონის უღელტეხილის გაცლით“. 

რუსეთის ტექნიკური საზოგადოების კავკასიის განყოფილებაში 

მაინც გაგრძელდა დისკუსია კავკასიონის ქედზე რკინიგზის გაყცა- 

ნის თაობაზე და ამ საქმეში გადამწყვეტი როლი შეასრულა ინჟინერ 

ბ.სტატკოვსკის გამოსვლამ განყოფილების 1869 წლის 22 თებერვლის 

სხდომაზე! 

„ „უკანასკნელ დროს კავკასიის რკინიგზების ქსელის ყველაზე 

ხელსაყრელი მიმართულებების განხილვისას, გზა თბილისსა და ცლა- 

დიკავკაზს შორის ბეცრს მიაჩნია ისეთ შეუძლებლად, ანდა შესაძ- 

ლებლად მხოლოდ შორეულ მომავალში, რომ ან საერთოდ არ ლაპარა- 

კობენ, ან მას უკანასკნელ ადგილს უთმობენ კაცკასიაში რკინიჯჭ- 

ზის ქსელის მოწყობაში. ამ რკინიგზას კი ერთ-ერთი პირცელი ად- 

გილი უნდა დაეკავებინა“. ! : 

როგორც ბ.სტატკოვსკის მიაჩნდა, რკინიგზისათვის გვირაბი 

უნდა გაეყვანათ ან ჯვრის მთის ქვეშ, ან ბუსლაჩარის გადასასვ- 

ლელის ქვეშ და მისი სიგრძე 5 ვერსტი იქნებოდა. მისი აზრის რკი- 

ნიგზის ღირებულება 16,5 მილიონი მანეთი დაჯდებოდა და გზის. სი- 

გრძე 157 ვერსტი იქნებოდა. 
კავკასიის განყოფილებაზე გამოსვლის აი ბ. სტატკოვსკიმ 

გამოაქვეყნა იმავე წლის. გაზეთ „კაცკაზში“ (., 28) სტატია, რო- 

მელშიც მთელი რიგი ტექნიკური საკითხები ი მიმთინილა, რომლებიც 

საუღელტეხილო რკინიგზასთან იყო დაკავშირებული. 

1869 წლის 22 მარტს მ.გარსევანიშვილი განყოფილების კრე–- 

ბაზე გამოდის მოხსენებით! „შენიშვნები ბ.სტატკოცსკის სტატია-
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ამ - თბილისსა და ვლადიკავკაზს შორის რკინიგზის გაყვანის შესა- 
ებ“. 

მ.გარსევანიშვილი არ ეთანხმება ბ.სტატკოვსკის რკინიგზის ღი- 
რებულების შეფასებაში და მოჰყავს მთელი რიგი მოსაზრებები. ამას- 

თან ერთად, მას მიაჩნია, რომ რკინიგზის მშენებლობას არანაკლებ 
9 წელიწადი დასჭირდებოდა, რადგან ამაზე ადრე გვირაბის გაყვანა 

შეუძლებელი იქნებოდა. 
თარ უნდა დავიციწყოთ, რომ საქართველოს სამხედრო გზა დღეს 

ერთადერთი შემაერთებელი მაგისტრალია ამიერ-კავკასიისა და რუსი- 

თს შორის და თუ რკინიგზა გაივლის დღევანდელი საფოსტო გზის ახ- 

ლოს, როგორც ბ.სტატკოვსკის მიაჩნია, მაშინ გასაგებია როგორ გა- 
ძნელდება საფოსტო გზაზე მიმოსვლა რკინიგზის მშენებლობის დროს. 

ეს კი რამდენიმე წელი გაგრძელდება“ - აღნიშნავდა მ.გარსეცანიშ- 

ვილი. : ' 

გრძელდებოდა დისკუსია მიხეილ გარსევანიშვილსა და სტატკო- 

ვსკის შორის. 1869 წლის I2 აპრილს ბ.სტატკოვსკი რუსეთის ტექ- 
ნიკური საზოგადოების კაცკასიის განყოფილებაში კვლავ გამოდის 

მოხსენებით საუღელტეხილო რკინიგზის შესახებ. 

თუმცა, ჯერ გავეცნოთ თვით ბ.სტატკოვსკის პიროვნებას. 

ინჟინერ-კაპიტან სტატკოვსკს ჯერ კიდევ 1856 წელს ადგილო- 
ბრივმა ხელისუფლებმა დაავალეს საძიებები სამუშაოები და გამოკ- 

ვლევები ჩაეტარებინა კავკასიონის უღელტეხიღზე კაპიტალური გზის 

· გასაყვანად, კერძოდ სოფელ ქვეშეთიდან სოფელ კუმლისციხემდე და 
უღელტეხილის გადავლით სოფელ კობამდე. იგი ძლიერ დაინტერესდა 
მლეთის აღმართზე გზის გაყვანის შესაძლებლობით და წინასწარ მო- 

ხაზა გრძელი ზიგზაგების აგების ვარიანტი. მთავარი ის იყო, რომ 

მლეთას აღმართზე ადვილად უნდა ემოძრავა ცხენის ტრანსპორტს და 

ურმებს. · 
ბ.სტატკოვსკიმ მომავალი გზის ტრასის დადგენის დროს შეაგ- 

როვა ცნობები თოვლის ზვავების შესახებ, გაზომა ტემპერატურა 

სხვადასხვა სიმაღლეებზე და თოცლის დნობის სიჩქარეს დააკცირდა| 

“ მოიფიქრა, როგორ შეეკავებინათ ბაიდარის ხეობაში ზცავები ხელო- 

ვნური ნაგებობებით და სხცა. მან მდიდარი და საინტერესო მასა- 
ლები წარუდგინა გზათა მიმოსელის VIII ოლქის მმართველობას, რო- 

მელსაც დაცალებული ჰქონდა საქართცელოს სამხედრო გზის ექსპლე– 
ატაცია .და რეკონსტრუქცია. 

ამასთა6, 1857 წლის დასაწყისში ბ.სტატკოვსკიმ კაცკასია- 

ში მყოფი ჯარების მთავარი შტაბის უფროსის მოვალეობის შემსრუ–- 

ლებელს დ.მილიუტინს მოხსენებითი ბარათი წარუდგინა თბილისსა და
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ბაქოს შორის რკინიგზის გაყვანის საჭიროებაზე, რასაც ეკონომიკუ- 
რი და სამხედრო მოსაზრებებით ასაბუთებდა და დაწვრილებითი გაან- 
გარიშებები მოჰყავდა ამ გზით ტვირთის გადატანაზე და მგზაცრების 

შესაძლო .გადაყვანაზე. . 

კარგად იგრძნობოდა, რომ ბ.სტატკოვსკი გამჭრიახი გონებისა 

და გზების მშენებლობის კარგი სპეციალისტი იყო, რომელსაც ბევრი 

სასარგებლო წინადადება შეეძლო წარედგინა კავკასიაში ახალი გზე–- 

ბის გასაყვანად. ამიტომაც, კავკასიის ადგილობრივმა ხელისუფლე–- 

ბმა იმავე წელს ინჟინერ-კაპიტანი ბ.სტატკოვსკი ერთი წლით შცე- 

იცარიაში, საფრანგეთში, ბელგიასა და ინგლისში მიავლინეს გცი- 

რაბებისა და სამთო გზების დასათვალიერებლად და იმ მეთოდების 

შესასწავლად, რომლებსაც ამ ქვეყანაში იყენებდნენ. 

საქართველოში დაბრუნებულმა ბ.სტატკოვსკიმ ზემო-ბლეთის აღ- 

მართზე გზის გაყვანის პროექტი საბოლოოდ დაამუშავა და შემდებ 

უშუალოდ ხელმძღვანელობდა მძიმე სამუშაოებს ამ აღმართზე. 

და აი, 1861 წელს დიდი სამუშაოები დამთავრდა ზემო-მლეთის 

აღმართზე გზის მოსაწყობად. 1858 წელს აქ მუშაობა დაიწყო ქცეშე- 

თის მთების გვერდის ავლით, რთმელიც წარმოუდგენელ სიძნელეებს , 

უქმნიდა მგზავრობას საქართველოს სამხედრო გზაზე. 

ზემო-მლეთის ახალი გზის შვიდი ზიგზაგი იმდროინდელი საინ- 

ჟინრო ნაგებობათა გადაწყვეტის ნამდვილ შედეცრს წარმოადგენდა. 

საქართველოს სამხედრო გზის ეს საუღელტეხილო მონაკვეთი უფრო გა- 

ბედული და სრულყოფილი იყო, ვიდრე შვეიცარიის ალპებში გაყცანი- 

ლი ცნობილი მონსენის (1084 მეტრის სიმაღლე) და სიმპლონის ( 2009 

მეტრი სიმაღლე) საუღელტეხილო გზები. 

„გზის ქვის ნაფენი ისე კარგად არის გაკეთებული და სილით 

დაფარული რომ არა თუ ეკიპაჟები, არამედ ურიკები ისე მოგორავენ 

გზაზე როგორც პარკეტზე. ამ გზიდან ხედები შესანიშნავია! გუდის 

ხეობა, მთავარი უღელტეხილი გადაჭმული ხან თავისი უზორებიანი 

კბილანა და ხან მუდმივი თოცლით დაფარული კლდოვანი მთებით და ბო- 

ლოს არაგვის ხეობა, რომელიც ვიწრო ზოლად შორს ქვევით მოსჩანს, 

ძალაუნებურად ხიბლავს მგზავრს თავისი საკცირველი დიდებული მთის 

ბუნებით“ - წერდა 186! წელს გაზეთი „კავკაზი“. 

გაზეთი აღნიშნავდა! „ზიგზაგებზე ორი წყაროა, ხოლო ერთი, 
ქვეშეთსა და არაგვის ხიდს შორის. ერთი მათგანის ანკარა და ციცი 

წყალი სამ საჟენზე მალლა ამოსჩქეფს, ეგრეთწოდებულ თეთრ ციცაბო 

კლდეში ჩადგმულია სპილენძის დაფა“. 

მლეთის აღმართის მეორე ზიგზაგზე მდებარე წყაროს, დღეს, 

„ორბელიანის წყარო“ ეწოდება, რაც შეეხება სპილენძის დაფას, მას-
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ზე წარწერილი იყო, რომ გზა გაკეთდა პოდპოლკოვნიკ სტატკოვსკის 
პროექტით და მისი ხელმძღცანელთბით. 

საინტერესთა ამ ნიჭიერი ინჟინრის შემდგომი დამსახურების 

ამბავიც. 1865 წელს დამტკიცდა „ამიერ-კავკასიის რკინიგზის მი- 

წაყრილის სამუშაოთა წარმოების ორგანიზაციის დებულება“ და შეიქ- 

მნა მშენებლობის სამმართცელო, რომლის უფროსად დაინიშნა გენე- 

რალ-ადიუტანტი ვ.ლეცვაშოცი, მთავარ ინჟინრად - უცხოელი ინჟინე- 

რი ბელი, ხოლო სამუშაოების უფროსად, ამ დროისათვის უკვე ინჟი- 

ნერ-პოლკოცნიკი ბ.სტატკოვსკი. პირველ რკინიგზას ერთმანეთთან 

თბილისი და ფოთი უნდა დაეკავშირებინა.  , 

1871 წლის 14 აგვისტოს ყცირილიდან ფოთში პირველი მატარე- 

ბელი გავიდა. მოძრაობის გახსნის წინ ეს უბანი შეამოწმეს ინჟი- 

ნერმა მ.გარსევანიშცილმა და ბ.სტატკოვსკიმ. აღსანიშნავია, რომ 

1877 წელს ქუთაისის განშტოებამ რკინიგზის მოძრაობა სწორედ ინ- 

ჟინერ-პოლკოცნიკ ბ.სტატკთვსკის შემოწმების შემდეგ გაიხსნა,რო- 

მელიც ამ დროს ფოთი-თბილისის რკინიგზის ინსპექტორის მოვალეო- 

ბას ასრულებდა. უფრო ადრე, I874 წელს ბ.სტატკოვსკი სურამის 

უღელტეხილზე ჩატარებულ: სამუშაოებს ამოწმებდა. 

ეს ნიჭიერი ინჟინერი კავკასიონის უღელტეხილზე რკინიგზის 

გზების გაყვანით ჯერ კიდევ 1859 წელს დაინტერესდა, როცა პეტერ- 
ბურგის უწყებების ჟურნალში გამოაქვეყნა სტატია - „გზა კავკა- 

სიის მთების უღელტეხიღზე“. 

ახლა კი ისევ ბ.სტატკოვსკის მოხსენებაზე, რომელიც მან 

1869 წელს IL2 აპრილს გააკეთა რუსეთის ტექნიკური საზოგადოების 

განყოფილებაში საუღელტეხილო რკინიგზის გაყვანაზე. 

ბ.სტატკოვსკიმ აღნიშნა, რომ მართლაც ძნელი იყო დისკუსია 

საუღელტეხილო რკინიგზის ღირებულების შესახებ, სანამ სათანადო 

გამოკვლევები არ ჩატარდებოდა, მაგრამ მაინც შესაძლებელი იყო 

მ.გარსევანიშვილის ამ თაობაზე გამოთქმულ მოსაზრებებთან შეკამა- 

თება. მან მთელი რიგი შედარებები მოახდინა უკვე აგებულ რკინი- 

გზებთან. ყაზბეგის ზვავები არ მიიჩნია რკინიგზისათვის სახიფა- 

თოდ, რადგან რკინიგზას შეეძლო გაევლო ყაზბეგის ბილიკის ზევით, 

საღაც ზვავის საშიშროება არ იყო, მიმოხილვა გაუკეთა რკინიგზის 

ექსპლუატაციას მთის პირობებში და სთქვა. „ბოლოს არ შემიძლიან 

არ აღვნიშნო, რომ ადგილებზე საძიებელი სამუშაოების ჩატარება- 

მდე ყოველგვარი მსჯელობას და დავას არ შეუძლიან დაადგინოს სი- 

მართლე იმაზე, თუ ზუსტად რა დაჯდება და როგორი იქნება ხაზის 

ექსპლუატაცია თბილისსა და ვლადიკავკაზს შორის“. 

მ.გარსევანიშვილმა ამ გამოსვლის შემდეგ გ-ნაცხადა, რომ იგი



მთლიანად ეთანხმება ბ.სტატკოვსკის უკანასკნელ მოსაზრებას. 

დისკუსია გრძელდებოდა. 

საინტერესო აღმოჩნდა 1870 წლის 27 მარტს რუსეთის ტექნიკუ- 

რი საზოგადოების კავკასიის განყოფილების კრებაზე ინჟინერ კ.ზი- 

ნგერნ-კორნას მოხსენება! „საჭიროა თუ არა რკინიგზა კაცკასიო- 

ნის უღელტეხილის გავლით“. 

ამ მოხსენებაში ანალიზი გაუკეთდა აღნიშნულ საკითხზე გან- 

ყოფილების წევრების ადრინდელ გამოსვლებს და ამიტომ იყო, რომ 

ინჟინერ კ.ზინგერნ-კორნას გამოსვლამ განსაკუთრებული ყურადღება 

მიიქცია. | 

გვჭირდება თუ არა ასეთი გადასასვლელი უღელტეხილზე? 

შეუძლიან თუ არა ჩვენს განყოფილებას ხელი შეუწყოს ამ საკი- 

თხის პრაქტიკულ და რაციონალურად გადაწყვეტას? 
შეგვიძლიან თუ არა გამოვნახოთ რაიმე საერთო აზრი, მაშინ 

როცა სხვადასხვა მოსაზრება არსებობს? იქნებ საბოლოო ლოგიკური 

დასკვნა გამოვიტანოთ? “ 

მომხსენებელმა აღნიშნა შემდეგი! მ.გარსევანიშცილს, ისეცე 

როგორც კ.ბენტკოვსკის, მიაჩნია, რომ კავკასიონის უღელტეხილზე 

რკინიგზის მშენებლობა ჯერ-ჯერობით ნაადრევია და, ამიტომ, სა- 

ქართველო რუსეთს რკინიგზით უნდა დაუკაცშირდეს ბაქოზე გაცლით. 

კავკასიაში გზების მშენებლობაზე ბ.სტატკოვსკი კი იმ აზრის 

არის, რომ საუღელტეხილო რკინიგზის გაყვანა კავკასიონზე მოხე- 

#ხებული და უშიშარი იქნება საქართველოს სამხედრო გზის მიმარ- 

თულებით. გზას ერთი შტო ექნება, ხოლო ხელოცნურ ნაგებობებს ორი 

შტო. ზცავებისაგან რკინიგზის დასაცავად გაკეთდება 6 ვერსის 

სიგრძის გვირაბი ჯვრის მთის მახლობლად გუდის ხევიდან. 

ბ.სტატკოვსკის ამ მოსაზრებას არ იზიარებს მ.გარსევანიშ- 

ცილი, რომელსაც მიაჩნია, რომ გვირაბის გასაყვანად და გზის მშე- 

ნებლობისათვის აუცილებელი იქნება არანაკლებ 9 წელიწადი. ამა- 

სთან გვირაბში და უბანზე ყაზბეგი - ლარსი დახრილობა მეტად დი- 

დი იქნება, რაც ხელს შეუშლის რკინიგზის ნორმალურ ექსპლუატაცი- 

ას. 

ინჟინერმა კ.ზინგერნ-კორნამ ძალზე დაწვრილებით ილაპარა- 

კა რკინიგზის ტექნიკურ მხარეებზე, კავკასიონის ბუნებრივ პირო- 

ბებზე, მოახდინა შედარება არსებულ სამთო რკინიგზებთან, და ბო- 

ლოს, განყოფილების წევრებს მიმართა შეკითხვით: ხომ არ ჩათვლის 

მიზანშეწონილად ჩვენი განყოფილების საბჭო წინადადებით შემოვი- 

დეს საერთო კრების წინაშე, რათა შეიქმნას განსაკუთრებული რკი- 

ნიგზის კომისია ამ საკითხთან დაკავშირებით სპეციალური მოხსე- 

ნების მოსამზადებლად?
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პასუხად სიტყვას ამბობს მ.გარსევანიშვილი. 
შან აღნიშნა, რომ მთავარი სიძნელე რკინიგზის გაყვანისას ტფი- 

ლისიდან ვლადიკავკაზში - ეს იქნება ზემო მლეთის აღმართი. აქ რკი- 
ნიგზამ უნდა გაიაროს არაგვის მარჯვენა სანაპიროს ზევით, რომ რაც 

სიძლება დაუახლოვდეს კავკასიონის გადასასვლელს. ცალკ-ცალკე გა- 

ილა სხჭა სირთულეები, რომლებიც რკინიგზის მშენებლობის დროს 

წარმოიქმნება.. მოსაზრება გამოთქვა, რომ ერთი გვირაბი უნდა გა- 

სულიყო თრუსოს ხეობაში ( არაგვიდან კობისაკენ) და მისი სიგრძე 
დაახლოებით 8 ვერსი იქნებოდა. სირთულე წარმოიქმნებოდა სოფელ 

სიონის შემდეგ და გაგრძელდებოდა ლარსამდე. ამიტომ სიონიდან ლა- 

რსისკენ საჭირო იყო I2 ვერსის სიგრძის მეორე გვირაბი. მარტო ორი 

გვირაბის გაყვანა I7 მილიონი მანეთი დაჯდებოდა. 

მ.გარსევანიშვილის შემდეგ გამოვიდა სამთო-ინჟინერი ნ.პა- 

ლიბინი. საჭიროა თუ არა დაუყოვნებლივ რკინიგზის მშენებლობა უღე- 

ლღტეხიღზე, –- ეს კვლავ განხილვის აუცილებელი თემაა! კასპიის ზღ- 

ვის სანაპიროებზე უკვე არსებობს საზღვაო მიმოსვლა, რაც გაცილე- 

ბით იაფია, ციდრე სახმელეთო. თუკი თვით ბ.სტატკოვსკის პროექტე- 

ბით მოხდება საქართველოს სამხედრო გზის ქვის გალერეებით დაცვა 

ზვავებისაგან, რაც 150 ათასი მანეთი დაჯდება, მაშინ ჩვენ საი- 
მედო სარკინიგზო მიმოსვლა გვექნება ტფილისსა და ვლადიკავკაზს 

შორის. გარდა ბ.სტატკოვსკის მიერ დასახული მიმართულებისა თერ- 

გის დაბლობზე გავლით, ალბათ შეიძლება სხვა მიმართულებების შე- 

რჩევაც. | 
ინჟინერ-გენერალ-მაიორმა პ.რერბერგმა შენიშნა, რომ 150 

ათასი მანეთი საკმარისი არ იქნებოდა საქართველოს სამხედრო გზა- 

ზე უშიშარი შიმოსვლის უზრუნველსაყოფად, განსაკუთრებით ზამთრის 

პირობებში. 

მ.გარსეცვანიშვილმა კვლავ გამოთქვა თავისი მოსაზრება იმა- 

ზყ, რომ საქართველოს სამხედრო გზის გასწცრივ რკინიგზის მშენე- 

ბლობის სირთულის გამო, საერთოდ საჭირო იყო მასზე უარის თქმა. 

სამაგიეროდ, მან საჭიროდ მიიჩნია მეტი ყურადღება მიქცეოდა სა- 

ქართველოს სამხედრო გზაზე ქვის გალერეების, პატარა გვირაბების 

აგებას, რათა გზა გაცილებით უშიშარი გამხდარიყო მიმოსვლისათ- 

ვის, ვიდრე იყო. რაც შეეხება ტფილისის რუსეთთან რკინიგზით და- 

კავშირებას, მას ყველაზე რეალურ შესაძლებლობად მიაჩნდა რკინი- 

ბზის ხაზის მშენებლობა ბაქოზე გავლით თუმცა, გადაწყდა ვლადი- 

კავკაზიდან რკინიგზის მშენებლობა პეტროვსკამდე, მაგრამ ეს სა- 

კმარისი არ არის, იმიტომ რომ პეტროვსკი წრდილოეთ კავკასიაშია, 

ხოლო მნიშვნელოვანია რუსეთის ამიერკავკასიის მხარესთან რკინი-
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გზით დაკავშირება, - აღნიშნა მან. 

მ.გარსევანიშვილმა ყურადღება მიაქცია ნ.პალიბინის გამოთქ- 

მული წინადადებასაც, რომ საუღელტეხილო რკინიგზას შეიძლება მიმა- 

#თულება ჰქონოდა ნილკნიდან არაგვის მარჯვენა სანაპიროს მიმარ- 

თულებით. მ.გარსევანიშვილმა აღნიშნა, რომ ძიებანი სხვადასხვა 

მოხერხებული მიმართულებების დასადგენად უნდა გაგრძელებულიყო. 

რუსეთის ტექნიკური საზოგადოების კაცკასიის განყოფილებაში 
საუღელტეხილო რკინიგზის მშენებლობის საკითხმა დიდი დაინტერე- 

სება გამოიწვია ქართველ საზოგადოებაში. 

1872 წლის 28 აპრილს გაზეთმა „დროებამ“ რომლის რედაქტორი 

დიდი ქართველი განმანათლებელი სერგო მესხი გახლდათ, გამოაქცე–- 

ყნა პატარა ცნობა. „დროება“ იუწყებოდა! „ამ ჟამად ლაპარაკია, 

რომ ტფილისისა რუსეთთან შეერთებისათვის რკინიგზა მთებში შეიძ- 

ლება გაციდესო. ამისათვის მოუნდება ერთი ადგილს ექვსი ვერსის 

სიგრძით მთაში გვირაბის (ტონნელის) გათხრაო. გვირაბის გათხრა 
ძნელი არ იქნებაო, რადგანაც რბილი, ჭადა მთა არის გასათხრელი 

და მუშაობას რცა მილიონზე მეტი არ მოუნდებაო, დანარჩენ ადგილე- 

ბში გზა მთების ფერდობებზე და ვაკეებზე გავა. ანგარიშობენ,რომ 

ეს რკინის გზა ისე ძნელი გასაკეთებელი არ იქნება, როგორც აქა- 
მდის ეგონათ და გცირაბი ადვილი გასაყვანიაო, ... რომელიც 14 

ცერსიაო“. 

აბა, როგორ მოხდებოდა, რომ ამ ურთულესი ტექნიკური ამოცა- 

ნის გადაწყვეტის იდეას არ გამოუხმაურებოდა ი.ჭავჭავაძის გაზე- 

თი, 

1886 წლის 5 მარტს ი.ჭავჭავაძე გაზეთ „ივერიაში“ წერდა! 

„ჯერ თუმცა ამბავად გავრცელებულია ტფილისში ხმა, რომ როკის ხე- 
ობაზე რკინის გზას გამოატარებენ კავკასიამდეო, მაგრამ დარწმუ- 

ნებით კი ლაპარაკობენ. ეს სასიამოვნო ამბავი სარწმუნო პირით 

ჩამოუტანიათ პეტერბურგიდან და მით უფრო დასაჯერია, რომ მაღალ- 

ხარისხოვან მოხელეთა მიერ არის გავრცელებული. ხუთი წლის გან- 

მავლობაში უნდა გაკეთდეს და მისვლა-მოსვლა გაიმართოს ამ ახალ 

გზაზედო. მამისონის უღელტეხილზედ კი გზატკეცილი გადავაო. ეს 

უკანასკნელი ამბავი მით უფრო შესანიშნავია, რომ მამისონის 

უღელტეხილი წინ აღუდგა როკის ხეობას და საკმაოდ მოსარჩლეობა 

მოიპოვა აქაურ მოხელეთა შორის. ბოლოს კი, როგორც ვხედავთ,ბურ- 

თი და მოედანი როკის ხეობას დარჩენია და ამა სახით ქართლსა, 

მაგ ერთგულს და ჭირნახულ დედას ჩვენი ქვეყნისას, ერთი სახსა- 

რი კეთილდღეობისა კიდევ მიჰმატებია. ჩვენ აქ სიხარულის მეტი 

არ გვმართებს-რა, ღმერთმა მშვიდობაში და ბედნიერებაში მოახმა-
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როს ჩცენს მრავალტანჯულ დედა ქართლს“. 

დიახ, დიდ ილიას საუღელტეხილო რკინიგზის მშენებლობა სასიკე–- 

თო საქმედ მიაჩნდა. 

საინტერესოა, რომ იმავე, 1886 წელს „იცერიამ“ რამდენიმე ინ- 

ფორმაცია გამოაქვეყნა კავკასიონზე რკინიგზის გაყვანის თაობაზე. 

აი, ზოგიერთი მათგანი! 

ოგუშინ ქალაქში ხმა გავრცელდა, რომ ვითომ როსტოცო ვლადი- 

კაცკაზის რკინის გზა უნდა შეუერთონ ბათუმ-ბაქოს გზას და როკის 

ხეობაზე ( ქართლში) -გამოიყვანონო. ხოლო ამ საგანზე დარწმუნებით 
ცერა შევიტყვეთ-რა. ამბობენ-კი, რომ როკის გზის პროექტიც დამ- 

ტკიცებულიათ“ (M 46). 

„ჩვენ დღეს დარწმუნებით შევიტყეთ, რომ როკის ხერბაზედ 

რკინის გზა გამოვა როსტოვო-ვლადიკავკაზის რკინის გზიდან ჩცენს . 

გზასთან შესაერთებელი. ეს გზა როკის ხეობისა უნდა გაკეთდესო 
უსათოოდ ხუთი წლის განმავლობაში. მამისონის უღეღ-ტებხილზე კი 

შოსსეს გზა გადავაო“ (M 49)! 

თმოსკოვისა და პეტერბურგის გაზეთების სიტყვით, კვლაც 

ატეხილა ლაპარაკი კავკასიის უმთავრესს ქედზედ რკინის გზის გაყ- 

ცანის შესახებ. გზა უნდა გამოიყვანონ ვლადიკაცკასის რკინის გზის 

დარგ-კოხის სადგურიდამ, გორამდე. პროექტით გზის სიგრძე განსა- 

ზღვრულია 183 ვერსტი, ამ რიცხვიდამ 6 ვერსზე უმეტესი გვირაბით 

გზა უნდა იყოს. გზის გაკეთების ყოველივე ხარჯი 38.500.000 მან. 

– 46.500.000 მანეთამდეა გამოანგარიშებული, გზის გაკეთება ხუთ- 

ექვსს წელს გასტანსო“ (M 77)) 

„ჩვენ გადმოგვცა ერთმა ნაცნობმა, რომ მთავრობა შესდგომია 

გაშენებას რკინის გზისას ვლადიკავკაზიდამ ტფილისამდე. თურმე სა- 

მი გზა უნდა გამოიძიონ, ერთი როკის ხეობაზე, მეორე ფშავ-არა- 

გვზე და არა არაგვის ხეობაზე და მესამე კი ვერ დაგვისახელა ამ 

ამბის გადმომცემმა. 

“ გამოიძიება ამ სამის გზის მთავრობას მიუნდვია ბ-ნ რიმიევ- 
სკისათვის, რომელსაც დღეს სურამის მთაზედ რკინის გზის გცირაბი 

გაჰყავს. ამ გამოძიების სახარჯოდ მთავრობას უკვე დაუნიშნავს 

ხუთმეტი ათასი თუმანი“ (M 247). 
„ივერია“ 1890 წელს (17 იანვარი) წერდა! „გამოანგარიშებუ- 

ლია, რომ რკინიგზის მანძილი, რომელიც გორიდან წავა ლიახვის ხე- 

ობაზე და გადაჭრის კავკასიის მთას როკის ხეობაზე ხეობიდან,იქ- 

ნება 170 ვერსი. ეს გზა დაახლოებით დაჯდება 28 მილიონი. როცა 
ეს რკინის გზა გაკეთდება მაშინ ტფილისსა დ როსტოვს შორის მხო- 

ლოდ 830 ვერსი მანძილი იჟნება“.
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ილიასეული გაზეთი იმავე წლის M I15 ასეთ ინფორმაციას აწვ- 

დიდა მკითხველებს! 

„„ჩვენ შევიტყეთ, რომ პროექტი რკინის გზის გაყვანისა ტფი- 

ლისიდამ კავკავამდე, შედგენილი გენერლის კრინიცის მიერ, მოუ- 

წონებია მთავრობას და ამ დღეებშიც კიდეც გამგზაცრებულა კომი- 

სია დ.ს.ს. რიძიევსკის თავმჯდომარეობით იმ ადგილების დასათვა- 

ლიერებლად, რომელზედაც გაივლის პროექტით ეს გზა. გენერალი 
კრინიცის პროექტით გზა იწყება კავკავიდან მერე სტანცია ტერ–- 

სკაია, სოფელი ბლო (ხევსურეთში), სადაც გაკეთებული იქმნება 
გვირაბი 4 I 2 ვერსის მანძილზე, მერე საჩაკის ღელე, ფშავეთი, 

არაგვის დაყოლება, სოფ. ჟინვანი დუშეთის მაზრაში, სოფ.მჭოპორტი. 

გზა შეუერთდება შემდეგ ეხლანდელს :რკინის. გზას ავჭალის ხიდთან. 

ეს პროექტი მოსწონებია აგრეთცე ბ-ნს რიძიევსკის, რომელიც რო- 

გორც ამბობენ, ამ "გზის უფროსად იქმნება დანიშნულიო. უმაღლესს 
მთავრობას უფრო იმიტომ მოსწონებია ეს პროექტი, რომ მომავალი 

რკინის გზა კახეთსაც დაუახლოვებს რუსეთსაო“. 

გაზეთი კვლავ გულმოდგინედ ადევნებდა თვალყურს საუღელტეხი- 
ლო რკინიგზის მიმართულების სხვადასხვა ვარიანტებს და I892 

წლის (28 მაისი) აღნიშნავდა! „კავკასიის უმთავრეს ქედზე რკი- 

ნის გზის გასაყვანად მთავრობამ შემდეგი გზა აირჩია! ავჭალიდან 

წავა საქართველოს სამხედრო გზაზე, გაივლის ფშავისა და ხევსუ–- 

რეთის არაგვის ხეობას და შემდეგ კავკავს შეუერთდება. გვირაბის 

გათხრა ორ ალაგს დასჭირდება: არხოტის მთასთან II ვერსზედ და 

კავკასიის უმთავრეს ქედთან 7 ვე“სზედ- გზა სიგრძის 154 ვერსი 

იქნება“. 
I895 წელს „ივერია“ ს საუღელტეხილო რკინიგზის შესახებ ორ 

ინფორმაციას აქვეყნებს! 

„როგორც გაზ. „ნოვ.ობოზრ.“.ს შეუტყვია კავკასიონის მთა- 

ზედ გზის გაყვანის შესახებ მოსალაპარაკებლად პეტერბურგში გაუ- 

წვევიათ გზათა უფროსი ბ.ი. სტატკოვსკი, კავკასიის რკინის გზის 

მოძრაობის უფროსი ე.ნ. ზლოტნიცკი და ინჟინერი კრულიკევიჩი“. 
(M 72)) 

„ოლდენბურგის პრინცს და თავად მინგრელიისას, გაზ. „კავ- 

კაზ“-ის სიტყვით, უთხოვიათ, მიეცეთ ნება თავისი ხარჯით გამო–- 

იკვლიონ ადგილი რკინის გზის გასაყვანად კავკავის რკინის გზის 

სადგურ პრახლადნოიდგან ქ.ზუგდიდისკენ. ფოთამდის რკინის გზა 

მდინარე ბაქსანისა და ენგურის ხეობაზედ გაივლის, კაცკასიო- 

ნის ქედს ელბრუსის ახლოს გადასჭრის“ (M 126). 

კავკასიონზე რკინიგზის გაყვანა აფიქრებდა დიდ ქართველ
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გამანათლებელს და საქართველოში ახალი ტექნიკური საშუალებების და- 
ნერგვის ენთუზიასტს ნ.ნიკოლაძეს. 

ნ.ნიკოლაძეს მიაჩნდა, რომ ტრანსკავკასიის რკინიგზის ორი 
მიმართულების განხორციელება. ერთი იყო ფოთი-ზუგდიდი-პროხლადნა- 
იას მიმართულება, ხოლო მეორე, თბილისი-ვლადიკავკაზი ( კავკასიო- 

ნის უღელტეხილის გავღით) . 

I895 წლის ივნისში ნ.ნიკოლაძის ინიციატივით ფოთის სათათბი- 
როში მოიწვიეს კრება, რომელმაც მოიწონა რკინიგზის კავკასიონზე 

გაყვანის აზრი. ვლადიკავკაზის რკინიგზის აგენტმა ნ.შამშიევმა 

გაზეთ „კავკაზის“ I895 წლის 13 აგვისტოს ნომერში გაილაშქრა აღ- 

ნიშნული სარკინიგზო ხაზის გაყვანის წინააღმდეგ, რითაც მოწინა- 

მ0 ქართველი საზოგადოება უკმაყოფილო დარჩა, ხოლო ნ.ნიკოლაძემ 
საპასუხო წერილი გამოაქვეყნა „ნოვოე ობოზრენიაში“. 

ძნელია ითქვას, როგორ მოხდა, მაგრამ ნ.ნიკოლაძემ ერთი პრა- 

ქტიკული ნაბიჯი გადადგა კავკასიონის ქედზე რკინიგზის გაყვანის 

განხორციელებისათვის. სწორედ იმ დღეს, როცა I895 წლის L3 აგვი- 
სტოს ნ.შამშიევი „კავკასში“ წერდა ნ.ნიკოლაძის იდეის წინააღმ- 

დეგ, ილიასეულმა „ივერიამ“ დაბეჭდა მოკლე, მაგრამ საინტერესო 
ცნობა. „გუშინ ტფილისში ჩამოვიდნენ ფოთის ქალაქის მოურავი ნ.ნი- 

კოლაძე და ორი ფრანგთა ინჟინერი, ერთი იმათგანი ძლიერ ცნობილი 

ინჟინერია ეცროპაში და ეიფელის თანაშემწე“. 

როგორც ცნობილია, გამოჩენილმა ფრანგმა ინჟინერმა გუსტავ 
ეიფელმა (1832-I923) დააპროექტა და ააგო მრავალი მსუბუქი რკი- 

ნის კონსტრუქციის ნაგებობა, უმეტეს შემთხვევებში ხიდები, ცი- 

ადუკები და ვაგზლები. მისი პირველი ნამუშეცარი იყო რკინიგზის 

ხიდი ბორდოზე. შემდგომ, ფრანგი ინჟინერი მონაწილეობდა პარიზის 

მეტროს, პანამის არხის მშენებლობაში, დააპროექტა თავისუფლების 

სტატუის საყრდენი, რომელიც საფრანგეთმა აჩუქა ამერიკის შეერ- 

თებულ შტატებს. 
ცხადია, რომ ქართველი გამანათლებელი, ი სწორედ, გამოჩენილ 

ფრანგ ინჟინერს დაუკავშირდა კავკასიონის ქედზე რკინიგზის გაყ- 

ვანის თაობაზე, თორემ გ.ეიფელი თავის თანაშემწეს – „ცნობილ 

ინჟინერს ევროპაში“ არ გამოგზავნიდა საქართველოში. 
როგორც გაზეთ „ივერია“ წერდა, თბილისში ჩამოსულ ფოთის მო- 

ურავს განზრახული ქონდა რკინიგზის გაყვანა ფოთიდან ( ზუგდიდსა 

და სვანეთში გავლით) ჩრდილოეთ კავკასიამდე და ადგილობრივ ხე- 

ლისუფლებთან უნდა შეთანხმებულიყო, რათა ამ საქმეში მონაწილე- 

ობა მიეღოთ ფრანგ ინჟინრებს. 

გაზეთი „ივერია“ აღნიშნავდა, რომ მთავრობა დათანხმდა თხო- ”
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ვნაზე გამოეკვლიათ რკინიგზის ტრასა - „მთაცრობისაგან ბ-ნმა ნი- 

კოლაძემ უკვე მიიღო თანხმობა ამ თხოვნაზე და ამის გამო საფრან- 

გეთიდან გამოიწვიეს გუშინ ჩამოსული ინჟინრები“. 

მრავალი წელი გავიდა მას შემდეგ, რაც ილიასეული გაზეთი 

წერდა კავკასიონზე რკინისგზის გაყვანის შესახებ. ამჟამად ეს 

იდეა რეალურ გადაწყვეტის წინაშეა. 

ტრანსკავკასიის სარკინიგზო მაგისტრალს უაღრესად დიდი მნი- 

შვნელობა ექნება. საბჭოთა მეცნიერებმა და სპეციალისტებმა დაამუ- 

შავეს და დაადგინეს კაცკასიონზე რკინიგზის გაყვანის ზოგიერთი 

ეკონომიკური ეფექტი. მაგალითად, ასეთი გზა თბილისსა და ჩრდილო- 

ეთ კავკასიის შორის მატარებლების გარბენას შეამცირებს 879-დან 

930 კილომეტრამდე (სხვადასხვა ცარიანტების მიხედვით), ხოლო მო- 

სკოვსა და ჯულფას შორის – I263 კილომეტრით. ამასთან, განთავი- 
სუფლდება ასობით სატვირთო ვაგონი შესაბამისი რაოდენობის ლოკო- 

მოტივით, უფრო მეტად გამოვლინდება იმ რაოდენობის საწარმოო ძა- 

ლები, რომლებზეც რკინიგზის ხაზი გაიცლის. ტრანსკავკასიის რკი- 

ნიგზა ხელს შეუწყობს მდიდარი ბუნებრივი რესურსების სწრაფად 

ათვისებას და უზრუნველყოფს საბჭოთა სამრეწველო ცენტრებში ნე- 

დლეულის უმოკლესი გზით გატანას. 

ტრანსკავკასიის რკინიგზა შესაძლებელს გახდის 8 საათით შე- 

მცირდეს მოსკოვ-თბილისი, მოსკოვ-ერეცნის, როსტოვ-თბილისის სამ- 

გზაცრო მატარებლების გზაში ყოფნის დრო. მკცეთრად გაიზრდება იმ 

დატვირთული ვაგონების ბრუნცა, რომლებიც საქართველოში, სომხე- 

თში და დასავლეთ აზერბაიჯანში ქვეყნის ცენტრალურ და ჩრდილოეთ 

რაიონებიდან გადიან. 

კაცკასიონის საუღელტეხილო რკინიგზამ არსებითად უნდა გა- 

ზარდოს რესპუბლიკის ეკონომიკური პოტენციალი, მისი მშენებლობა 

ბევრი სამინისტროსა და უწყების, შრომითი კოლექტივის სერიოზულ 

ძალისხმევას, საქმისადმი სამშენებლო კონვეიერის ყველა მონაწი- 

ლის - დამპროექტებლების, მშენებლების, ენერგეტიკოსების, ტრან- 

სპორტის მუშაკების, მომმარაგებლებისა და სხვათა შემოქმედებითს 

პარტნიორულ მიდგომას მოითხოვს. 

ავკასიონის საუღელტეხილო რკინიგზა თავისებურად უნიკალური 

საინჟინრო ნაგებობა გახდება. „მთის ბამის“-ორ ათეულზე მეტი 
გვირაბი არა მარტო შეამცირებს მაგისტრალის სიგრძეს, არამედ და- 

იცავს მას ამ ადგილებში ხშირი ზვავების, მეწყერებისა და ლღვარ- 

ცოფებისაგან. გათვალისწინებულია ხეობებზე გაიდოს სამოცდაათზე 

მეტი ხიდი, აშენდეს ათობით გზახიდი, მეწყერსაწინააღმდეგო გალე- 

რეა, ათასობით მეტრი საყრდენი კედელი. გაანგარიშებულია, რომ 
81
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ალაგ-ალაგ დაიდგმება 20 სართულიანი სახლის სიმაღლე მონოლითური . 

საყრდენები. 

... მდინარე არაგვის ვრცელი ხეობა მალე გახდება ვეებერთე- 

ლა სამშენებლო მოედანი. ერთ-ერთი საპროექტო გადაწყვეტით გათვა- 

ლისწინებულია ნატახტარის მახლობლად ძირითად მაგისტრალს გამოე- 

ყოს კაცკასიონის საუღელტეხილო რკინიგზის ხაზი. იგი გაიცლის 

მდინარის მარცხენა მხარეს. განსაკუთრებულ სირთულეებს გზის გა- 

ყვანა აქ არ გამოიწვევს. მაგრამ უკვე რამდენიმე კილომეტრზე 

მდინარის ზემო დინებაში მშენებელთა წინაშე წარმოიშობა მთის მა- 

სივების დაძლევასთან დაკავშირებული სერიოზული სიძნელეები. ერთ- 

ერთი მათგანია საავტომობილო გზა. დიახ, ტრასის მშენებლობას და- 

სჭირდება სატვირთო არტერიები, რომლითაც მიიღებენ მძლავრ ტექნი- 

კას, საშენ მასალებს და კონსტრუქციებს. 

გავა კიდევ ცოტა ხანი, და კავკასიონის საუღელტეხილო რკი- 

ნიგზა რესპუბლიკის ცხოვრებაში ისეთივე ადგილს დაიკავებს, როგო- 

რიც ციმბირისა და შორეული აღმოსავლეთისათვის აქვს ბამს. 

ედისონიდან ქართველ გამომგონებლამდე 

პირდაპირ საკცირველია , თუ რა ყურადღებით ადევნებდა თვალს 

ილიასეული გაზეთი საქართველოსა და უცხოეთში ტექნიკური სიახლე- 

ების შექმნას, რა ფართო პოპულარიზაციას უკეთებდა ინჟინერთა და 

გამომგონებელთა მოღვაწეობას, რა დიდ მნიშცნელობას ანიჭებდა ცხო- 

ვრებაში იმ დროისათვის უჩვეულო მანქანების, მოწყობილობების,მე- 

ქანიზმების გამოყენებას და რა სისტემური ხასიათი ჰქონდა ასეთი 

მასალების გამოქვეყნებას. გაზეთის რედაქციას სწამდა - იმდროინ- 

დელ ტექნიკურ პროგრესს ისეთი ჰორიზონტები ჰქონდა წინ, რომლებიც 

კაცობრიობას მიიყვანდა ურიცხც ძნელად წარმოსადგენელ გამოგონება- 

მდე. 
' დიახ, ილია ჭავჭავაძის „იცერია“ მანათობელი ლამპარივით 

ანათებდა წარსულში დღევანდელობას და იმ ფინიშზე იდგა, საიდანაც 

დაიწყო ტექნიკურ სიახლეთა პროპაგანდა და ხალხში ტექნიკური გა- 

ნათლების შეტანა. მაგრამ ამასთან ერთად არანაკლებ მნიშვნელო- 

ვანია ისიც, რომ „ივერიის“ ფურცლებზე დაბეჭდილი მასალები ფაქ- 

ტიურად წარმოადგენენ თანამედროვე ტექნიკის ისტორიის ფურცლებს, 

რომლებიც ჩვენთვის ასე ძლიერ საინტერესო და ახლობელია. 

ილიასეულმა გაზეთმა ყურადღება მიაქცია თომას ალვა ედისო- 

ნის ტექნიკურ შემოქმედებას და მის მიერ დამზადებულ პირველ ფო-
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ნოგრაფს. , 

1887 წელს „ივერია“ (M 228) წერდა!, „ედისონს, თავისი ფონო–- 

გრაფი, რომელიც ჩვენ გაზეთში რამდენჯერმე იყო აღწერილი, ისე გა- 

უმჯობესებია და გაუუკეთესებია, რომ დღეიდგან:· შეიძლება სიტყვები 

ფოსტით გაგზავნოთ; მიიღებთ თუ არა სიტყვას, ფონოგრაფს უნდა გა- 

რდასცეთ და შეგიძლიანთ უკანვე მოსთხოვოთ ათისა და ოცი წლის .შე–- 

მდებ“. · 
I888 წელი. „ივერია“, M 13. „ედისონს, ამ ბოლო დროს, ისე 

გაუწყვია და გაუუკეთესებია თავისი ფონოგრაფი, რომ მთელს სამუ- 

სიკო პიესებს უკრავს თურმე. ამ დღეებში უცდიათ, შესძლებს თუ 

არა ასოთამწყობი, რომ ფონოგრაფის ლაპარაკზე რაიმე წერილი ააწ-. 

ყოსო. ასოთამწყობს მართლაც ძალიან თავისუფლად აუწყვია წერილი 

და ამას გარდა ის ცოდნაც შეუძენია, რ-–ლის საშუალებითაც შეუძ- 

ლიან ხან ააჩქაროს და ხან ნელა-ნელა აკანანახებინოს ფონოგრაფს“. 

გაზეთმა იცოდა, ედისონის ეს გამოგონება ძალზე საინტერე- 

სო იყო მკითხველებისთვის და ამიტომ ისევ აგრძელებს ფონოგრაფზე 

ინფორმაციების გამოქვეყნებას. „ივერიაში“ დაბეჭდილი ეს მასა- 

ლები საინტერესოა დღეს არა მარტო იმით, რომ გაზეთი სისტემატუ- 

რად ეხმაურებოდა ტექნიკურ სიახლეებს, არამედ იმიტომაც, რომ 

თვალნათლივ გვიჩვენებენ რა დიდი გზა განვლო მეცნიერებამ და ტე- 
ქნიკამ პირველი ფონოგრაფიდან დღევანდელ მაგნიტოფონებამდე და 

ციდეომაგნიტოფონებამდე, რომლებიც ახლა თბილისში ათასობითაა. 

იმავე წელს ილიასეული „ივერია“ აღნიშნავდა! „როგორც ჩვენს 

მკითხველებს მოეხსენებათ, კაცობრიობა გამდიდრდა მეცნიერების 

ახალი იარაღით - ედისონის ფონოგრაფით. ფონოგრაფი ისეა მოწყო- 

ბილი, რომ თითისტრების შეცვლის საშუალებით დაუსრულებლივ შეგი- 

ძლიანთ სხვა-და-სხვა სამუსიკო პიესები დააკვრევინოთ. ამ თითი- 

სტრების გადატან-გადმოტანა ერთის ადგილიდგან მეორეში ძალიან 

ადვილად შეიძლება. მაგალითებრ, ამერიკაში ნალაპარაკევი შეიძ- 

ლება ლონდონში განამეორებინოთ ფონოგრაფს. ამ მხრივ ფონოგრაფის 

სიავკარგე სცადეს კიდეც და ცდამ ამაოდ არ ჩაიარა. ედისონმა 

ფონოგრაფი მომართა, დაუწყო თავისს მეგობარს ბაასი და ლაპარაკი 

და ეს ბაასი ათის დღის შემდეგ ყოველისივე წვლილით განამეორე- 

ბინეს ფონოგრაფს. ასე წარმოიდგინეთ, ედისონის უცაბედა ხველაც 

კი გაიმეორა თურმე ამ საკვირველმა და საოცარმა იარაღმა. ახალი 

ფონოგრაფი ედისონისა ეხლა ისეა განკარგებული, რომ გრძელს სიტ- 

ყვებს იმეორებს, ამბობს სასამართლოში მოწმეთა ჩვენებას, რამ- 

დენსამე კაცის შერეულს ყაყანს და არა თუ მარტო არიას, არამედ 

დუეტებსაც, ტრიოებსაც, კვარტეტებსაც. ამ იარაღის წყალობით
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ჩვენნი შვილი-შვილნი გაიგონებენ ჩვენს ხმას და არა თუ წაიკითხა- 

ვენ ჩვენს ნაწერებს, არამედ შეიტყობენ კიდეც იმ სისულელეს, რო- 

მელსაც ჩვენ დავუტოვებთ სამკვიდროდ. ფონოგრაფი დროებით ფოსტის 

ალაგსაც დაიჭერს. მთელი იარაღი ერთს პაწია ყუთში თავსდება და 

იმისი სადმე გაგზავნა ძნელი მოსახერხებელი არ არის“ (M L37). 

საერთოდ, „ივერია“ ბევრ ტექნიკურ სიახლეში ხედავდა პერს- 

პექტიულობას. თუნდაც, ტელეფონის პირველი რადიომიმღების გამოგო- 

ნებაში, ანდა სხვადასხვა სახის ავტომატების მოწყობაში. გაზეთს 

სჯეროდა, ადამიანები შესძლებდნენ ჰაეროსტატების თვითმფრინაცე- 

ბით შეცვლას და კიდევ ვინ იცის, რამდენ მომავლის მექანიზმებზე 

და ხელსაწყოებზე არ ოცნებობდა. 

თუმცა, გავაგრძელოთ ილიასეული გაზეთის აზრი ედისონის ფო– 

ნოგრაფზე. . 

1888 წლის „ივერიაში“ (M 154) .· „გამოჩენილს ედისონს, 8მომ- 

გონს საოცარის ფონოგრაფისას, ეხლა დაუბეჭდია უშველებელი წერი- 

ლი ნიუ-იორკის ჟურნალში, რომლითაც საზოგადოებას თავისს მიერ 

მოგონილს მანქანას გააცნობს. „ჩვენ მიერ მოგონილი იარაღის შე- 

მწეობითაო, - ამბობს ედისონი, - მეფეს, სახელმწიფო კაცს, ისტო- 

რიკოსს, ფინანსისტს შეუძლიან თავისი სიტყვა გადასცენ ფონოგრა- 

ფიულს პლასტინკებს და მერე იგი, იმათს სიკვდილის შემდეგ მხე–- 

ლის საუკუნისა, განიმეორებს იმათს ნათქვამს იმათისავე ხმით და 

კილოთი. მუსიკასაც ასეთის სისწორით იმეორებს ეს იარაღი. ფონო- 

გრაფი ადამიანიშვილისათვის იმდენს რასმეშია გამოსაყენებელი, 

რომ პირველში კაცი ვერც-კი აღნიშნავს და ვერც-კი ჩამოსთვლის. 

სულ რამდენიმე სინათლის ცილინდრი უნდა ჰქონდეს ფონოგრაფის პა- 

ტრონს ზედ აღნიშნულის სიმღერებით, რომანსებით, ლექსებით, სა- 
მუსიკო პიესებით, რომ არხეინად დასჯდეს სახლში და დაიტკბოს სმე- 

ნა და ისე მოისმინოს, ვითომ თეატრში; ან კონცერტზეა სადმე. შე- 

მდეგ, ედისონი ამბობს, რომ ერთს ცილინდრზე, რვა გოჯისაზე, შე- 

მიძლიან მთელი დიკენსის რომანი აღვნიშნოვო. შეიძლება პატარა 

ხანს უკან ფონოგრაფიული ჟურნალები და გაზეთებიც გამოიცეს, სა- 

ნთლის ცილინდრის სახით. ამავე ფონოგრაფის საშუალებით შეუძლიან 

ასოთამწყობს უდედნოდ ამოაწყოს რომელიმე წერილი და, დასასრულ, 

ფონოგრაფის წყალობითვე შეიძლება კაცმა შეისწავლოს "ინგლისურისა 

და ან სხცა რომელისამე ენის რიგიანად და კარგად გამოთქმა“. 

როგორც მკითხველი დარწმუნდა, „ივერია“ცდილობდა, ძალზე პო- 
პულარულად მოეთხრო ახალ ტექნიკურ სიახლეზე და ამას მართლაც,რომ 
კარგად აკეთებდა. 

და აი, 1890 წლის მაისში გაზეთ „ივერიის“ რედაქციაში შეი-



ტყვეს, რომ თბილისში მოსალოდნელი იყო ფონოგრაფის დემონსტრირება. 

ამიტომ გადაწყდა, გამოექვეყნებინათ ამ აპარატის ავტორის ბიოგ- 

რაფია და მისი საგამომგონებლო მუშაობის შესახე? დაწვრილებითი . 

ცნობები. მართლაც, I მაისს გაზეთმა დიდი სტატია დაბეჭდა სათა- 

ურით! „ტომას-ალვა ედისონი“. 

„თუ რამდენად გაითქვა სახელი ედისონისა, ეს იქიდგან სჩანს, 

რომ პარიჟის უკანასკნელს მსოფლიო გამოფენაზედ ისეთის პატივით 

მიიღეს, თითქოს პრინცი ყოფილიყო. ამისდა მიუხედავად, ედისონი 

ეხლაც არ ანებებს შრომასა და ჯაფას თავს. დილიდგან საღამომდე 

დაუღალავს მუშაობაშია, უკვე ორასამდე საკვირველი რამ მანქანა 

გამოიგონა“, - წერდა მაშინ ილიასეული გაზეთი. # 

გაზეთმა დაწვრილებით აღწერა ამერიკელი გამომგონებლის შემო- 

ქმედება და წარმატებები. 

ძალზე საინტერესოა ერთი ადგილი ამ წერილიდგან და გვინდა 
მკითხველებს შევთავაზოთ! 

„ედისონმა ცოლი მაშინ შეირთო, როცა უკვე სახელი დიდი მო- 

იხვეჭა და განითქვა. ამ დროს დიდის სიამოვნებით მისთხოვდებოდ- 

ნენ ამერიკისა და ევროპის თვით უკეთესი და უუმდიდრესი საპატარ- 

ძლოებიც-კი, მაგრამ ედისონმა ეს არ ინდომა და ცოლად შეირთო სულ 

უბრალო მუშა-ქალი, მერე სტილიუკლო, რომელიც იმის ლაბორატორიაში 

ჰმსახურობდა, ქორწილის დღეს, ჯვარისდაწერის შემდეგ, როცა სტუმ- 

რებმა მიულოცეს, ედისონმა ყმაწვილი მეუღლე თავის სახლში დააბი- 

ნავა და თითონ-კი „ერთის წუთით“ ლაბორატორიაში გაიქცა, ერთს 

მანქანას უნდა დავხედოო. გაიარა ერთმა საათმა, ორმა, სამმა,მო- 

შუაღამევდა, მაგრამ ედისონი კი არსადა სჩანდა. მეუღლეს ეგონა, 

რომ უბედურება რამ დამართნიაო, ასტეხა წივილ-კივილი და ხალხი 

შეჰყარა. ვილაცამ ლაბორატორიაში შეიხედა და ჰნახა, რომ ედისო- 

ნი იქ არის არხეინად, მუშაობით გატაცებული და ფიქრებში გართუ- 

ლი. უთხრეს თურმე, რომ ამდენის ხნის დაგვიანებით შენი ცოლი დი- 

დად შეშფოთებულიაო. - 

ცოლიო?! შესძახა გაოცებულმა ედისონმა! რა გული მავიწყი 

ვარ! მართლაც-და, დღეს ხომ ჯვარი დავიწერე!.. 

ეხლა ედისონს ორი შვილი ჰყავს! ვაჟიშვილს დოტი ჰქვიან და 

ქალიშვილს დეში. ედისონმა ამ სახელების დარქმევაშიაც ტელეგრა- 

ფის სიყვარული გამოიჩინა, რადგან ასეთი სახელები დეპეშის ნიშ- 

ნებს ჰქვიან, დოტი - წერტილსა და დეში –- პაწია ხაზს“. 

ილიასეული „ივერიამ“ 28 ივნისს მკითხველებს აცნობა, რომ 

თბილისში ჩამოტანილი იყო ედისონის გაუმჯობესებული სისტემის ფო- 

"ნოგრაფი. იგი სულ ორს დღეს დაჰყოფს ტფილისში და მერე ისევ წა- 

იღებენო.
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ცხადია, ასეთი უცნაური აპარატის შესახებ ცნობა თბილისის · 
სხვა გაზეთებმაც გამოაქვეყნეს. ასე, „ნოვოე ობოზრენიე“ ამაცე 
დღეს იუწყებოდა, რომ ედისონის ფონოგრაფის პირველი სეანსი შედ- 
გებოდა პარასკევს ბანკი თეატრის სცენაზე, „ეს ინსტრუმენტი, რო- 

გორც გვაცნობეს, პირველად დემონსტრირებული იყო ედისონის პავი- 

ლიონში პარიზის მსოფლიო გამოფენაზე 1889 “წელს. „მისტერ ფონოგ- 

რაფი“ გვესტუმრა ჩვენს ქალაქში მას შემდეგ, რაც გასტროლებზე 

იყო ლონდონში, პარიზში, პეტერბურგში“ - წერდა გაზეთი. 

ფონოგრაფის პირველი დემონსტრირება თბილისში მოხდა სასტუ- 

მრო „ლონდონში“ და მას დაესწრნენ მხოლოდ ადგილობრივი პრესის წა- 

რმომადგენლები. ედისონის პირადმა წარმომადგენელმა დრეზიმ აუხს- 

ნა დამსწრეებს ფონოგრაფის მუშაობის პრინციპი და შემდეგ მოასმე- 

ნინა ცალკეული სიმღერები, რუსული რომანსი „ტროიკა“, „რუსული სი- 

მღერა“ და სხვა. 

შეიძლება თუ არა, აქვე წარმოცთქვათ სიტყვები და ფონოგრაფ- 
მა გაიმეოროს? - იკითხა „ივერიის“ წარმომადგენეღმა. 

როგორ არა. არა თუ სიტყვები, სიმღერები, ლექსები, ფონოგ- 

რაფს შეუძლიან აღითქვას... სტვენაც და ხველებაც, – ღიმილით 

სთქვა დრეზიმ. 

და მალე განცვიფრებულმა დამსწრეებმა მოისმინეს ედისონის 

წარმომადგენლის დასტვენა და დახველება, რამაც ყველა აღფრთოვა- 
ნებაში მოიყვანა. 

ძალზე საინტერესოა გაზეთ „ივერიის“ ინფორმაცია, რომელიც 

პირველ ივლისს დაიბეჭდა! „ტფილისის სათავად-აზნაურო საადგილ- 
მამულო ბანკის თეატრში საზოგადოებამ ჰნახა ღა მოისმინა ედისო- 

ნის ფონოგრაფი. ამ შესანიშნავი მანქანის სანახავად თეატრში სა- 

კმაო საზოგადოება შეიკრიბა. წარმოდგენა დაიწყო ცხრის ნახევარ- 

ზედ. თვით მანქანა ხელის სატრიალებელ საკერავ მაშინასა ჰგავს 

და კარგა გარკვევით გადასცემს მსმენელს ყოველივე ფირფიტაზედ 
აღნიშნულს, ფონოგრაფმა საზოგადოების წინაშე რამდენიმე პოლკა 

დაუკრა, რამდენიმე რუსული საგალობელი სთქვა, რამღენიმე მარში 

გადმოგვცა, მთელის ორკესტრის მიერ დაკრული, და, სხვათა შორის, 

განიმეორა აგრეთვე ბ-ნის არბანის მიერ პარიჟის მსოფლიო გამო– 

ფენის დროს დაკრული კორნეტა-პისტონზე გარტმანის ფანტაზია „ფა- 

ვორიტკა“. საზოგადოება ფონოგრაფს დიდი კმაყოფილი ღარჩა და ზო- 

გიერთი სათქმელი ორჯელ გაამეორებინა. მეტადრე ძალიან მოეწონათ 

რუსული საერო საგალობელი „ტროიკა“. მესამე განყოფილებაში, რო- 

დესაც ფონოგრაფს თვით საზოგადოების მიერვე ჩაძახილი უნდა აღე- 

ნიშნა ფირფიტაზე და უკანვე ამოეძახა, ერთი ყმაწვილი კაცი მივი-
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და და ფედოროვის საკმაოდ გრძელი ლექსი სთქვა. შემდეგ თვით ედი- 
სონის წარმომადგენელი ბ-ნი დრეზი მივიდა და სტვენა დაიწყო. გა- 

იარა რამდენიმე წუთმა, ფონოგრაფმა უკლებლივ გაიმეორა ფედოროვის 

ლექსი და შემდეგ სტვენასაც მოჰყვა. აღტაცებულს საზოგადოებაში 

დიდის ტაშის-ცემა გაისმა“. 

ასე გულთბილად მიიღო ს საზოგადოებამ ამისტერ ფონოგრაფის“ 

პირველი დემონსტრირება თბილისში და კიდევ ერთხელ დაადასტურა, 

რომ ყოველივე სიახლეს მეცნიერებისა და ტექნიკის დარგში სრული 

გაგებითა და ინტერესით ხვდებოდა ., 

გავიდა ოთხი წელიწადი. „მისტერ ფონოგრაფი“ ისევ ესტუმრა 

თბილისს. 

გაზეთი თივერია“ (1895, M 7) წერდა! „ოთხშაბათს, II იან- 

ვარს, ტფილისის სამუსიკო კრუჟოკში მისტერ გოვარდი აჩვენებს სა- 

ზოგადოებას განკარგულებულს ფონოგრაფს ედისონისას. ფონოგრაფი 

დადგმული იქნება სტოლზედ და დარბაზში მყოფი საზოგადოება კონ- 

ცერტსავით მოისმენს სხცადასხვა პიესას სრულიად გარკვევით და 

მკაფიოდ. ფონოგრაფი გაიმეორებს სხვათა შორის ვაგნერის“ „ლოენ- 

გრინს“, სამხედრო მუსიკის ხოროს მიერ აღსრულებულს თღამეს გრე- 

ნადაში“, კვარტეტს, სხვადასხვა შესანიშნაც მგალობელთა სიმღე– 

რას და აგრეთვე „მარსელეზას“. 

თბილისში კვლავ გრძელდებოდა სენსაციური სიახლის დემონსტ- 

რირება და ამან გამოიწვია ქართველი საზოგადოების სავსებით სა- 

მართლიანი მოთხოვნა, ფონოგრაფი გამოუყენებიათ საკუთარი ჩანა- 

წერებისთვის. მართლაც კარგი იყო სხვა ქალაქებში ჩაწერილი ხმე- 

ბის მოსმენა, მაგრამ ამაზე უკეთესი იქნებოდა, თბილისში ჩაეწე- 

რათ საკუთარი ხმები, შეენახათ და მერე მოესმინათ. 

აი, პირველი ცდები. 1895 წლის 8 მარტს გაზეთი „იცერია“ 

(M 51) აღნიშნავდა! „სათავადაზნაურო ბანკის ქარვასლაში ეს რამ- 

დენიმე ხანია გამართულია თეატრში მისავალთან ერთს ოთახში ფონო- 

გრაფი ედისონისა. ფონოგრაფს მშვენივრად აქცს გადაღებული ქართუ- . 

ლი ხმები. არის გადაღებული ლექსი აკაკისა „აღმართ-აღმართ“, რთ- 

მელიც უმღერია ნ.გაბუნია-ცაგარელისას. ჩვენს არტისტს კ.ყიფიანს 

წაუკითხავს ლექსი ჩვენის პოეტის მამია გურიელისა „ადამიანი“ და 

ფონოგრაფსაც მშვენივრად შეუნახავს ეს ლექსი და ძლიერ კარგად 

იმეორებს. ყველაზედ ჩინებულად იმეორებს ფონოგრაფი აბდულ-ბაღის 

საზანდარის ხმებსა ბაიათი, შაჰნაზი, ჩახბალი და სხცა“. 

ილიასეული გაზეთის ამ ინფორმაციის მიხედვით შეიძლება ით- 

ქვას, რომ სწორედ 1895 წელს თბილისში პირველად დაიწყო ფონოგრა- 

ფზე ხმის სისტემატური ჩაწერა. - :
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გორშიც დაინტერესდნენ ფონოგრაფის დემონსტრაციით. როგორც 

სჩანს, თბილისში გადაწყვიტეს, გორშიც ჩაეტანათ ფონოგრაფი. 

ილიასეული „ივერიის“ მკითხველებმა I895 წლის 19 მარტს გა- 

ზეთში ამოიკითხეს ასეთი განცხადება! „23-ს მარტს მცირე ხნობით 

ქ.გორში ამოტანილი იქნება ფონოგრაფი ედისონისა, რომელიც ასრუ- 

ლებს სიმღერებსა და არიებს სხვა-და-სხვა ენებზედ და შეადგენს 

მე-XIX საუკუნის საკვირველებას“. ეჭვი არ არის, რომ გორელებმა, 

ისევე როგორც თბილისელებმა, განცვიფრებით მოუსმინეს მაშინ ფო- 

ნოგრაფს. · ! 

1901 წელი. გამოჩენილმა ქართველმა კომპოზიტორმა ზ.ფალია- 

შვილმა გადაწყვიტა ფონოგრაფი გამოეყენებინა ხალხური სიმღერე- 

ბის ჩასაწერად. „წერა-კითხვის გამავრცელებელი საზოგადოების“ 

დახმარებით პეტერბურგში შეძენილ იქნა ფონოგრაფი, რომელიც ზ.ფა- 

ლიაშვილს გადაეცა. ზ.ფალიაშვილი მიემგზავრება კახეთსა და გური- 

აში, სადაც ხალხურ სიმღერებს იწერს. 

გაზეთი „ივერია“ (1901, M 184) დაწვრილებით აცნობებდა. მკი–- 

თხველებს ქართველი კომპოზიტორის მიერ ფონოგრაფით ჩაწერილი სიმ- 

ღერების ღირსებასა და ხარისხს! 

„ძლივს ელირსა ქართული სიმღერების ხმებს ფონოგრაფით გადა- 

ღება რამდენიმე წელიწადია რაც უკეთეს საშუალებად სახალხო მე- 

ლოდიების გადასაღებად ფონოგრაფი შემოიდეს. ჩვენში ამას ეხლა- 

ხანს მიაქციეს ყურადღება და ამ ზაფხულს ბატონმა ზაქარია ფალი- 

აშვილმა „წერა-კითხვის საზოგადოების“ დახმარებით კახეთსა და გუ–- 

რიაში გადაილო სიმღერების ხმა“. 

„ჩვენ დავესწარით ამ თვით 18 ფონოგრაფის დაკვრას და შეგ- 

ვიძლიან ვთქვათ, რომ მომეტებული ნაწილი სიმღერებისა კარგის სი- 

ნამდვილით ჩაწერილია, რამდენადაც-კი ფონოგრაფს შეუძლიან. კახურ 

სიმღერებისაგან მშვენივრად გაიგონებთ სუფრულს ( ჩაკრულოს) მკი–- 

დამ წამოსვლის დროს სიმღერას და ურმულს. მეტადრე ეს ორის უკა- 

ნასკნელი კარგად ისმის, ეტყობა კარგი მომღერლები ყოფილან, მე- 

ტადრე ურმულის მომღერალი. სიმღერის ხმა ნამდვილი ხმაა ადამი- 

ანისა, მხოლოდ სიტყვები მკაფიოდ ვერ ისმის, რაიცა მომღერლის 

ბრალი უნდა იყოს და არა ფონოგრაფისა. გურულ სიმღერებში უკეთე- 

სად გამოსულა საცეკვაო სიმღერები კრიმანჭულებით და თან ტაშის 

კვრით. „ხასანბეგურა“, გათქმული ქობულეთში და აჭარაში, ვერ გვე- 

"ჩვენა თავის მშვენიერებით, როგორც ეს გაგვიგონია გურიაში. ამის 

მომღერლების სიმღერას ვერ შეედრება ეხლა გადაღებული. შემდეგ 

გაზეთი აღნიშნავდა! 

„რაც უნდა იყვეს, ეს პირველი საცადისია ქართული სიმღერე-



ბის ხმის წერისა. დღევანდელამდე ნოტებზედ გადამღებნი ვერ ახერ- 
ხებდნენ, რომ სრულის სინამდვილით დასწერონ ქართული სახალხო მე- 

ლოდიები და ამიტომ ფონოგრაფით წერა აუცილებელი საჭიროებაა. სა- 

ნამ ნოტების მწერლებში მცოდნე, ნიჭიერი და განსწაცლული გამოჩნ- 

დებოდეს, და მაშინაც კი, თუნდაც გამოჩნდებოდეს, ერთად ერთი სა- 

შუალება ნამდვილად სიმღერის შეკრებისა და წერისათვის ფონოგრა- 

ფია. ფონოგრაფი მუსიკის მცოდნე მწერლებსაც და მომღერალ გუნდე- 

ბსაც დიდ დახმარებას მისცემს. ამის გამო დღეს ცისაც სახალხო 

მელოდიების მნიშვნელობა ესმის, ფონოგრაფით წერას უნდა მიაქცი- 

ოს ყურადღება. მადლობის ღირსია წერა-კითხვის საზოგადოების გამ- 

გეობა, რომ დასაწყისი მისცა ამ საქმეს და ბატონ ფალიაშვილს და- 

აწერინა სახალხო მელოდიები, რომლებიც სკოლებში სამღერლად უფრო 

საჭიროა, ვიდრე დღევანდელამდე ნაწერი ნოტები მცირე მცოდნე კა- 
ცებისა“. 

ასე, I901I წელს ზ.ფალიაშვილმა გამოიყენა სახელგანთქმული 

ამერიკელი გამომგონებლის თ.ედისონის მიერ შექმნილი ფონოგრაფი 

ხალხური კულტურის შემოსანახავად და კიდევ ერთი წვლილი დასდო 

ქართული ეროვნული საუნჯის –- სიმღერების თაობიდან თაობებამდე გა- 

დაცემას. 
ზ.ფალიაშვილთან ერთად, ამავე წელს ფონოგრაფით დაიწყო ხალ- 

ხური სიმღერების ჩაწერა დ.არაყიშვილმაც, რომელმაც ფონოგრაფი 

საკუთარი ხარჯებით შეიძინა. 

ჟურნალი „მოგზაური“ (I902, M, 9–10) ამის შესახებ წერდა! 

„შარშან ზაფხულს ორი ფონოგრაფისტი მუშაობდა საქართველოში! ერთი 

(ბ-ნი ფალიაშვილი) „ქართველთა შორის წერა - კ.საზოგ“ მინდობი- 

ლობით და საფასით ხოლო მეორე - (ბატ. არაყიშვილი) თავისი ხარ- 

ჯით. რამდენადაც ვიცით, ჯერჯერობით მხოლოდ სახალხო სიმღერების 

შევსებას ჰქონდა ყურადღება მიქცეული. სახალხო სიმღერები კი, 

როგორც ვიცით, ერთი დარგია ხალხის გონებრივის ცხოვრებისა და 

მისი განვითარებისა. ვინ ამბობს, ჯერ-ჯერობით, ჩვენის უსახსრო- 

ბის ამბავი რომ მოგეხსენებათ, ჩვენგან ეგეც ბევრია. მაგრამ 

იმედი უნდა ვიქონიოთ, რომ ამაზე არ შევჩერდებით და თავს მოვუ–- 

ყრით სხვა მასალებსაც; როგორც მაგ. მეგრულის (ლაზურის), სვანუ- 

რის, ინგილოურის ღა სხვ. კილოკავების გადაღებას, ზეპირ-სიტყვა- 

ობას და მ.ს. უნდა ვეცადოთ რაც შეიძლება გამოუკვლევი არ დაგვრ- 

ჩეს არც ერთი კუთხე ჩვენის სამშობლოსი. არ უნდა დავივიწყოთ,რომ 

ჩვენსავით გულმტკივნ ეულად და ადვილად (ადგილობრივი პირობები) 

ჩვენს ქვეყანას სხეა ვერავინ გამოიკვლევს. მერე თუ შეიძლება ნე– 

ბას მოგვცემს, შეგეიძლიან (და საჭიროც არის) კავკასიის სხვა ერე- 

ბშიაც გადავიტანოთ მუშაობის ასპარეზი“,
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აღსანიშნავია, რომ საქართველოში სხვა ქვეყნებთან შედარებით 
არც თუ-დაგვიანებით დაიწყო ფონოგრაფის გამოყენება. ამას ხაზს უს- 
ცამს „მოგზაურში“ დაბეჭდილი წერილის ავტორი თედო სახოკია. იგი 

წერს! 
ი„ფონოგრაფის მეცნიერულად გამოყენება ევროპაში სულ რამდენი- 

მე წელიწადია რაც დაიწყეს. I899 წ. ვენის სამეცნიერო აკადემიამ 

"გადასწყვიტა დაეარსებინა აკადემიასთან ეგრეთწოდებული ფონოგრა- 

ფიული არქივი, სადაც თავმოყრილია ყოველივე მასალა, ფონოგრაფის 
შემწეობით შევსებული. ამასვე შეუდგნენ ინგლისშიაც. პარიზში ამ 

საქმის მეთაურობა იკისრა I900 წელს აქაურმა საანტროპოლოგიო სა- 

ზოგადოებამ. ამ საზოგადოების წევრმა აზულემ საზოგადოების კრებას 

წინადადება მისცა, ფონოგრაფი შეეძინათ, მსოფლიო გამოფენის დროს 

პარიზში უცხო ქვეყნელების ჩამოსვლით ესარგებლნათ და მასალა შე- 

ეკრიბათ“.' 

ერთი რაშ სავსებით ცხადია: მე-I9 საუკუნის მეორე ნახევრის 

ერთ-ერთი მნიშვნელოვანი გამოგონება - ფონოგრაფი ქართველი მოწინა- 

ვე საზოგადოების ყურადღების ცენტრში აღმოჩნდა. 

„ივერია“ სისტემატურად აწვდიდა მკითხველებს უცხოეთში მიღ- 

წეულ წარმატებებზე მეცნიერებაში და ტექნიკაში, ცდილობდა მკითს- 

ველების ჰორიზონტის გაფართოებას, რათა წარმოედგინათ რა ხდებო- 

და ამ მიმართულებით სხვადასხვა ქვეყანაში. 

მარტო ერთი, 1897 წლის განმავლობაში „ივერიამ“ მრავალი სა- 

ინტერესო ცნობა დაბეჭდა მსოფლიო ტექნიკურ სიახლეებზე. 

გვინდა ზოგიერთი მათგანი მოვიყვანოთ. 

გაზეთის ყურადღებას იქცევს უცხოეთის ქვეყნებში შექმნილი 

სხვადასხვა დანიშნულების ავტომატები და „ივერია“ მკითხველებს 

აცნობებს! „მოგეხსენებათ, რომ საზღვარგარეთ მრავალი სხვა და 

სხვაგვარი მანქანაა. სხვათა შორის მრავალი მანქანაა გამართული 

სხვა და სხვა ნივთების გასაყიდად. მანქანა ჰყიდის შოკოლადს, 

ტკბილეულს, რკინის გზის ბილეთებს და სხვ. საკმარისია მხოლოდ 

ამ მანქანაში გაკეთებულ ადგილას კაცმა ჩააგდოს დაწესებული ფუ–- 

ლი და მანქანა თავისს თავად მისცემს ნივთსა. ზოგიერთი ასეთი 

მანქანა ჩვენშიაც მოუტანიათ. რალა თქმა უნდა, რაც უფრო რთული 

საქმე აქვს გასაკეთებელი ამ მანქანას, იმდენად თვით მანქანაც 

რთული და დიდია “ (M9 245). 

„პარიზში მოუგონიათ ერთ ნაირი ეტლი, რომელიც თავისთავად 

დადის უცხენოდ და უხარ-კამეჩოდ. ამ ავტომატურ ეტლს მანქანა 
აქვს ორს უკანა თვალებშუა გამართული, ოთხის ცხენის ძალისა.მა- 

ნქანას ამოქმედებს ცეცხლი, რომლისათვისაც შეშის მაგიერ ნავთსა
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პხმარობენ. მანქანა სამის ცხენის ფასზე ნაკლებ თურმე სჯდება და 
ხარჯი ნავთზე იმის მესამედიც არ გადის, რაც ორის ცხენის შენახ- 

ვას უნდება. ეს-ლაა თურმე გამოსარკვევი, უშიშარია ამისთანა ეტ- 

ლი ადამიანისათვის და კარგი მშვიდობიანი მატარებელია, თუ არა“ 

(M 3), 
„ამ ცოტა ხანში ინგლისელმა ვილკოვსმა გამოიგონა მანათებე- 

ლი კალამი, რომლითაც ბნელ ოთახში შეიძლება თურმე წერა. კალმის 

წევრთან გაკეთებულია ელექტრონის პატარა ლამპარი ასე მუხუდოს 

მარცვლისოდენა. თვით ელექტრონის მანქანა მოთავსებულია კალმის 

- ტარში. ეს კალამი იმდენს სიმართლეს იძლევა, რომ სიბნელეში თავი- 

სუფლად შეიძლება წერა და მწერალს სანთელი აღარ სჭირდება“ (M 5); 
„სამს გერმანელს - მერაისა, ჰორვატსა და რიგას გაუმართავთ 

ელექტრონის სტამბა. ამ სტამბაში ახლად მოგონილი მანქანით შეიძ- 

ლება 500 სტრიქონი ერთს საათში აიწყოს. მაგრამ მარტო ეს არ არის 

ამ ახალი სტამბის "საკვირველი ღირსება. უმთავრესი საბეჭდი მან- 

ქანა მავთულებით არის შეერთებული მრავალ სხვა მანქანებთან სხვა- 

და-სხვა ქალაქებში და ისეა მოწყობილი, რომ ელექტრონის ძალით გა- 

ზეთი ერთსა და იმავე დროს ყველა იმ ქალაქში იბეჭდება, სადაც –- 

კი არის ეს მანქანა და რომელიც კი უმთავრეს მანქანასთან მავთუ- 

ლით არის შეერთებული. ეს ახალი სტამბა ძლიერ სახეიროა, რადგა- 

ნაც ჯერ ერთი რომ გაზეთის გაგზავნის ხარჯი აღარ დასჭირდება გა- 

მომცემელს და მეორეც –- გაზეთი ერთსა და იმავე დროს სხვა-და-სხვა 

ქალაქებში დაიბევდება“ (M 93) | 
თინჟინერმა გოფმანმა გამოიგონა ტელეფონისათვის ისეთი მან- 

ქანა, რომლის შემწეობით შეიძლება კაცს დალაპარაკების მაგივრად 

მისწეროთ, რაც გნებავთ. ამ მანქანით ყველას შეუძლიან ისარგებ-. 

ლოს. საკმარისია მხოლოდ ეს მანქანა შეუერთოთ ტელეფონისა ანუ 

ტელეგრაფის მანქანას და თავისთავად დასწერთ, რასაც მოისურვებთ. 

ეს მანქანა განსაკუთრებით იმ შემთხვევაშია კარგი, როდესაც გნე–- 

ბავთ გადასცეთ რამ ტელეფონით კაცს და ის-კი შინ არ არის. მაშინ 

ამ მანქანის შემწეობით შეიძლება ბარათი მისწეროთ, რომელიც დაჰ- 

ხვდება, შინ რომ დაბრუნდება“ (M 232); 

ძალზე საინტერესოა „ივერიაში“ (1899, M 239) დაბეჭდილი წე–- 

რილი სეტყვის საწინააღმდეგო საშუალებაზე. 

„სამხრეთშტირიელმა მემამულემ“ ა .შტიგერმა ოთხი თ-ის წინად 

თავის ვენახებთან გორაკებზედ ექვსი სადგური გამართა. შტიგერმა 

დადგა ამ სადგურებში ათ-ათი ერთგვარი ზარბაზანი, განსაკუთრე- 

ბულ ამისათვის მოწყობილი და ამ ზარბაზნებიდან ყუმბარების სრო- 

ლა დაუწყო შავს, სეტყვის მომასწავებელს ღრუბლებს, როცა კი ასეთ
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ღრუბლებს ცაზე შეამჩნევდა, პირველმავე ცდამ საუკეთესო ნაყოუი 
მოიტანა! ყოველთვის, როდესაც შავ ღრუბელს ყუმბარებს ესროღნენ, 
ეს ღრუბელი იფანტებოდა და სეტყვის ნაცვლად დიდი წვიმა მოდიოდა. 
ერთის წლის განმავლობაში შტიგერმა ექვსჯერ მიმართა ამ საშუალე–- 

ბას და ექვსჯერვე ყუმბარებმა უებარი წამლობა გაუწია იმის ვენა- 

ხებს. მაგალითს სხვა მემამულეებმაც მიპბაძეს და მალე ეს ახალი 

საქმე შტრიასა, კორინტიასა და მონფერმატშიც გავრცელდა. მას 

აქეთია ამ ადგილებში სეტყვა აღარავის უნახავს, თუმცა მახლობელს 

ადგილებში, სადაც ამ ზომას არ მისდევდნენ, სეტყვა უწინდელებს 

ხშირი სტუმარი იყო. 

დღეს ამ გვარი სადგურები ავსტრიის გარდა იტალიაშიაც გამა- 

რთეს. თითო ზარბაზანი 50-60 მანეთამდე ღირს, მაგრამ ამბობენ,უფ- 

რო იაფიც ეღირება, თუ ბრინჯაოს ნაცვლად ზარბაზანს რკინისაგან 

მოამზადებენო. ეხლა სადგურებს ცალკე მემამულეების ნაცვლად მთე- 

ლი სოფლები ჰმართავენ თვითეულის სოფელს თავისს მამულებში რამ- 

დენიმე საკუთარი სადგური აქვს, და ყოველთვის, როდესაც შავს,სა- 

ეჭცო ღრუბელს დაინახავენ, ამ სადგურებიდგან ერთ ჯახა-ჯუხს ას- 

ტეხენ ხოლმე... როგორცა ჰხედავთ, ჭკვიანმა კაცებმა საკეთილოდ 

და სასარგებლოდ გამოიყენეს ის იარაღი, რომელიც მხოლოდ ხალხის 

ამოსაჟლეტად და ამოსაწყვეტად არის გამოგონილი“ –- წერდა გაზეთი. 

მას შემდეგ მრავალი წელი გავიდა და დღეს საყოველთაოდ ცნო- 
ბილია ვენახების სეტყვისგან დაცვის ასეთი საშუალება საქართველო- 

ში და კერძოდ კახეთში! : 

მაგრამ ისიც არის აღნიშნული „ივერიაში“, რომ „ხალხის ამო- 

საჟლეტად“ შექმნილი იარაღი სიკეთის საქმეს დაუმორჩილეს „ჭკვი- 

ანმა კაცებმა“. 1 

„ივერია“ დიდ ყურადღებას აქცევდა საზღვარგარეთ მშენება- 
რე მნიშვნელოვან და თვალსაჩინო ობიექტებს, რომლებსაც საფუძვლად 

ედო მეცნიერული და ინჟინრული კვლევის საფუძველი. ამის საინტე- 

რესო მაგალითია საფრანგეთში ეიფელის კოშკის მშენებლობა. 

1899 წლის 21 იანვარს „ივერია“ წერდა! „მსოფლიო გამოფენი- 

სათვის ინჟინერმა ეიფელმა იკისრა საკვირველის კოშკის აგება პა- 

რიზში. კოშკი სიმაღლით არის შესანიშნავი დედამიწის ზურგზე“. გა- 

ზეთს მოჰყავდა დაწვრილებითი ცნობები მსოფლიოს მაღალ შენობებზე, 

ტაძრებსა და კოშკებზე. 

„ივერია“ დაწვრილებით აცნობდა მკითხველს ეიფელის კოშკის 

კონსტრუქციულ მხარეს - „ცხადია, რომ ეიფელის კოშკი, რომელიც ამ 

მოკლე ხანში უნდა დამთავრდეს, ახირებული რამ შენობა უნდა იყოს 

და ხუროს მოძღვრებისა და საინჟინრო ხელოვნების საკვირველება.
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უნდა ვსთქვათ, რომ კოშკს ზედ თავზე დიდი მეხის ასაცდენიც ექნება. 

გაკეთებული, მაგრამ ამ ასაცდენის სიმაღლე ნაანგარიშევი არ არის, 

ეს შენობა პირამიდასა ჰგავს, ოთხკუთხედია და. თითოეულ კუთხეს ას- 

დევს თითო სვეტი, რომელიც თანდათან სამს უახლოვდება და 200 მე–- 

ტრის სიმაღლეზე სულ გაერთიანებულია, მერე მიდის მაღლა სწორად... 

ეიფელის კოშკი მარტო იმით კი არ არის შესანიშნავი, რომ უზარმა+ 

ზარია, თავისებურია და ლამაზი, არამედ იმ სამათემატიკო გამოან- 

გარიშებითაც, რომელიც ეიფელს უკისრია, რთმ არაფერი ამ შენობაში 

გამოუზომელი, გამოუან გარიშებელი, გამოუწონელი არა დარჩენილიყო 

რა და საფათერაკოდ არა გაკეთებულიყო-რა ჯერ ისა, რომ კოშკისთვის 

500 დიდი გეგმა შეუდგენია და 2.400 ცალკე წერილი ნახაზები და სუ–- 

რათები და ყოცელივე ეს მიუცია სახელმძღვანელოდ იმ სახელმწიფოე- 

ბისათვის, რომელთაც უნდა ემზადებინათ მასალა კოშკის ასაგებად.ამ 

გეგმათა და სურათების კეთებას მონდომებია ორი წლის განმავლობაში 

40 კაცი მხატველი და ანგარიშის მცოდნე მათემატიკოსი“. 

ილიასეული გაზეთი დაწვრილებით განმარტავდა კოშკის მშენებ- 

ლობის პროცესს და სამუშაოთა ორგანიზაციას! „ეს შენობა ჯდება სულ 

5 მილიონი ფრანკი. მთავრობამ მისცა ეიფელს შესაწევრად I,1-2 მი- 

ლიონი ფრანკი. ქალაქმა დაუთმო ადგილი მარსის მინდორზე 20 წლის 

ვადით. ოცი წლის განმავლობაში ამ ადგილისათვის 1000.000 ფრანკი 

უნდა აძლიოს ეიფელმა ქალაქს. მერე –- კი კოშკი ქალაქის სრული სა- 

კუთრება იქნება: 20 წლის განმავლობაში ეიფელი თვით ისარგებლებს 

ამ კოშკის შემოსავლით“. 

„ივერია“ ასე ამთავრებდა წერილს! „ეიფელის კოშკის წინააღ 

მდეგს ბევრსა ლაპარაკობენ. თვით ეიფელი აი რას ამბობს ამ კოშ- 

კის გამო! ამ კოშკის მწვერვალიდან ბევრი რამ სასარგებლო შეგვიძ- 
ლია შევიტყოთ ჰავისა და ცის შესახებო, ომის დროს კი კოშკი მოგ- 

ვცემს შეძლებას კავშირი არ გავწყვიტოთ ერთმანეთში საფრანგეთსა 

და პარიზსაო. ამის გარდა კოშკი თვალ-და-თვალი საბუთი იქნება 

იმისა, თუ სადამდე მიაღწია საინჟენრო ხელოვნებამაო. გამოფენის 

გამო მე განვიზრახე შიგ პარიჟის გულში ამეგო ისეთი შენობა, რო- 

მელიც ორჯერ მაღალი ყოფილიყო დღემდე აშენებულზედ და დამემტკი- 
ცებინა ყოვლად შემძლეობა მეტალურგიისა და საინჟენრო ხელოვნე- 

ბისა“. | 

დიახ, დიდი დაინტერესება გამოიჩინა ეიფელის კოშკისადმი 

ი„ივერიამ“ და, რასაკვირველია, მისმა რედაქტორმაც ი.ჭავჭავაძემ 

რომელმაც დიდი ადგილი დაუთმო გაზეთში კოშკის მშენებლობას. 

საინტერესო ის არის, რომ „ივერიამ“ სავსებით სწორად შენი- 

შნა „ეიფელის კოშკის წინააღმდეგ ბევრსა ლაპარაკობენ“. მართლაც,
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სამასმა ფრანგმა შწერალმა და მსახიობმა პროტესტი განაცხადა „სა- 

შინელი“ და „უსიამოვნო“ შენობის წინააღმდეგ. მათ მიაჩნდათ, რომ 

კოშკი დაამახინჯებდა პარიზის პეიზაჟს. 

„დროა, ანგარიში მივცეთ ჩვენს თავს იმაში, თუ რისკენ მი- 

ვისწრაფით და წარმოვიდგინოთ საშინელი სასაცილო კოშკი, წამომდ- 

გარი პარიზის თავზე გიგანტურ, შავი საკვამლე მილის სახით, რომე- 

ლიც თავისი მასივით დაჩაგრავს ისეთ ნაგებობებს, როგორიც ნოტრ- 

დამია, ლუვრი, ინვალიდების სასახლე, ტრიუმფალური თაღი... ეს სა- 

შინელი ბოძი შეკრული რკინისაგან საზიზღარ ჩრდილს მლაყენებს ქა- 

ლაქს განმსჭვალულს ამდენი ასეული წლების შთაგონებით“ –- აი, ნა- 

წყვეტი წერილიდან,.რომელსაც ხელი მოაწერა ფრანგული კულტურის ბე- 
ვრმა წარმომადგენელმა და მათ შორის ისეთმა გამოჩენილებმა, როგო- 

რებიც იყვნენ! დიუმა, გუნო, მოპასანი, პრიუდონი, შემდეგ კი, რო- 

გორც ამბობენ, ეიფელის კოშკის ერთ-ერთი ცნობილი მოწინააღმდეგე 

ძალზე ორიგინალური ხერხით „ემალებოდა“ მის „საზიზღარ ჩონჩხს“ – 
ის სადილობდა თვით კოშკის რესტორანში! „ეს ერთადერთი ადგილია 

პარიზში, საიდანაც ვერ ვხედავ მას“, – ამბობდა გი დე მოპასანი. 

აღსანიშნავია, რომ ეიფელის შესახებ უფრო ადრე, ჯერ კიდევ 

1879 წელს, საინტერესო ცნობა გამოქვეყნდა „კაცკაზის“ M 36-ში. 

გაზეთი მკითხველებს აუწყებდა, რომ ბათუმში ჩამოიტანეს პარიზი- 

დან ეიფელის სისტემის ხიდი. 

„კავკაზი“ წერდა, რომ ეიფელის კონსტრუქციის ხიდი ამიერ- 

კავკასიის რკინიგზისათვის იყო განკუთვნილი და საზღვარგარეთიდან 

მისი შემოტანისათვის უნდა გადაეხადათ I2 ათასი მანეთი საბაჟო. 

თუმცა დავუბრუნდეთ ეიფელის კოშკს პარიზში. 

პარიზში მსოფლიო გამოფენასთან დაკავშირებით 1887 წელს და- 

წყებული · კოშკის მშენებლობას დასჭირდა 2 წელიწადი, 2 თვე და §.. 

დღე. და როგორც „ნოვოე ობოზრენიე“ იუწყებოდა, 1889 წლის 3 მარტს 

კოშკის თავზე აღიმართა საფრანგეთის სახელმწიფო ალამი. 

ეიფელის კოშკზე I92I წელს დაიდგა მსოფლიოში პირველი რადიო- 

სადგური, ხოლო I957 წელს მასზე სატელეციზიო ანტენა მოეწყო, სა- 

დღეისოდ 165 ტონა რადიო და ტეღეაპარატურაა კოშკზე დამატებით და- 

მონტაჟებული. : 

ეიფელის კოშკს ყოველწლიურად 2 მილიონამდე ტურისტი ათვალი- 
ერებს. მასზე ერთდროულად შეიძლება 10 ათასი კაცი იმყოფებოდეს. 

მნახველები კოშკზე ყიდულობენ სუვენირებს, იღებენ ფოტოსურათებს. 

კოშკზეა მოთავსებული პარიზის ერთერთი საუკეთესო რესტორანი. 

კოშკის სიმალე 300 მეტრია, თუმცა ეს სიმაღლე უცვლელი რო- 

დია, ცხელ დღეებში (ფიზიკის კანონის თანახმად) კოშკი 18 სანტი–-
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მეტრით გრძელდება! კოშკის საპროექტო წონა 5 ათასი ტონა იყო,მთლი- 

ანად კი კოშკის სრული წონა 9 ათასს ტონას აღწევს. კოშკის მოედ- 
ნებს ხუთი ლიფტი ემსახურება. მათ გარდა არის კიბეებიც, რომელთა 
საერთო რიცხვი I.782 საფეხურს შეადგენს! 

ეიფელის კოშკის „ჯანმრთელობას“ სისტემატურად აკონტროლებენ 

ყოველ 6-7 წელიწადში კოშკს წმენდენ და ღებავენ. ამ ოპერაციას 

ასრულებს 40 მღებავი სამი თვის განმავლობაში. კოშკის „კოსმეტი- 

კისათვის“ 40 ტონა საღებავია საჭირო. საინტერესოა, რომ კოშკზე 

მოწყობილი სატელევიზიო კამერების დახმარებით თვით კოშკის კონს- 

ტრუქციის კონტროლი წარმოებს. 

ეიფელის კოშკი დღეს პარიზის განუყოფელი ნაწილია და შეტა- 

ნილია ისტორიული ძეგლების სიაში. იგი პარიზის სიმბოლოა და ამა- 

სთან მსოფლიოს ერთ-ერთი პოპულარული ნაგებობა, დღეს გუსტავ ეი- 

ფელის ბიუსტი დაღგმულია კოშკის ჩრდილოეთის „ფეხთან“ უბრალო 
წარწერით! „ეიფელი. 1832-I925“. იგი ხშირად ამბობდა თავის სა- 

ყვარელ ნაგებობაზე - „მე უნდა განვიცდიდე ეჭვიანობის გრძნობას 
კოშკისაღმი, მართლაც, ის ხომ ჩემზე უფრო ცნობილია“. 

განსაკუთრებული სიამაყით წერდა ილიასეული „ივერია“ ქართ- 

ველ გამომგონებლებზე და მათ მიერ შექმნილი სიახლეებზე. 

I892 წელს გაზეთი (M 31) მკითხველებს აუწყებდა! 

„ვაზის სახმარებელი მაშინა, რომელიც გააკეთა საცდელად ბა- 

თუმში, ირ.აბაშიძის აზრითა და რჩევით, იქაურმა სამეხანიკო სა- 

ხელოსნოს პატრონმა რატიანმა, დღეს უნდა სცადონ ტფილისში ერთ- 

ერთი აგრონომის სახლში ზოგიერთ მცოდნეთა თანდასწრებით. თვით 

გამგებელი მაშინისა ბ-ნი რატიანი ამ ჟამად ტფილისში იმყოფება 

და გამოცდას თითონაც დაესწრება. თუ ამ კერძო გამოცდის დროს ეს 

ვერმო-რელისებური სახმარებელი ვაზისა მოწონებული იქმნება, მა- 

შინას შემდეგ წარუდგენენ კავკასიის სამეურნეო საზოგადოებას და 

კავკასიის საფილოქსერო კომიტეტს“. 

აი, შეორე ინფორმაცია, რომელიც „ივერიამ“ (M 35) იმავე 

წელს გამოაქვეყნა. „საიმპ.სამეურნეო საზოგადოებას ბ-ნმა რატი- 

ანმა წარუდგინა ორი სასხურებელი მანქანა ( პულვერიზატორი) , რო- 

მლითაც წამლობენ ობს ( მილდიუს); ბ-ნი რატიანი ითხოვს, რომ მისი 

მანქანა გამოცდილ იქნას და, თუ სასარგებლოდ აღმოჩნდა, მიეცეს 

სათანადო მოწმობა გასავრცელებლად მის მიერ მოგონილ იარაღისა. 

რატიანი ,თავისს მანქანას აფასებს 14 მან. საზღვარგარეთის ამ- 

გვარივე მანქანა კი ღირს I9-20 მან!“ 

„ივერიამ“ ყურადღება მიაქცია I892 წლის ერთ საინტერესო 

სიახლეს! '
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„ჩვენს თანამემამულეს ინჟენერს თავ.ბებუთოვს მოუგონია ახა- 

ლი ღონისძიება სიგნალიზაციისა მატარებელთათვის ელექტრონის შემ- 

წეობით. ამ ჟამად სიგნალიზაცია მატარებლებში თოკის შემწეობით 

სწარმოებს, რომელიც ორთქლმავლიდამ, მატარებლის ბოლომდეა გაბმული. 

ბ-ნ ბებუთოვის მიერ აღმოჩენილი ახალი წესი სიგნალიზაციისა 

ბალტიის რკინის გზაზე გამოსცადეს რუსეთის საიმპერიო სატეხნიკო 

საზოგადოების წევრის და კარგი და საგნის შესაფერისი აღმოჩნდა“ 

(M 15ა. 

როგორც 1893 წელს ილიასეულ გაზეთში (M 197) გამოქვეყნებუ- 

ლი ერთი წერილიდან სჩანს, თელაველმა ალექსანდრე ლეონიძემ დაამ- 

ზადა მოწყობილობა მეფუტკრეობის დარგში. 

აი, როგორ აღწერდა ამ მოწყობილობის დანიშნულებას და მის 

მოქმედების პრინციპს „ივერია“! 

„ყველამ იცის, რომ ფუტკარი უსწორ-მასწორად აწყობს ფიჭებ- 

სა, რომელთაგან ბევრი ცალიერიც რჩება, რადგანაც გზა დაეხშობა 

ხოლმე და ფუტკარი თავისუფლად ველარ შედის თაფლის დასადებად. 

ამის გარდა, ფიჭების ამოღებაც ძნელია და სავსე ფიჭების ამორ- 

ჩევა შეუძლებელია. ამისათვის მთლად ფიჭები უნდა დაიშალოს. ბ-ნ 

ლეონიძის მიერ მოგონილი მანქანა ამ საქმეს ძალიან აადვილებს. 

წინადვე გაკეთებული ჩარჩოები ანუ ფირფიტები უნდა წყობისად ჩა- 

იდოს სკაში და ამ ფირფიტებს გარშემო უნდა წვრილად გაკრული ჰქო- 

ნდეს ან ფიჭი ანუ დასორსლილი წმინდა სანთელი. ამ რიგად ფუტკარს 

სამუშაო გეგმა ეძლევა და ისიც რიგ-რიგად ავსებს ფირფიტებს ჯერ 

ფიჭით და მერე თაფლით. მართალია ევროპიელთ აქვთ იმის მინაგვა- 

რი მანქანა, მაგრამ ის ძნელი მოსახმარიც არის და ძვირიც! თითო 

ცხრა თუმნიდგან ოცამდე ღირს. ბ-ნ ლეონიძის მანქანა-კი ადცილი 

სახმარიცაა და ბევრით იაფიც! თუმანი, თუმანნახევარი ღირს თითო 

მანქანა“. 

_ როგორც სჩანს, გაზეთმა ყურადღება მიაქცია ლეონიძის ჩანაფი- 

ქრის ეკონომიკურ მხარესაც. 

ახლა კი, რას წერდა L897 წელს „ივერია“ (M 123). 

„ტფილისის მცხოვრებს პავლე ოდიკაძეს, ხელობით დურგალს, გა- 

მოუგონია და გაუკეთებია სულ ახალი კევრი. ამ კევრს კაჟის მაგი- 

ვრად წვრილი ხერხები აქვს ჩასმული რიგ-რიგად ისე, რომ მარტო 

კბილები მოსჩანს ქვემოდგან. ოდიკაძე ამბობს, შარშან გამოვცადე 

კალოზედ და ამ კევრით ლეწვა ერთი ხუთად უფრო ადრე და ადვილად 

მოვასწარიო. კევრი სრულებით არ აზიანებს მარცვალსა ოთო კევრისით. 

მარტო ხუთის მანეთის წვრილი ხერხები უნდა. ამგვარად სულ დიდი კე“ 

ვრი პავლე ოდიკაძისა ერთ თუმანზედ მეტი არ ელირება. თვით პაელე
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ოდიკაძემ სთქვა. ფიქრადა მაქვს კევრი ისე მოვმართო ველოსიპედთან, 

რომ ერთ კაცს შეეძლოს გალეწვა და მაშინ კალოსთვის ალარც ხარი იქ- 

ნება საჭირო და არც ცხენიო. კევრის ნახვა შეუძლიან ყველა მსურ- 

ველს პავლე ოდიკაძის საკუთარ სახლში, ნორიოს ქუჩაზედ, M I8“. 
ილიასეული გაზეთი ხშირად ვრცლად ალღწერდა საქართველოში ახა- 

ლი მანქანების გამოცდას. ამ მხრივ საყურადღებოა 1899 წლის M 1I40- 

ში დაბეჭდილი მასალა ქიზიყში ჩატარებული უცხოეთის კონსტრუქციის 

სამკალი მანქანის გამოცდის შესახებ: ... ვერ გამოსცადეს სამკილი 

მანქანა „დეზი“, როგორც უფრო მარტივის მოწყობილებისა და შემდეგ 

მეორე სამკილი ძნის შემკვრელი მანქანა, რომელიც უფრო რთულია მო- 

წყობილებით. პირველის სამუშაოდ არის საჭირო ორი ცხენი და ოთხი 

კაცი. მკის იგი 16 დღიურს დღეში მკის 22 დღიურს დღეში. 

რაკი დაიძრა მანქანა, იგრიალა და ამოდენა ხალხი - ცხენოსა- 

ნი და ქვევითი ზედ მიაწყდა; ტევა აღარ იყო ხალხისაგან, მაზრის 

უფროსს წაღის ქუსლები დააგლიჯეს. ძლივს-ძლივობით ხალხი დალაგდა 

აქეთ-იქით ყანის პირად, დაიწყო მანქანის „დეზის“ მოქმედება. 

„დეზი“ ჰმუშაობს მემანქანის დაუხმარებლად. პირველად ცოტა არია 

სამკალი, მაგრამ მალე ძალიან კარგად დაიწყო მკა. ერთის მოსმით 

თითქმის მთელის საჟენის ოდენა ადგილს მოიმკიდა; თითოეულს ძნას, 

შეუკვრელს, წყნარად გადმოაწყობდა და დააგდებდა მომკილს ყანაში. 
ძნები მწკრივად ეწყობოდა „ხალხის სიხარულს საზღვარი აღარა ჰქონ- 

და. ისე წმინდად იმკებოდა, რომ ძნელია იპოვოს კაცმა მოუმკელი, 

შიგ დარჩენილი თავ-თავი“ 

გაზეთი ასე ამთავრებდა წერილს! „გაუმარჯოს ქიზიყელებს და 

ამ საქმის მოთავეთ. ღმერთმა ჰქმნას, რომ ქიზიყელები ადვილად გა- 

სძლოლოდნენ სიძნელეს, რომელიც აღმოჩნდება ამ საქმეში. ეს კეთილი 

დასაწყისი ერთი იყოს და სხვა მრავალი!“ 

მაგრამ ილია ჭავჭავაძეს - გაზეთ „ივერიის“ რედაქტორს, რა- 

საკვირველია, ყველაზე მეტად აინტერესებს ქართველი გამომგონებლე- 
ბი. გაზეთმა რამდენიმე ვრცელი წერილი გამოაქვეყნა ნიჭიერ გამო- 

მგონებელზე ალექსანდრე ივანის ძე ჯავახიშვილზე. 

1898 წელს „ივერიამ“ (M 75) დაბეჭდა წერილი სათაურით! „ახა- 

ლი ელექტრო-ტექნიკური მანქანა რკინის გზებზედ სახმარებლად. უბე–- 

ღური შემთხვევების ასაცდენად ტეხნიკის ალექსანდრა ი.ჯავახიშვი- 

ლის მიერ გამოგონილი და გაკეთებული“. 

გაზეთი იუწყებოლა: „სავაჭრო სამანუფაქტურო დეპარტამენტმა“ 

ოიდად მოიწონა მანქანა და პრივილეგია მისცა ბ-ნ ჯავახიშვილს. 

პეტერბურგის ერთი ქარხნის პატრონი, პირველის გილდის ვაჭარი გ-ნი 

ეოსადლო უკვე პირობით შეეკრა ბ-ნ ჯავახიშვილს, რომ რუსეთის ყვე-.
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ლა გზებზედ სანახევროდ უნდა დაიწყოს ამ ახალი მანქანის გაკეთე- 

ბა. სხვათა შორის ამ დღეებში მოუვიდა ბ-6 ჯავახიშვილს თხოვნა 

საფრანგეთის სამხრეთი დასავლეთის რკინის გზების წარმომადგენელ 

ბ-ნ ლეფევრისაგან, რომელსაც ბ-6 ჯავახიშვილის მიერ გაგზავნილი 

ნიმუში მანქანისა ძლიერ მოსწონებია და სთხოვს, რაც შეიძლება მა- 

ლე გამართოს საფრანგეთშიაც ამგვარი მანქანები“. 

მაშ ასე, ქართველის გამოგონებით საფრანგეთშიც დაინტერესე- 

ბულან, ხოლო რუსეთში ეს ტექნიკური მიღწევა I897 წელს დაინერგა 

პეტერბურგ-ვარშავის რკინიგზაზე. 

რას წარმოადგენდა ა.ჯავახიშვილის გამოგონება? 

თუმცა, ჯერ სჯობს ისევ „ივერიის“ სტრიქონებს მივყვეთ.1899 

წელს ილიასეული გაზეთი კვლავ დაუბრუნდა ი.ჯავახიშვილის რკინი- 

გზებზე დანერგილ სიახლეს! 

„ბ-ნ ჯავახიშვილის მიერ გამოგონილი მანქანა მატარებლების 

ერთმანეთის ასაცდენად არა თუ ყოველსავე იმ ღირსებით არის შემ- 

კული, რომელიც სხვა მანქანებსა აქვთ, არამედ შემდეგი უპირატე- 

სობაც მოეპოვება. ეს მანქანა იმდენად მარტივია, რომ სულ უბრალო 

მუშას შეუძლიან იმისი ხმარება. გარდა ამისა, მანქანა არა ფუზჭ- 

დება, ასე რომ არც ხშირად უნდა შეკეთება. თვით მანქანა ისეა გა- 

მართული, რომ არც სინესტეს იკარებს. ამას ისიც უნდა დავსძინოთ, 

რომ მანქანის პედალი რელსებზე მიმაგრებული ძლიერ პატარაა,უცხო 

კაცი ვერ-კი · შეამჩნევს და მაშასადამე არც ბოროტ-გამზრახველ კა- 

ცთაგან არის შიში, რომ არ გააფუჭონ. 

ჯავახიშვილის მანქანა გამართეს 1897 წლის ოქტომბერში პეტე- 

რბურგისა და ვარშავის შორის რკინის გზაზე. მანქანა მთელის წლის 

განმავლობაში საუცხოვოდ ასრულებდა თავისს დანიშნულებას“. 

გაზეთში დაბეჭდილი წერილებიდან ირკვევა, რომ ქართველი გა- 

მომგონებელს შეუქმნია თანამედროვე ავტობლოკირების სისტემა, რო- 

მელიც საშუალებას იძლეოდა ორ რკინიგზის სადგურს შორის რამდენი- 

მე მატარებელი გაეშვათ ერთი მიმართულებით. სისტემა უზრუნველ- 

ყოფდა მატარებლებს შორის დისტანციების დაცცას და მის დარღვევის 

შემთხვევაში მატარებლების გაჩერებას. დიახ, ზუსტად ისეთი პრინ- 

ციპით, რომელიც დღეს გამოყენებულია, თუნდაც, ამიერკავკასიის რკი- 

ნიგზაზე. 

თუ გავითვალისწინებთ, რომ, როგორც „ივერია“ იუწყებოდა, 

ა.ჯავახიშვილის გამოგონებას „სავაჭრო სამანუფაქტორო დეპარტამე- 

ნტმა“ პრივილეგია მიანიჭა, ცხადია, ქართველი გამომგონებლის ტე- 

ქნიკური გადაწყვეტა მსოფლიო სიახლე იყო და მისი მსგავსი მოწყო– 

ბილობა უცხოეთის არც ერთ სახელმწიფოში არ მოქმედებდა.
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გვინდა აღვნიშნოთ, რომ დღეს შესაძლებელია ამ მნიშვნელოვანი 

დოკუმენტის მიკვლევა. 
გაზეთ „ივერიაში“ დაბეჭდილი ინფორმაციები გვამცნობენ, ქარ- 

თველ გამომგონებელს სხვა საინტერესო სიახლეებიც შეუქმნია. 

„ივერიამ“ სპეციალური რუბრიკით „ივერიის დეპეშა“ დაბეჭდა 

ასეთი ინფორმაცია! „პეტერბურგი. 18 მაისი. მეცნიერთა, მცოდნე კა–- 

ცთა და პარიჟიდგან კრეზოს ფირმის მიერ გამოგზავნილ ინჟენერის თა- 

ნდასწრებით გუშინ გამოცდილ იქმნა ალექსანდრე ივანეს ძის ჯავახი- 

შვილის მიერ გამოგონილი მანქანა, რომლის წყალობით რამდენადმე 

იაფდება ელექტრონის სინათლე. დამსწრენი გაოცებულნი დარჩნენ მა- 

ნქანის სიმარტივით და ყველამ ერთხმად გადასწყვიტეს, რომ 8მანქა- 

ნა დიდად გამოსადეგიაო“ (I898, M 104). 

ერთ წერილს, რომელიც 1898 წელს გაზეთმა (M 275) გამოაქვე–- 

ყნა, სათაურად ჰქონდა - „ბ-ნ ალექსანდრე ივანეს ძე ჯავახიშვი- 

ლის მიერ გამოგონილი ახალი მანქანა დეპეშების გასაგზავნ-გამო- 

საგზაცნად“. „ივერია“ აღწერდა ამ გამოგონებას, 2.ჯავახიშვილმა 

ცვლილებები შეიტანა. ტელეგრაფის აპარატებში, რამაც დააჩქტრა დე- 

პეშების შორ მანძილზე გადაცემა შუალედი სადგურების გამოყენების 

გარეშე, მაშინ ქართველი გამოშგონებელი 28-30 წლისა ყოფილა. ' 

გაზეთიდან ვიგებთ, რომ ქართველი გამომგონებლის მიერ და- 

მუშავებული ახალი სქემა და მოწყობილობა რუსულ ჟურნალებში გამო- 

ქვეყნდა (M I9, 20). 
„პეტერბურგში შესდგა ცნობილი ელექტრო-ტექნიკოსის ალექსან- 

დრე ჯავახიშვილის მეთაურობით ახალი ამხანაგობა, რომელმაც უნდა 

გააკეთოს ახალი სისტემის ელექტრონული ეტლები და დილიჟანები. ამ 

ამხანაგობაში მონაწილეობას იღებენ სხვათა შორის კავკაც-როსტო- 

ვის რკინის გზების უფროსი აქციონერი ბარონი შტენგელი და ქ.გრო- 

ზნოს ნავთის მწარმოებელი ახვერდოვი“. 

ნუთუ მაშინ, 1899 წელს, ქართველი გამომგონებელი ცდილობდა 
დღევანდელი ელექტრომობილის წინამორბედის შექმნას!? 

ეს საკვირველი იქნებ არც იყო, რადგან ა.ჯავახიშვილი კარ- 

გად ერკვეოდა ელექტროტექნიკაში და მას ფანტაზიის დიდი უნარი 
გააჩნდა. ამაში ყველა დარწმუნდება, ვინც „ივერიის“ ფურცლებზე 
ა.ჯავახიშვილის შესახებ დაბეჭდილ წერილებს ყურადღებით წაიკით- 

ხავს. 

რადგან, ასე დაწვრილებით შევეხეთ ქართველი გამომგონებლის 

მუშაობას, მოვიყვანოთ 1900 წელს „ივერიაში“ (M 284) გამოქვე–- 

ყნებული ერთი ცნობაც! „როგორია მკითხველებმა უკვე იციან, აცი. . 

ჯავახიშვილმა ახალი საშუალება გამოიგონა თეატრში ცეცხლის გა–-
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ჩენის დროს უბედურების თაციდგან ასაცილებლად. პეტერბურგში უკვე 
რამდენიმე თეატრში გამოუყენებიათ ჯავახიშვილისათვის ახლად გა- 

მოგონებული მანქანები. ეხლა, როგორც გაზეთი გადმოგვცემენ, ბ-ნი 

ჯავახიშვილი პარიჟში მიუწვეციათ თავისს მანქანების დასადგმე- 

ლად“. 
აი, ახალი იმდროინდელი სენსაცია! 

ქართველი გამომგონებელი მიიწვიეს პარიზში, რათა ფრანგები- 

სთვისაც გაეცნო თავისი გამოგონება „ოპერა კომიკუეში“ „კომიკუ- 

ეს“ თეატრში ცეცხლი გაჩნდა 1887 წელს და ასამდე მაყურებელი და- 

იწვა. 

ასი წლის მანძილზე (1777 წლიდან 1877 წლამდე) მსოფლიოში 

460 თეატრი განადგურდა, - აქედან 31 - ლონდონში, 29 - პარიზში, 

26 - ნიუ-იორკში, 21 - სან-ფრანცისკოში, 17 - ფილადელფიაში, 

II-III – გოსტონსა და გლაზგოში, 7 - ბორდოში, 6 - ვენეციაში და 

ა.შ. 

· ამიტომ იყო, რომ ილიასეულმა გაზეთმა დაწვრილებით აღწერა 

ა.ჯავახიშვილის გამოგონების შინაარსი. 

გაზეთი ერთ-ერთ ნომერში წერდა! „ჩვენს თანამემამულეს,თაც. 
ა.ი. ჯავახიშვილს გამოუგონია მანქანა, რომლის შემწეობითაც შეი- 

ძლება თავიდან ავიცდინოთ თეატრში ცეცხლის გაჩენის დროს მთმხდა- 

რი უბედურება. პეტერბურგში ახალი თეატრი აუშენებიათ. „ხალხის 

სიფხიზლისათვის მზრუნველ“ საზოგადოებას თავ .ჯავახიშვილის გამო- 

გონებაც გაუმართავს ამ თეატრში, აი რასა წერს ამ გამოგონების 

შესახებ რუსული გაზეთი! „ეს ახალი გამოგონება, რომლის მოდელიც 

გამომგონმა, თავად ა.ი. ჯავახიშცილმა პირველად თეატრის ამშენე- 

ბელ კომისიას წარუდგინა, მეტად მარტივი რამ არის. თეატრის ყვე- 

ლა კარს უნდა გაუკეთდეს განსაკუთრებული მანქანა! ეს მანქანები 
მოქმედებაში მიჰყავს ელექტრონის დენს ( თეატრები უმეტეს ნაწილად 

ელექტრონითაა განათებული, ამიტომ დენი ხელთავე აქვთ). მანქანე- 

ბი შეერთებულია ელექტრონის გამტარებლებით, რომელთაც თავები ერთ 

საშუალო აღგილას აქვთ მოყრილი, სადაც ყოველთვის წარმოდგენის 

დროს მორიგე უნდა იდგეს. როდესაც თეატრში ცეცხლი ან სხვა რამ 

უბედურება გაჩნდება, მორიგე ხელს დააჭერს ელექტრონის პატარა ღი- 

ლს და თეატრის ყველა კარები ერთბაშად გაიღება) რათა მორიგემ დრო- 

ზედ შეატყოს, რომ თეატრში უბედურებაა თვალსაჩინო ადგილებში ელე–- 

ქტრონისავე ღილებია გამართული და ყველას შეუძლიან ხელი დააჭიროს 

და აცნობოს მორიგეს, რომ უბედურებააო. ციმეორებთ, ეს ახალი გა- 
მოგონება მეტად მარტივი რამ არის. ამ დღეებში მანქანები გამოს- 

ცადეს და დარწმუნდნენ, რომ თავად ჯავახიშვილის გამოგონება დიდს
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სარგებლობას მოუტანს თეატრს. გამოცდას დაესწრნენ ამშენებელი კო- 

მისია და საზოგადოების უაცგუსტოესი თავმჯდომარე“. 

როგორ კარგად შემოუნახა ილიასეულმა გაზეთმა ჩვენს თანამედ- 

როცეობას ნიჭიერი ქართველი გამომგონებლის ა.ჯავახიშცილის ტექნი- 

კური შემოქმედების ფართე დიაპაზონი... 

ამას უკვე კომენტარები აღარ სჭირდება. 

საინტერესოა „იცერიის“ ცნობა, რომელიც გაზეთის M 61-ში და- 

იბეჭდა I900 წელს! · 

იროგორც გაზეთები იუწყებიან, პ.ს. გამრეკელს მიკრო ტელე- 

ფონი გაუუმჯობესებია და ეს გაუმჯობესებული ტელეფონი წარუდგენია 

სათანადო მთავრობისათვის პრივილეგიის მისაღებად. ამ მიკრო-ტელე- 

ფონს რუსეთის ერთ-ერთ რკინის გზაზედ გამოსცდიან“. 

ფურცლავთ გაზეთის გვერდებს და კიდევ ერთხელ რწმუნდებით რა- 
მდენი ფანტაზიის უნარი და მონდომება გააჩნდათ ქართველ სპეცია- 

ლისტებს. რაზე არ ფიქრობდნენ, რას არ იგონებდნენ! 

დიახ, ქართველმა კაცმა თაობიდან თაობებს გადასცა გამჭრია- 

ხობა, მიხვედრილობა, მოხერხებულება. 

განა ამის მოწმე არ არის ყოველი ჩვენთაგანი, როცა თანამე- 

'დროვე სასოფლო-სამეურნეო მანქანებს ეცნობა, როცა თვალნათლივ ხე- 

დავს ქართველი მეცნიერების, ინჟინრების, კონსტრუქტორების და სო- 

ფლის მეურნეობის მუშაკების შემოქმედებით აზროვნების შედეგებს? 

გრძელდება ტრადიციები! 
ძნელი და წარმოუდგენელია მთვიყვანოთ ყველა ის გამოგონება 

და ტექნიკური სიახლე, რომლის შესახებ ილიასეული გაზეთი წერდა... 

მაგრამ თუკი გულმოდგინეთ თვალს გადავავლებთ „ივერიის“ ნომრებს, 

დაწყებულს 1886 წლიდან, უსათუოდ დავრწმუნდებით იმაში, რომ გა–- 

ზეთი გასაოცარი თანმიმდევრობით უწევდა პოპულარიზაციას ტექნიკურ 

სიახლეებს. მიუხედავად იმისა, რომ გაზეთის თვითოეულ ნომერში მრა- 

ვალი სახის წერილი ღა ინფორმაცია იბეჭდებოდა, მისი რედაქცია მა- 

ინც პოულობდა ადგილს სამეცნიერო-ტექნიკური საკითხებისთვის. 

“როცა, ამას აღვნიშნავთ, არ შეიძლება პარალელი არ გავავლოთ 

დღევანდელ პრესაში გამოქვეყნებულ გამოგონებებსა და ტექნიკურ სი- 

ახლეებთან. პირდაპირ უნდა ითქვას, რომ სამეცნიერო-ტექნიკური რე- 

ვოლუციის პერიოდში ამ თემებზე პუბლიკაციები შესამჩნევად ცოტაა. 

შეიძლება ამის მიზეზი ის არის, რომ გამოდის მრავალი ტექნიკური 

ხასიათის ჟურნალი, მაგრამ ჟურნალი მაინც ვერ აკმაყოფილებს მკი- 

თხველთა ყოველდღიურ მოთხოვნილებას ამ თემაზე. 

100 წლის წინათ გამოსულმა გაზეთმა თავისი მნიშვნელობა დღე-
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საც არ დაკარგა იმიტომ, რომ მასში ბევრ ისეთ საკითხებს ვხვდე- 
ბით, რომლებიც მისაბაძია, დამაფიქრებელი და მაგალითი ღღევან- 

დელი ჟურნალისტებისთვის. 

ილიასეულ „ივერიაში“ გამოქვეყნებული მასალები დამაჯერე- 

ბლად გვიჩვენებს იმ დიდ გზას, რაც მაშინდელმა ტექნიკურმა სია- 

ხლეებმა განვლო დღევანდლამდე, წარმოდგენას გვაძლევს ტექნიკის 
ისტორიასა და მისი შემდგომი განვითარების აუცილებლობაზე. ეს კი 

ძალზე საჭიროა დღევანდელ ეტაპზე, როცა ცხოვრება მოითხოვს სამე- 

ცნიერო-ტექნიკური პროგრესის დაჩქარებას.
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